
بازار نفت خام ايران تحت تسلط 
انحصاري چند بازيگر خاص

يادداشت-3يادداشت-2يادداشت-1

 كالاهاي غيرتحريمي 
به جاي ارز

 اهميت حضور 
در شانگهاي

 بايكوت اتاق ايران 
توسط دولت 

بر اساس اعلام مسوولان وزارت 
امور خارجه و متوليان اقتصادي 
دولت، هرچند 10ميليارد دلار 
دارايي هاي ارزي ايران در عراق 
آزاد ش��ده، اما ايران نمي تواند 
تسلطي بر روي اين منابع ارزي 
داشته باش��د. به عبارت ديگر، 
ايران تنه��ا در ازاي غذا و دارو و 
برخي اقلام ديگر مي تواند از اين منابع اس��تفاده كند. اين 
ديگر امر پنهاني نيست و همه مي دانند كه ايران نمي تواند 
در مقابل گاز و برقي كه به عراق صادر مي كند، منابع مالي اش 
را مستقيم دريافت كند؛ مكانيسم استفاده از اين منابع به 
اين شكل است كه عراقي ها اين پول ها را به حساب شركت 
توانير و شركت گاز ايران در بانك تي بي آي )TBI( پرداخت 
كرده ان��د. بانك هاي عراقي هم ب��ه دليل اينكه تحريم ها 
اجازه همكاري با ايران را نمي دهد، مكانيس��م ديگري را 
دنبال مي كنند. به اين شكل كه پول هاي ايران در حساب 
TBI بلوكه مي شود؛ سپس بر اساس توافقاتي كه در زمان 
رياست همتي بر بانك مركزي انجام شد، ايران مي تواند از 
محل اين پول كالاهاي غير تحريمي مانند غذا، دارو و حتي 
مواد اوليه صنعتي )كه ذيل مواد تحريمي ها نمي گنجند( 
را خريداري كند. ايران در س��ال 1400 از اين محل، بيش 
از 1ميليارد دلار كالاهاي اساسي خريداري كرده است. اما 
اين حساب ها در سال 1401 تحرك لازم را نداشت. ايران 
مي تواند از اين منابع براي پرداخت بدهي هايش، هزينه هاي 
حجاج و منابع مورد نياز س��فارتخانه ها و... بهره مند شود. 
جدا از اين موارد بر اساس موقعيت هاي مختلف، عراقي ها 
توانسته اند برخي ديگر از مجوزها را هم از طرف امريكايي 
دريافت كنند تا بتوانند از اين منابع به نفع نيازهاي ايران 
استفاده كنند. در س��ال 1402 2اتفاق مهم رخ داد؛ يكي 
اينكه در مذاكراتي كه از طريق عمان براي آزادي و تبادل 
زندانيان ايراني از يك ط��رف و زندانيان غربي و اروپايي از 
س��وي ديگر صورت گرفت، امريكا اج��ازه داد 2ميليارد و 
700ميليون دلار منابع ايران در عراق آزاد شود تا قسمتي 
از آن براي پرداخت بدهي هاي ايران به تركمستان استفاده 
ش��ود. همچنين 300الي 400ميليون دلار هزينه هاي 
حجاج ايراني هم از اين محل پرداخت شد و نهايتا مابقي 
آن هم صرف واردات كالاهاي اساسي مورد نظر ايران شود. 
اتفاق ديگري كه اخيرا رخ داده و تحولاتي در مسير استفاده 
ايران از اين منابع ارزي ايجاد كرد، تغيير و تحولاتي است 
كه در بانك TBI عراق شكل گرفته است. مدير جديد اين 
بانك با ورود خود فرايند واردات ايران را تسريع كرده است. 
در واقع ديگر ضرورت ندارد كه ايران نيازمندي هاي خود را 
حتما از كانال يك تاجر عراقي تامين كند. در همين مدت 
زمان كوتاهي كه مدير جديد اين بانك روي كار آمده است، 
حدود 90ميليون دلار از اين كانال كالاهاي اساسي مورد 
نياز ايران خريداري شده است و فكر مي كنم خريد نيازها 
از اين كانال افزايش پيدا كند و شدت بگيرد. احتمالا بانك 
ادامه در صفحه 3 مركزي ايران تخصيص ارز از... 

 در اين ترديدي وجود ندارد 
كه محدوديت هاي سال هاي 
گذش��ته خود به مانعي مهم 
براي توسعه تجارت ايران بدل 
ش��ده اند و از اين رو هرچه ما 
بتوانيم اين روابط را بازسازي 
كنيم در نهايت به سود اقتصاد 
كشور گام برداشته ايم. البته 
نبايد فراموش كرد تا زماني كه تمام محدوديت ها كنار 
نرفته استفاده از حداكثر ظرفيت اقتصادي كشور دشوار 
خواهد بود. اگر بخواهيم براي آينده تجارت ايران يك 
برنامه ريزي جامع و هدفمند داش��ته باشيم، احتمالا 
بايد به يك طرح س��ه مرحله اي فكر كرد. گام نخست 
آن بهبود س��طح روابط تجاري ايران با ديگر كشورها 
و حضور در پيمان هاي دو و چندجانبه و س��ازمان ها و 
گروه هاي اقتصادي بين المللي اس��ت. در اين بين چه 
سازمان شانگهاي و چه گروه بريكس كه در هر دو آنها 
تعداد زيادي از اقتصادهاي نوظهور و پرقدرت جهاني 
حضور دارند، قطعا براي آينده اقتصاد ما اهميت فراواني 
خواهد داشت. توسعه روابط با ديگر اقتصادهاي جهان 
و كاهش تنش ها و كنار زدن محدوديت ها، گام دوم در 
اين حوزه به ش��مار مي رود. حتي اگر ما در جريان اين 
توافقات تازه مقدمات قراردادهاي جديد را فراهم كنيم، 
براي آنكه بتوان حداكثر استفاده را از اين موقعيت كرد، 
بايد شرايط همكاري هاي بانكي، جابه جايي ارز، جذب 
سرمايه گذاري مستقيم خارجي و دريافت تسهيلات را 
فراهم كنيم تا اين همراهي به يك همكاري منجر شود.

در سال هاي گذشته متاسفانه بعضا برخي سياست هاي 
داخلي خود به مانعي براي فعاليت هاي اقتصادي منجر 
ش��ده اس��ت. پس از آنكه ما گام هاي مهمي در زمينه 
توس��عه روابط و همكاري ها برداشته ايم و عضويت در 
برخي س��ازمان هاي مهم اقتصادي را نهايي كرده ايم، 
قطعا ديگر قطعه اين پازل، بايد به فراهم كردن مقدمات 
لازم در داخل اختصاص پيدا كند و به اين ترتيب تمام 
مقدمات لازم براي رشد اقتصادي كشور فراهم شود. 
در پاسخ به اين سوال كه اقتصاد ايران تا چه حد ظرفيت 
اس��تفاده از اين فرصت ها را دارد، بايد گفت كه يكي از 
اصلي ترين مسائلي كه در اين زمينه مطرح است، بحث 
فراهم كردن مقدمات لازم براي توس��عه فعاليت هاي 
تجاري است. ما بار ها بر اين موضوع تاكيد كرده ايم كه 
اقتصاد ايران داراي ظرفيت بالقوه بس��يار مطلوبي در 
بسياري از حوزه هاس��ت و امكان آن را دارد كه در يك 
شرايط مناسب، ظرفيت هاي خود را به ظهور برساند. 
در صورتي كه ما ارتباط خود با نهادهاي اقتصادي دنيا 
را گسترش دهيم و محدوديت هاي خارجي و داخلي را 
كنار بزنيم هم مي توان به جذب سرمايه گذاري داخلي 
و خارجي براي طرح هاي جديد فكر كرد و هم قطعا اين 
مساله خود را در آمارهاي تجاري و اقتصادي ما نشان 

خواهد داد.

پ��س از برگ��زاري انتخاب��ات 
هيات رييس��ه ات��اق بازرگاني 
اي��ران و انتخاب ريي��س اتاق 
حاش��يه هايي در خص��وص 
پارلمان بخش خصوصي ايجاد 
شد كه به هيچ وجه به نفع اتاق، 
اقتصاد ايران و اساسا فضاي كلي 
كشورمان نيست. مشكلات اتاق 
از چند منظر قابل توجه است. يكي اينكه اساسا انتخابات و 
فعاليت ان جي او ها و نهادهاي مدني بايد با كمترين مداخله 
دولت و نهادهاي حاكميتي برگزار شود. اتاق بازرگاني يك 
نهاد مدني قديمي است و متش��كل از نمايندگان تجار، 
بازرگانان، كشاورزان و صنعتگران است؛ بر اساس قانون و 
افراد واجد شرايط راي دادن، كانديداها را انتخاب مي كنند. 
براي برگ��زاري اين انتخابات هم ي��ك انجمن نظارت بر 
برگزاري انتخابات پيش بيني شده اس��ت. بر اين اساس 
روساي 32 اتاق شهرس��تاني پس از انتخاب شدن، افراد 
مورد نظر هيات رييس��ه اتاق ايران را انتخاب كردند. البته 
وقتي اين انتخابات برگزار مي ش��ود بايد مورد تاييد قرار 
بگيرد. انتخابات اتاق ايران در دوره دهم با تغييراتي برگزار 
ش��د. تغييراتي كه براي نخستين بار رخ داد و بر اساس آن 
شوراي عالي نظارت )4نفر دولتي ها به رياست وزير صمت 
و 3نفر از هيات رييسه اتاق بازرگاني( شاخص هاي متفاوتي 
را در نظر گرفتند. در واقع در اين دوره شوراي عالي نظارت 
بر انتخابات اتاق بازرگاني مصوبه اي را گذراند كه اين مصوبه 
امروز محل سوال و ابهام است. براي اولين بار شرايطي براي 
افراد ش��ركت كننده و راي دهنده در نظر گرفته ش��د كه 
قبلا وجود نداشت. در اين شكل جديد فعالان اقتصادي، 
افرادي هس��تند كه بايد 25 نفر پرس��نل داشته باشند يا 
15ميليارد تومان فروش داشته باشند يا حجم مشخصي 
ماليات بدهند. اين روند باعث شد بسياري از افراد نتوانند 
در انتخابات شركت كنند و انتخابات از يك صافي عبور كرد. 
اين شرايط همچنين براي افراد كانديدا هم در نظر گرفته 
شد و محدوديت هاي جديدي اعمال شدند. تغيير بعدي 
اين بود كه افرادي كه 2دوره در اتاق بازرگاني شهرس��تان 
انتخاب شده بودند، ديگر نمي توانستند به عنوان رييس 
در اتاق شهرستان ها ورود كنند. اين روند باعث شد تا تعداد 
زيادي از روس��اي اتاق هاي شهرستان ها، نتوانند در اتاق 
خودشان مسووليت بگيرند و تلاش كردند تا در هيات رييسه 
اتاق ايران حاضر ش��وند. موضوعي كه هم رقابت را تشديد 
كرد و هم حساسيت هاي حضور در هيات رييسه را افزون تر 
كرد. موضوع بعدي اين بود كه بر اساس مصوبه شوراي عالي 
نظارت، افرادي كه قصد كانديداتوري در هيات رييسه اتاق 
ايران را دارند بايد مورد تاييد وزارت اطلاعات قرار بگيرند. اين 
هم شاخص جديدي بود كه براي نخستين بار اجرا مي شد. بر 
اين اساس انجمن نظارت بر انتخابات مشخصات و فهرستي 
از كانديداها را مي بايس��ت به وزارت اطلاعات ارسال كند، 
وزارت اطلاعات تا 10 روز فرصت داشت تا صلاحيت ها را 
ادامه در صفحه 3 احراز كند.   

عباس آرگونسيد حميد حسيني محسن بهرامي ارض اقدس
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برنده و بازنده بازي انتخاباتي چه كسي است؟ 

تع�ادل | فرش�ته فري�ادرس | حاش��يه هاي 
انتخابات پارلمان بخ��ش خصوصي همچنان ادامه 
دارد. »انتخابات اتاق باطل مي ش��ود؟«، »چرا ابطال 
انتخابات اتاق بازرگاني اعلام نمي شود؟«، »شوراي 
عالي نظارت، ش��ريك جرم تخلفات انتخابات اتاق 
بازرگاني؟/ روزه سكوت را بشكنيد«، »واكنش تكراري 

خاندوزي به انتخابات غيرقانوني اتاق بازرگاني/ چرا 
ابطال انتخابات را اع��لام نمي كنيد؟« »رييس اتاق 
ايران كنار رفت«، »آيا سلاح ورزي استعفا مي دهد؟«، 
»اس��تعفا را صد درصد تكذيب مي كنم«، »رييس 
اتاق ايران كنار نكشيد«، »متن استعفاي سلاح ورزي 
صفحه 7 را بخوانيد منتشر شد«... 

معماي  پيچيده رياست اتاق
»تعادل« گزارش مي دهد

نرخ بهره تاثي��ر مهمي روي بازار س��رمايه دارد و 
مي تواند روند معاملات را تا ح��دود زيادي تغيير 
دهد، سال گذش��ته وعده داده ش��د كه نرخ بهره 
نوساني نخواهد بود و به تعادل مي رسد اين نرخ اما 
اين روزها شاهد نوسان نرخ بهره در بازار هستيم. بر 
اساس آمار منتشر شده از سوي بانك مركزي، نرخ 

بهره بين بانكي پس از آنكه در هفته آخر خرداد ماه 
در جا زد، در هفته اي كه گذش��ت با كاهش نسبي 
همراه ش��د. از س��وي ديگر نيز حداقل نرخ توافق 
بازخريد يا همان نرخ ريپو، همچنان تغييري نكرده 
و از 15 هفته پيش تاكنون در سطح 23 درصدي 
صفحه 4 را بخوانيد ثابت مانده است.  

جدال بورس با نرخ ها

در ش��رايطي كه پس از بيش از يك س��ال تداوم روند 
افزايش��ي تورم در دولت سيزدهم، بر اساس آمارهاي 
رسمي در خرداد ماه امسال، نرخ تورم سالانه و نقطه به 
نقطه كاهشي شده و تورم ماهانه نيز به دو درصد رسيده 
است و حالا مقامات دولتي از تداوم روند كاهشي تورم 
س��خن مي گويند. با وجود تمام صحبت هاي مطرح 
ش��ده از سوي دولت س��يزدهم درباره كاهشي بودن 

تورم، هنوز اين شاخص در اقتصاد ايران در مرز خطر 
قرار دارد و در نزديكي 50 درصد س��ير مي كند. ايران 
در سال هاي گذشته در كنار كشورهايي مثل ونزوئلا، 
آرژانتين و اخيرا تركيه، بالاترين نرخ تورم را داشته و 
آنچه كه شرايط را دشوارتر مي كند اين است كه تورم 
دو رقمي براي سال هاي طولاني در اقتصاد ايران تداوم 
صفحه 2 را بخوانيد داشته است.   



در شرايطي كه پس از بيش از يك سال تداوم روند افزايشي 
تورم در دولت سيزدهم، بر اساس آمارهاي رسمي در خرداد 
ماه امسال، نرخ تورم سالانه و نقطه به نقطه كاهشي شده 
و تورم ماهانه نيز به دو درصد رسيده است و حالا مقامات 

دولتي از تداوم روند كاهشي تورم سخن مي گويند.
با وجود تمام صحبت هاي مطرح ش��ده از س��وي دولت 
سيزدهم درباره كاهشي بودن تورم، هنوز اين شاخص در 
اقتصاد ايران در مرز خطر قرار دارد و در نزديكي 50 درصد 
سير مي كند. ايران در سال هاي گذشته در كنار كشورهايي 
مثل ونزوئلا، آرژانتين و اخيرا تركيه، بالاترين نرخ تورم را 
داشته و آنچه كه شرايط را دشوارتر مي كند اين است كه 
تورم دو رقمي براي سال هاي طولاني در اقتصاد ايران تداوم 
داشته است. همين موضوع باعث شده كه بخش مهمي از 
جمعيت كشور، به خصوص كم درآمدها با مشكلات جدي 
معيشت مواجه شده اند و همين موضوع باعث شده بيش از 
60 ميليون ايراني در فهرست دريافت ماهانه يارانه از سوي 
دولت قرار بگيرند. در اين ميان گزارش مركز آمار نش��ان 
مي دهد كه تورم كالاهاي خوراكي در ايران همچنان بيش 
از 70 درصد است و به اين ترتيب دهك هاي كم درآمد كه 
بخش مهمي از درآمدشان صرف كالاهاي اساسي مي شود، 

با فشاري بيشتر از پولدارها مواجه هستند.
در اين ميان مقامات دولت همچنان از دو رويكرد همزمان 
صحبت مي كنند، از يك طرف تاكيد بر اين است كه تورم 
كاهشي شده و همچنان اين روند ادامه خواهد داشت و از 
سوي ديگر حمايت هاي جديد از طرف دولت طراحي و اجرا 
خواهند شد. رييس كل بانك مركزي، مقامي بود كه روز 
گذشته از تداوم روند كاهشي تورم سخن گفت. محمدرضا 
فرزين در آيين رونمايي از سامانه يكپارچه احكام قضايي 
)سياق( كه امروز با حضور رييس قوه قضاييه در بانك مركزي 
برگزار شد گفت: خوشبختانه با اجراي اين سامانه مهم كه 
با همكاري بانك مركزي و قوه قضاييه عملياتي شده است 
دستاوردهاي بسيار خوبي داشته است و هدف اصلي آن هم 
تسهيل امور براي عموم مردم است. رييس كل بانك مركزي 
در ادامه به راه اندازي سامانه هاي مختلف در بانك مركزي 
براي حل شدن مشكلات مردم در آينده نزديك اشاره كرد 
و ضمن تاكيد بر اجراي دقيق قانون جديد چك با همراهي 
مجلس و قوه قضاييه گفت: امروز خوشبختانه با اجراي اين 
قانون تعداد زندانيان چك برگشتي به طور قابل ملاحظه اي 
كاهش يافته است، به گونه اي كه اين تعداد از روزانه ۱0 نفر 
در س��ال ۱۳۹6 به يك نفر در هر دو روز در سال ۱۴0۱ و 

يك نفر در هر سه روز در سال ۱۴0۲ كاهش يافته است.
فرزين در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره به وظايف 
بانك مركزي اعم از انتش��ار پول،  هدايت سياست پولي، 
نظارت بر بانك ها، تامين نظام هاي پرداخت و نظاير آن گفت: 
از دهه ۹0 با شروع تحريم هاي يكجانبه و غيرقانوني عليه 
كشور، وظايف بانك مركزي نيز افزوده شد و مواردي مانند 
جابه جايي پول، آزادسازي منابع ارزي كشور و تامين مالي 
دولت در شرايطي كه منابع در دسترس نبود به آن اضافه شد 
كه اين موارد در مجموع وظايف بانك مركزي را حساس تر، 
سنگين تر و پرخطرتر كرد. رييس كل بانك مركزي با تاكيد 

بر اينكه هرگونه بي اعتمادي و تزلزل در نظام پولي و مالي 
كشور قطعا آسيب هاي جبران ناپذيري خواهد داشت، ادامه 
داد: پايه و محور تمام نظام هاي پولي و مالي اعتماد مردم 
و فعالان اقتصادي است و لازمه آن توقف رويه هاي غلط و 
انجام اصلاحات لازم در نظام بانكي و پولي كش��ور است. 
فرزين با تاكيد بر ت��داوم اجراي برنامه تثبيت اقتصادي و 
عملياتي شدن اجراي اصلاحات در نظام بانكي تصريح كرد: 
شرايط تحريم باعث برخي بي انضباطي ها در نظام پولي و 
بانكي كشور شد. اين شرايط قطعاً نيازمند اصلاح و يكي از 
موضوعاتي است كه بايد دنبال شود. رييس شوراي پول و 
اعتبار افزود: ارتباط بين بانك مركزي و قوه قضاييه مي تواند 
به تقويت اعتماد كمك كند و در اين مسير در تمام حوزه ها 
اعم از ارزي، ريالي، پولي و بانكي نيازمند كمك و همكاري 
قوه قضاييه هستيم تا بتوانيم اصلاحات را انجام بدهيم و 

بدون اين كمك انجام اصلاحات امكانپذير نيست.
فرزين با تشريح اقداماتي كه طي شش ماه گذشته در دستور 
كار بانك مركزي قرار گرفته است، گفت: يكي از مهم ترين 
اقدامات انجام شده اجراي برنامه تثبيت اقتصادي بوده كه 
اساس آن، كنترل ارز و پول است و معتقديم اگر اين دو كار به 
درستي انجام شود آرامش در بازارها ايجاد مي شود و در اين 
مسير بايد نقدينگي و ترازنامه بانك ها كنترل شود تا آرامش 
لازم در ش��اخص هاي كلان ايجاد گردد. رييس كل بانك 
مركزي با بيان اينكه مهار نرخ ارز و نقدينگي اساسي ترين 
محورهاي برنامه تثبيت به شمار مي روند، تاكيد كرد: گرچه 
معتقد به رشد توليد هستيم و برنامه هاي بانك مركزي بايد 
به رشد توليد كمك كند اما رشد توليد با پول پاشي انجام 
نمي شود و تجربه تاريخي كشور هم اين را نشان داده است. 
فرزين تاكيد كرد: معتقديم هدايت هدفمند نقدينگي و 
تسهيلات به سمت توليد و مديريت تامين منابع مالي قطعا 

مي تواند به شرايط بهتر رشد اقتصادي كشور كمك كند.
عالي ترين مقام بانك مركزي گفت: خوشبختانه با اقدامات 
انجام شده توسط بانك مركزي و بدنه اقتصادي دولت در 
ماه هاي گذشته آرامش نسبي در بازارها برقرار شده و شاهد 

كاهش تورم هستيم. اين شرايط در خردادماه بوضوح ديده 
ش��د و برآوردهاي بانك مركزي نيز نشان مي دهد كه اين 
كاهش تورم همچنان ادامه خواهد داش��ت. وي ادامه داد: 
نرخ ارز نيز به ثبات رس��يده و معتقديم كه اين ثبات بايد 
تداوم داشته باشد و ادامه اين ثبات مي تواند منجر به تغييرات 
اساسي در انتظارات و اعتماد فعالان اقتصادي كشور شود. 
فرزين خاطرنشان كرد: در سال گذشته 65 ميليارد دلار ارز 
براي واردات تخصيص يافت كه نسبت به سال پيش از آن 
۱0 ميليارد دلار افزايش داشت. همچنين در سال جاري 
نيز تاكنون طبق آخرين آمار شاهد رشد ۱۲ درصدي تامين 
ارز نسبت به مدت مشابه سال گذشته هستيم و اميدواريم 
دغدغه فعالان اقتصادي ب��راي تامين منابع ارزي جهت 

تقويت زيرساخت هاي توليدي كشور را برطرف كنيم.
وي با اشاره به شاخص شامخ كه توسط اتاق بازرگاني تهيه 
مي ش��ود گفت: عدد اين شاخص در ارديبهشت ماه سال 
جاري به 67 رسيده كه اين ميزان بالاترين رقم از ابتداي 
سال ۹۸ تاكنون بوده است لذا اين شاخص نشان مي دهد 
كه وضعيت توليد در كشور بهتر شده و اين روند بايد تداوم 
داشته باش��د. دكتر فرزين خاطزنش��ان كرد: همچنين 
متوسط نرخ رشد س��رمايه گذاري و انباشت سرمايه كه 
در دهه ۹0 معادل 6.۹- درصد بود در سال گذشته به 6.7 
درصد افزايش يافت و شاهد رشد سرمايه گذاري به ويژه در 
بخش ماشين آلات و ساختمان بوديم. علاوه بر اين متوسط 
رشد اقتصادي كه در دهه ۹0 به 0.۸ درصد رسيده بود در 
سال گذشته چهار درصد محقق شد و اميدواريم همچنان 
بتوانيم نرخ رشد را در سطوح بالا حفظ كنيم. رييس كل 
بانك مركزي يادآور شد: بر اين اساس اگر بتوانيم در ماه هاي 
آتي جريان تثبيت را ادامه  دهيم قطعا اعتماد مردم و فعالان 
نيز افزايش پيدا مي كند، چراكه بخشي از مشكلات ما در 
عرصه اقتصادي ناشي از انتظارات و اميد فعالان است علاوه 
بر اين بخش زيادي نيز به عملكرد مديران وابسته است و اگر 
ما عملكرد مناسبي داشته باشيم اعتماد مردم هم افزايش 
خواهد يافت. دكتر فرزين با تاكيد بر ضرورت اس��تفاده از 

ابزارهاي مبتني بر فناوري براي تبديل نظارت پسيني به 
پيشيني در بانك مركزي، تقويت نظارت بانك مركزي بر 
تمامي اشخاص تحت نظارت به صورت هوشمند را از جمله 

اهداف و برنامه هاي اين بانك دانست.
ريي��س كل بانك مركزي همچنين به ض��رورت تقويت 
حكمراني ريال اش��اره كرد و افزود: اين بدان معناست كه 
اطلاعات لازم از گردش ريال در كشور را داشته باشيم و به 
صورت چشم بسته اقدام به انتشار ريال نكنيم كه اين مهم 
نيازمند ايجاد زيرساخت هاي اطلاعاتي، قانوني و حقوقي 
لازم است و خوشبختانه اقدامات خوبي در اين زمينه توسط 
بانك مركزي انجام شده و در حال انجام است. فرزين ادامه 
داد: لذا با مجموع اقدامات انجام شده اميدواريم حكمراني 
ريال و پول ملي مان را در اقتصاد كشور توسعه داده و حتي 
بتوانيم با استفاده از ريال آف شور و فرامرزي در مبادلات با 
كشورهاي همسايه بهره بگيريم .رييس كل بانك مركزي 
با اش��اره با به برگزاري اجلاس اتحاديه پاياپاي آس��يايي 
)ACU( با هدف دلار زدايي در تهران گفت: خوشبختانه 
دبيرخانه اين اتحاديه در ايران قرار دارد و رياست دوره اي نيز 
به كشورمان واگذار شده و برنامه هاي خوبي براي استفاده 
از ظرفيت هاي اين اتحاديه با توجه به اهميت اين اتحاديه در 

سطح تشكل هاي بين المللي در دست اقدام است.
به اين ترتيب فرزين مي گويد كه نرخ تورم همچنان كاهشي 
خواهد ماند و فشاري كه بر مردم از اين ناحيه وارد شده، كمتر 
مي شود. در كنار آن اما رييس سازمان برنامه و بودجه نيز 
مي گويد كه در دولت مس��يرهاي جديدي براي حمايت 
از كم درآمدها پيش بيني شده و به زودي به مرحله عمل 
خواهد رسيد. داود منظور در برنامه پاسخگويي بر خط و 
ارزيابي عملكرد سازمان برنامه و بودجه كشور اظهار كرد: 
سازمان برنامه و بودجه در واقع بايد در زمينه افزايش نرخ 
رشد اقتصادي كشور كمك كند و در اين راستا بايد موانع 
دستگاه هاي اجرايي برطرف شود. وي با اشاره به اينكه حل 
مشكلات دستگاه هاي اجرايي از وظايف سازمان برنامه و 
بودجه، افزود: بايد بيش از پي��ش مردم به ويژه گروه هاي 
نيازمند و كم درآم��د را به آينده اميدوار كنيم و در همين 

زمينه برنامه هاي حمايتي براي پنج دهك اول داريم.
يكي از تم��اس گيرندگان بازنشس��ته س��ازمان بنادر و 
دريانوردي بود كه از پايين بودن حقوق بازنشستگان اين 
دستگاه اجرايي گلايه داش��ت و به نقل از رييس صندوق 
بازنشستگي سازمان بنادر مدعي شد كه حدود ۸0 درصد 
بازنشستگان سازمان بنادر كمتر از ۱۱ ميليون تومان حقوق 
مي گيرند، رييس سازمان برنامه و بودجه كشور در اين باره 
گفت: يكي از دغدغه هاي جدي معيشت بازنشستگان چرا 
كه با افزايش قيمت ها و تورم در سال ها و سنوات اخير قدرت 
خريد بازنشستگان كاهش يافته است. البته اين مشكل براي 
شاغلين هم به وجود آمده است. وي افزود: ريشه مشكل به 
غير از تورم و افزايش قيمت ها از اين مساله نشأت مي گيرد 
كه در سال هاي اخير ترميم حقوق ها تناسبي با نرخ تورم 
نداشته است و به عنوان مثال اگر در سنوات گذشته نرخ 
تورم حدود ۴5 درصد بوده اس��ت حقوق ه��ا ۲0 درصد 
افزايش يافته و تكرار اين مساله باعث كاهش قدرت مردم و 

مشكلاتي از اين دست شده است. منظور اعلام كرد: دولت 
سيزدهم درصدد است تا بتواند از سويي نرخ تورم را تا پايان 
سال جاري ۱5 درصد نسبت به سال گذشته كاهش دهد و 
براي جبران عقب افتادگي هاي حقوق نيز بايد از سال آينده 
تلاش كنيم با افزايش منابع درصد رشد حقوق ها را نسبت 
به امسال و سال هاي گذشته بالاتر ببريم. البته صندوق هاي 
بازنشستگي نيز موظف هستند كسوراتي را كه مي گيرند را 
مولدسازي كرده تا هنگامي كه فرد بازنشسته شد مستمري 

در خوري را به او بدهند.
رييس سازمان برنامه و بودجه كش��ور در ادامه پاسخ به 
سوال و انتقاد اين بازنشس��ته اظهار كرد: گرچه در حال 
حاضر مستمري تعيين ش��ده و پرداخت شده از سوي 
صندوق هاي بازنشستگي كافي نيست اما برخي اصلاحات 
براي اين صندوق ها در نظر گرفته ش��ده و در اين راستا 
دولت به صندوق ها كمك مي كند به عنوان مثال در سال 
جاري حدود ۲0 درصد بودجه كل كشور يعني ۳۴0 هزار 
ميليارد تومان تومان دولت به صندوق هاي بازنشستگي 
كمك خواهد كرد تا بتوانند وضعيت پرداختي ها بهبود 
پيدا كند از سوي ديگر اميدواريم تا بتوانيم در سال جاري 
با افزايش منابع بودج��ه اي از طريق افزايش درآمدهاي 
مالياتي و غير مستمري بازنشس��تگان را در سال آينده 
بهبود بخش��يم. وي همچنين در پاس��خ به سوال ديگر 
اين بازنشس��ته درباره تبعيض هاي به وج��ود آمده در 
مبلغ مستمري بازنشس��تگان كه در سال هاي مختلف 
بازنشسته شده اند، ادامه داد: البته مبناي تعيين مستمري 
بازنشسته و ميزان حقوق و مزايا و كسورات آن دريافتي 
او در دو س��ال آخر فعاليت و اش��تغالش است؛ بنابراين 
مي توان گفت ميزان حقوق دريافت ش��ده است كارمند 
كه سه سال گذشته بازنشسته شده است با كارمندي كه 
در دو سال گذش��ته بازنشسته شده، متفاوت است، چرا 
كه در س��ال هاي اخير به دليل افزايش نرخ تورم ميزان 
افزايش حقوق ها نيز بيشتر از گذشته بوده است. معاون 
رييس جمهور تاكيد كرد: براي حل اين مشكل در دولت 
برنامه ريزي هاي��ي كرديم كه ملاك تعيين مس��تمري 
حقوق و مزايا دو سال آخر يك بازنشسته نباشد. در واقع 
آسيب شناسي لازم در لايحه برنامه هفتم در اين زمينه 
صورت گرفته و درصدديم اصلاحات م��ورد نياز در اين 
زمينه را به گونه اي انجام دهيم كه تفاوت ها بين حقوق 
بازنشستگان و شاغلان كمتر شود. البته به عنوان مثال 
وضعيت صندوق بازنشس��تگي تامين اجتماعي بهتر از 
ديگر صندوق ها اما از نظر ش��اخص هاي پايداري منابع 
اين صندوق ها وضعيت نابساماني پيدا كرده و بايد به آنها 

كمك كنيم تا بتوانند دوباره سر پا شوند.
با در كنار هم قرار دادن اين صحبت ها به نظر مي رسد 
كه در آستانه به پايان رسيدن دومين سال از فعاليت 
دولت سيزدهم، مقامات سرانجام اميدوار شده اند كه 
راهي براي كاهش تورم پيدا كنند، موضوعي كه بايد 
ديد در نهايت تا چه ميزان اجرايي خواهد شد و طرح 
 كاهش تورم و پايين آوردن فش��ار معيشتي بر اقشار 

كم درآمد در ۱۴0۲ چه سرنوشتي پيدا مي كند.

سیاست

عضويت ايران در سازمان شانگهاي 
نهايي شد

رييس جمهور: آماده 
همكاري هاي همه جانبه هستيم

جمهوري اس��لامي ايران در جريان بيست و سومين 
نشست سران سازمان همكاري شانگهاي در »دهلي نو« 
به شكل رسمي به عنوان نهمين عضو اصلي اين سازمان 
مهم منطقه اي پذيرفته و معرفي شد. در جريان برگزاري 
بيست و سومين نشس��ت سران س��ازمان همكاري 
شانگهاي كه به شكل مجازي و به ميزباني »هند« برگزار 
شد، عضويت رسمي به عنوان نهمين عضو اصلي اين 
سازمان منطقه اي، پس از طي فرآيند عضويت قطعي و 
انجام تعهدات رويه اي به جمهوري اسلامي ايران اعطا و 
به تصويب و امضاي ديگر اعضا رسيد. همزمان با اعطاي 
عضويت اصلي به جمهوري اس��لامي ايران در بيست 
و سومين نشست س��ران سازمان همكاري شانگهاي، 
در مراسمي با حضور سفير كش��ورمان پرچم ايران در 
كنار پرچم ۸ عضو اصلي ديگر در برابر مقر دبيرخانه اين 
سازمان در پكن به اهتزاز در آمد. روند تبديل عضويت 
جمهوري اسلامي ايران در سازمان همكاري شانگهاي 
از عضو ناظر به عضو اصلي، شهريور سال ۱۴00، در اولين 
حضور دكتر رييسي به عنوان رييس جمهوري اسلامي 
ايران در بيست و يكمين نشست س��ران اين سازمان 
در دوش��نبه پايتخت تاجيكستان آغاز ش��د. در پايان 
اين نشست كه ۲6 شهريور ۱۴00 برگزار شد، سران ۸ 
كشور عضو اصلي، نظر موافق خود را با تبديل عضويت 
جمهوري اسلامي ايران از عضو ناظر به عضو اصلي اعلام 
و اسناد مربوط به آن را امضا كردند و بر اين اساس فرآيند 
فني تبديل عضويت ايران آغاز ش��د. ب��ا انجام فرآيند 
فني و انجام تعه��دات رويه اي در روند تبديل عضويت 
كشورمان، »قانون الحاق دولت جمهوري اسلامي ايران 
به سازمان همكاري شانگهاي« در روز ۴ بهمن ۱۴0۱ 
در مجلس شوراي اسلامي تصويب و در تاريخ ۱5 بهمن 
به تاييد شوراي نگهبان رس��يد. سيدابراهيم رييسي 
رييس جمهوري اسلامي ايران نيز هجدم بهمن ۱۴0۱ 
قانون الحاق ايران به سازمان همكاري شانگهاي را براي 
اجرا ابلاغ كرد. سيد ابراهيم رييسي ظهر روز سه شنبه، 
اولين بار به عن��وان رييس جمهور نهمين عضو اصلي 
سازمان همكاري شانگهاي، در بيست و سومين نشست 
سران اين سازمان مهم منطقه اي، بزرگ ترين ظرفيت 
كشورهاي عضو براي وحدت و صلح سازي را ظرفيت 
تمدني آنها دانس��ت و اظهار داشت: اينك كه اين قاره 
كهن دوباره سربرآورده بايد با تكيه بر اخلاق، معنويت، 
عدالت، عقلانيت و احترام به كرامت انس��اني، بار ديگر 
تمدن ساز گردد. سازمان همكاري هاي شانگهاي كه نماد 
اين »خانواده بزرگ تمدني« است اكنون در جايگاهي 
ايس��تاده كه مي تواند، افق هاي جديدي از همگرايي 
منطقه اي و همكاري هاي امنيت ساز را بنا نهد. رييسي 
افزود: در باب امنيت؛ تجربه مل��ل مختلف در دو دهه 
گذشته، بيش از پيش نشان داده كه امنيت، امري درون زا 
و دس��تاوردي جمعي است. صلح و ثبات پايدار، زماني 
ميسر مي شود كه ملت هاي منطقه با تكيه بر آرمان هاي 
مشترك برآمده از فرهنگ و تمدن خود، بستر همكاري 
را فراه��م آورند. امنيت منطقه اي از خواس��ت ملت ها 
آغاز ش��ده، با اراده دولت ها قوام يافته و به دور از مداخله 
قدرت هاي سلطه گر ميسر مي گردد. جمهوري اسلامي 
ايران بر اساس چنين ديدگاهي، سياست »همسايگي 
و همگرايي« را مبناي سياست خارجي خود قرار داده و 
آن را مسير مطلوب براي تحقق صلح و ثبات منطقه اي 
مي داند. جمهوري اسلامي ايران با تجربه بيش از دو دهه 
مبارزه موفق با تروريس��م و افراط گرايي، تعهد خود به 
تضمين امنيت و مبارزه با سلطه گري در منطقه را به اثبات 
رسانده اس��ت و آمادگي دارد كه تجربه و ظرفيت هاي 
خود را در چارچوب س��ازوكارهاي سازمان همكاري 
شانگهاي به اشتراك بگذارد تا به سوي منطقه اي عاري 
از تروريس��م، افراط گرايي و جدايي طلبي پيش رويم. 
جمهوري اسلامي كه حتي فراتر از سهم عادلانه خود 
از آوارگان ملت ستم ديده افغانس��تان ميزباني كرده، 
بر اين باور اس��ت كه صلح پايدار در اين كشور راه حلي 
جز تش��كيل حكومت فراگير از همه گروه ها و اقوام و 
احزاب سياسي و جريان هاي مذهبي ندارد. همچنين 
آمادگي همكاري در مقابله با تهديدهاي نوين از جمله 
در حوزه جرايم سايبري، جرايم سازمان يافته مواد مخدر 
را از طريق سازمان همكاري هاي شانگهاي را داريم. او 
ادامه داد: در باب اقتصاد؛ س��ازمان همكاري شانگهاي 
بيش از 60 درصد منطقه اوراس��يا و بيش از ۴0 درصد 
از جمعيت جهان را به خود اختصاص داده اس��ت. اين 
ظرفيت عظيم، توان بالقوه گسترده اي را به اين سازمان 
براي توسعه تجارت و تعميق همكاري هاي اقتصادي 
در اشكال مختلف اعطا كرده است. جمهوري اسلامي 
ايران ضم��ن حمايت از ابتكارهاي س��ازنده همچون 
»ابتكار توسعه جهاني«، بر اين باور است كه همكاري 
اعضا در حوزه ان��رژي، فناوري، صنعت، كش��اورزي، 
تجارت و بازرگاني مي تواند چشم اندازي روشن از نظم 
منطقه اي عادلانه، پيش چشم ملل جهان بگشايد. اين 
در حالي است كه قدرت هاي سلطه گر غربي با توسل به 
اجبار اقتصادي و تحريم، امنيت و رفاه اقتصادي و اصول 
تجارت عادلانه را در جهان به مخاطره انداخته اند. با اتكا به 
تجربه دهه هاي گذشته، اينك كاملا مشهود است كه در 
كنار نظامي گري، آنچه بسترساز نظام سلطه غربي شده، 
سلطه دلار بوده است و لذا هرگونه تلاش براي شكل دهي 
به يك نظام عادلانه بين المللي، نيازمند حذف اين ابزار 
سلطه در مناس��بات درون  منطقه اي است. گسترش 
استفاده از ارزهاي ملي در تجارت بين المللي و مبادلات 
مالي ميان اعضاي اين س��ازمان و شركاي تجاري آنها، 
نيازمند توجه جدي تري است. جمهوري اسلامي ايران 
از هرگونه اقدام جهت معرفي ابزارهاي مالي پرداخت، 
مبتني بر فناوري هاي نوين، جهت تسهيل تبادلات مالي 
ميان اعضا و شركاي تجاري، به ويژه در چارچوب هاي 
چندجانبه، اس��تقبال مي كند. برخورداري از نيروي 
انس��اني متخصص و دستاوردهاي چشمگير در حوزه 
فناوري هاي پيشرفته و علوم نوين از ظرفيت هاي خاص 
جمهوري اسلامي ايران است كه مي تواند همكاري هاي 

اقتصادي چندجانبه را تقويت كند. 

تشريح آخرين وضعيت اقتصاد ايران از زبان مقامات دولت

سخنگوي اقتصادي دولت خبر داد

وعده كاهش تورم 

ركوردزني توليد و فروش بنگاه هاي بزرگ
سخنگوي اقتصادي دولت درباره موضع دولت در زمينه 
انتخابات اخير اتاق بازرگاني، گفت: تقويت رابطه دولت و 
اتاق هاي سه گانه از جمله اتاق بازرگاني جزو راهبردهاي 
دولت اس��ت كه همواره پيگيري شده و تا پايان دولت 
هم پيگيري مي شود. اما مشخصاً درباره انتخابات اخير 

هم نظر دولت همان نظر دستگاه هاي نظارتي است.
سيد احسان خاندوزي در نشست خبري هفتگي خود 
با اشاره به كاهش تورم نقطه به نقطه، آن را نشان دهنده 
حركت تورمي به س��مت پايين دانست و گفت: طبق 
اع��لام مركز آمار، در خرداد ۱۴0۲ ب��راي اولين بار در 
سال هاي اخير تورم نقطه به نقطه مصرف كننده ۱۲ 
درصد نسبت به ماه قبل كاهش پيدا كرده كه كاهش 
تورم نقطه به نقطه نشان دهنده حركت تورمي به سمت 

پايين است.
وي افزود: تورم مصرف كننده در اسفندماه ۴.7 درصد 
بود كه در خرداد ماه اين عدد به دو درصد كاهش پيدا 
كرد و كاهش تورم ماهانه به معني از بين رفتن فش��ار 
تورمي روي قشر ضعيف جامعه نيست اما حاكي از روند 

كنترل و مهار و بهبود است.
خاندوزي يادآور ش��د: طبق اطلاع��ات بانك مركزي 
درباره رشد سه ماهه نقدينگي در برآوردهاي ابتدايي 
تا پايان خردادماه ۳.۹ دهم درصد است كه اگر اين عدد 
را با سه ماهه ابتدايي سال هاي گذشته مقايسه كنيم، 
نشان دهنده كاهش پلكاني ميزان نقدينگي و موفقيت 
سياس��ت هاي كنترلي دولت است كه به شكل خيلي 

جدي موثر واقع شده است.
س��خنگوي اقتصادي دولت همچنين اظهار كرد: در 
قانون بودجه امسال براي مولدسازي بيش از ۱00 هزار 
ميليارد تومان درآمدزايي در نظر گرفته ش��ده است. 
تلاش دولت اين اس��ت كه از ظرفي��ت قانوني جديد 
براي تحقق اين ارقام مندرج در قانون بودجه از طريق 

مولدسازي اقدام كنيم.
خاندوزي با بيان اينكه توليد و فروش بنگاه هاي بزرگ 
ركورد زده است، اظهار كرد: بر اساس تازه ترين گزارش 
در ارديبهش��ت ماه امس��ال ش��اخص توليد و فروش 
شركت هاي بزرگ نس��بت به ماه مشابه سال قبل به 

ترتيب ۱0 و ۱0.7 درصد افزايش يافته است.
وي يادآور ش��د: همچنين ش��اخص مذكور در حوزه 
توليد و فروش ش��ركت ها نس��بت به ماه قبل )يعني 
فروردين( به ترتيب ۲۱.۸ و ۴۴.5 درصد رش��د كرده 

است كه اين آمار جهش بزرگي را از ارديبهشت ۱۳۹7 
به بعد نش��ان مي دهد. س��خنگوي اقتصادي دولت با 
اشاره به چشم انداز مثبت تش��كيل سرمايه، گفت: از 
مجموع ۱5 رشته گروهي كه در تشكيل اين شاخص 
حضور دارند، هشت رشته در ارديبهشت امسال رشد 
دو رقمي نسبت به ماه مشابه سال قبل داشتند. حوزه 
»خودرو و قطعات« با رش��د ۳۸ درصدي پيشتاز تمام 
صنايع ديگر بود. همچنين بخش »تجهيزات برقي« 
 با رش��د ۳۳ درص��دي »دارو« با رش��د ۲۹ درصدي و 
»ماشين آلات و تجهيزات« با رش��د ۲۸ درصدي در 
صدر صنايع با رش��د بالا قرار گرفتند. خاندوزي ادامه 
داد: »بخش تولي��دات غذايي« ك��ه در گزارش بانك 
مركزي پس از چالش هايي كه در دو فصل اول س��ال 
قبل به دليل حذف ارز ترجيحي، رشد مثبت داشت، در 
اين گزارش جديد نيز رشد ۱۸ درصدي در ارديبهشت 
۱۴0۲ نسبت به ماه مشابه سال قبل ثبت كرده است. 
وي افزود: رشد بخش هاي »ماشين آلات و تجهيزات« 
و همچنين »صنايع غذايي« نويد دهنده چش��م انداز 
مثبتي در حوزه تشكيل سرمايه و به تبع آن رشد توليد 
در ماه ه��اي آتي و رونق عرض��ه محصولات غذايي در 
بازار به منظور كاهش تورم مصرف كننده است. وزير 
اقتصاد با تاكيد بر اينكه در سه ماهه نخست امسال سه 
اقدام مهم »عرضه اوليه«، »انتش��ار اوراق شركتي« و 
»افزايش سرمايه شركت هاي بورسي« انجام شد، گفت: 
در خصوص عرضه اوليه در بورس، امسال ۹ عرضه اوليه 
در بورس به ارزش ۹000 ميليارد تومان انجام شد. اين 
عدد در سه ماهه سال گذشته هشت عرضه اوليه بود. 
همچنين ۱۲ هزار ميليارد تومان انتشار اوراق شركتي 
انجام شد كه در مقايسه با مدت مشابه سال قبل ۲500 
ميليارد تومان افزايش داشته است. خاندوزي تاكيد كرد: 
افزايش سرمايه ش��ركت هاي بورسي نيز در سه ماهه 
نخست امسال ۸۱ هزار ميليارد تومان بود. اين ميزان 
در سه ماهه سال گذشته ۳۳ هزار ميليارد تومان بوده كه 
حاكي از رشد ۱۴5 درصدي است. سخنگوي اقتصادي 
دولت با بيان اينكه تامين برق صنايع افزايش يافته تا به 
توليد آسيبي نرسد، اظهار كرد: مجموع خاموشي ها در 
سال جاري كاهش يافته و در حوزه كارگاه هاي صنعتي 
كوچك و متوس��ط كه ۹0 درصد مشتركان صنعتي 
كشور را شامل مي شوند تلاش وزارت نيرو اعمال نكردن 

محدوديت است.

وي تاكيد كرد: مديريت مصرف براي صنايع بزرگ با 
تناوب پيش بيني پذير به صورت يك نيم روز در هفته 
صورت گرفته است. در مجموع تامين برق صنايع در 
اين مدت نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲0 درصد 
افزايش يافته اس��ت. وزير اقتصاد با بيان اينكه در سه 
ماهه ابتدايي امس��ال دولت بيش از ۲5 همت از اوراق 
سررسيد شده را به مردم و سرمايه گذاران پرداخت كرد، 
يادآور شد: در سه ماهه نخست امسال تقريبا عددي به 
عنوان انتشار اوراق انجام نداده ايم اما طبق قانون بودجه، 
درآمد دولت از محل انتش��ار اوراق اسلامي ۱۸7 هزار 

ميليارد تومان است.
خاندوزي در پاس��خ به پرسش��ي درباره پيشرفت امر 
مولدسازي در دولت، اظهار كرد: از زمان ابلاغ مصوبه 
تاكنون ۲۱۲6 ملك مازاد دولتي شناس��ايي شده كه 
۱۴۳۹ ملك دولتي به عنوان ام��وال مازاد به تصويب 
رسيده است. بازديدهايي از املاك بزرگ استان هاي 
تهران، گيلان، زنجان، گلس��تان، خراس��ان رضوي، 

اصفهان، مازندان، البرز و كرمان انجام شده است.
وي افزود: ب��راي عرضه املاك م��ازاد دولتي در تالار 
اختصاصي مولدس��ازي ب��ورس كالا، مقدمات فراهم 
شده و تفاهم نامه  س��ه جانبه بين كانون كارشناسان 
رسمي دادگستري و مركز وكلا و مشاوران قوه قضاييه 
منعقد ش��ده اس��ت كه هدف آن فراهم شدن زمينه 
قيمت گذاري سريع، دقيق و شفاف دارايي هاي مازاد 

دولت است.
وزي��ر اقتصاد ادامه داد: از جمل��ه اقدامات جزئي تر در 
استان ها اين بوده كه در خراس��ان رضوي مازاد بودن 
مجموعه رفاهي طرقبه با مساحت هفت هكتار متعلق 
ب��ه وزارت اقتصاد به تصويب رس��يد. همچنين مازاد 
بودن زميني به مساحت ۳۲ هكتار متعلق به بانك سپه 
به تصويب رس��يد. طرح هاي اولويت دار از استانداران 
اس��تعلام ش��ده و كميته اي با هدف پايش طرح هاي 

عمراني نيمه تمام تشكيل شده است.
سخنگوي اقتصادي دولت با بيان اينكه براساس قانون 
بودجه، ظرفيت انتش��ار اوراق مالي اس��لامي در سال 
جاري ۱۸7 هزار ميليارد تومان اس��ت، اظهار كرد: در 
س��ه ماهه اول عملكردي در اين زمينه نداشته ايم اما 
اميدواريم بعد از صدور مجوزهاي لازم از سوي سازمان 
بورس از هفته آتي شاهد انتشار و عرضه اوراق باشيم. اما 
در عين حال در سه ماهه امسال حدود ۲5 هزار و 500 

ميليارد تومان از س��وي خزانه داري براي تسويه اصل 
و س��ود اوراق منتشرشده در سنوات گذشته پرداخت 
شده است. خاندوزي با اشاره به اقدامات دولت در حوزه 
مس��كن، يادآور شد: افزايش س��قف تسهيلات طرح 
نهضت ملي مس��كن در شهرها از ۱00 ميليون تومان 
به حدود ۴00 ميليون تومان در سال ۱۴00 و افزايش 
اين تسهيلات به 550 ميليون تومان براي كليه مناطق 
شهري كشور در سال جاري از جمله اين اقدامات است. 
همچنين تاكنون 5۱.6 هزار ميليارد تومان تسهيلات 
ساخت مسكن در مناطق شهري پرداخت شده است.

وي افزود: همچنين افزايش س��قف تسهيلات طرح 
نهضت ملي مسكن در مناطق روستايي از ۱00 به ۲00 
ميليون تومان در سال جاري صورت گرفت. پرداخت 
۸.۱ هزار ميليارد تومان تسهيلات ساخت مسكن در 
مناطق روس��تايي و آغاز عمليات اجرايي ۱.۳ ميليون 
واحد مس��كوني در قالب »برنامه هاي تأمين مسكن« 
»نوسازي بافت فرسوده ش��هري« »نوسازي مسكن 
روس��تايي«، » پرداخت تسهيلات ساخت مسكن به 

خودمالكين« نيز از ديگر اقدامات انجام شده  است.
سخنگوي اقتصادي دولت با اشاره به مواردي جزئي تر 
از پيشرفت پروژه ها تا نيمه خرداد، اظهار كرد: واگذاري 
انفرادي و گروهي زمين به ۱۹۱ هزار و ۹۴6 واحد رسيد 
 و 5۴۱ ه��زار و 6۱ واحد حمايتي تعريف ش��ده موثر 
به صورت انبوه س��ازي را هم داشته ايم. براي نيروهاي 
مسلح ۱۲۴ هزار و ۹0۸ واحد در حال ساخت داريم. در 
زمينه بافت هاي فرسوده شهري به وضعيت ۱۲۳ هزار 

و ۹۴۸ واحد رسيدگي مي شود.
خاندوزي ادام��ه داد: در زمينه خودمالكين ش��هري 

۹5 ه��زار و 57۸ واحد عقد قرارداد ش��ده و در زمينه 
خودمالكين روستايي اين ميزان به ۲۴۴ هزار و ۳06 
واحد عقدقرارداد شده رس��يده است. در مجموع نيز 
يك ميليون و ۳۲۱ هزار و 7۴۹ واحد مسكوني تا نيمه 
خرداد امس��ال در فرايند ساخت قرار گرفته است. وي 
يادآور شد: براي كاهش قيمت تمام شده مسكن ملي، 
تفاهم نامه اي بين وزارت راه و شهرس��ازي و صمت به 
امضا رسيده و مقررش��ده فولاد و سيمان به عنوان دو 
مورد از مهم ترين مصالح ساختماني به صورت انبوه و 
با قيمت مناسب در اختيار سازندگان مسكن ملي قرار 
بگيرد تا قيمت غيرواقعي مصالح عاملي براي افزايش 

بيشتر قيمت مسكن ملي نباشد.
وزير اقتصاد درب��اره آخرين وضعي��ت وثيقه گذاري 
هوشمند نيز اظهار كرد: فرايند استقرار سامانه توثيق 
هوشمند و عقد تفاهم نامه با بانك هاي كشور در حال 
انجام اس��ت و تاكنون ۱۳ بانك درخواس��ت استفاده 
از اين سامانه را داش��ته اند. از اين تعداد چهار بانك به 
س��رويس هاي توثيق در محيط عملياتي دسترسي 
پيدا كرده اند كه شامل بانك هاي ملي، مهر، رسالت و 

صادرات است.
خان��دوزي تاكيد كرد: همچنين تاكنون ۱۱۲۲ نفر از 
طريق توثيق اوراق بهادار خود در سامانه موفق به اخذ 
تسهيلات شده اند. اين تعداد ۳۱ ميليون و ۳۹۳ هزار و 
۲00 ورقه سهام را با استفاده از سامانه به عنوان وثيقه 
دريافت تسهيلات ارايه كرده اند. اين ميزان با تكميل 
استقرار س��امانه در بانك هاي كشور افزايش مي يابد. 
دولت درصدد است تا فرآيند تكميل استفاده از سامانه 

ستاره را در ۱۳ بانك يادشده به سرعت اجرايي كند.
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ايجاد تنوع در مباني ف��روش از طريق عرضه نفت در 
بورس انرژي و اوراق گواهي س��پرده نفت خام، گامي 
حياتي براي ايران براي افزايش حضور خود در تجارت 
جهان��ي نفت خام اس��ت. با بهبود مش��اركت بخش 
خصوصي در صنعت نفت، افزايش تعداد بازيگران در 
بازار نفت خام ايران، امكان خريد نفت به سرمايه گذاران 
خارج��ي در بورس ان��رژي و توس��عه ابزارهاي مالي 
براي هداي��ت نقدينگي جامعه به س��مت توس��عه 

زيرساخت هاي نفتي را نيز فراهم كند.
س��يدعلي مرتضوي، كارش��ناس حوزه ان��رژي، در 
گفت وگو با خبرنگار »تعادل«، در رابطه با بازار تجارت 
نفت خام سنتي ايران اظهار كرد: بازار نفت خام ايران 
متاسفانه مدت هاست كه تحت تسلط انحصاري چند 
بازيگر خاص و با كمترين مشاركت بخش خصوصي 
و سرمايه گذاران خارجي است. اين موضوع منجر به 
فقدان رقابت، كاهش كارايي و اتكا به كانال هاي سنتي 
فروش ش��ده است. به منظور تقويت صنعت و تقويت 
رش��د اقتصادي، متنوع كردن پايگاه ه��اي فروش و 

افزايش تعداد بازيگران در بازار بسيار مهم است.
وي ادامه داد: از همين رو اهميت عرضه نفت در بورس 
انرژي به وسيله اوراق گواهي سپرده نفت خام يك اقدام 
بسيار مهم و بزرگ است؛ عرضه نفت در بورس انرژي 
به كمك اوراق گواهي س��پرده گام اول و مهم، تحول 
بخشيدن به نظام عرضه نفت خام و خارج شدن تجارت 
نفت خام از دسترس بازيگران خاص و سنتي اين بازار 

است كه انحصار بالايي نيز داشتند.
اين كارش��ناس انرژي در مورد اهميت و مزيت مهم 
حضور فع��ال بخش خصوصي در تجارت نفت خام به 
كمك عرضه اوراق گواهي سپرده نفت خام افزود: يكي 
از عوامل كليدي در ايجاد تنوع در مباني فروش از طريق 
بورس انرژي، حضور فعال بخش خصوصي در تجارت 
نفت خام است. ايران تاكنون اقداماتي را براي افزايش 
مشاركت بخش خصوصي در صنعت نفت انجام داده 
است و اين روند بايد ادامه يابد. ايران با كمك ابزار اوراق 
گواهي سپرده نفت خام با اجازه دادن به شركت هاي 
خصوصي براي مش��اركت در تجارت نفت، مي تواند 
رقابت و نوآوري در اين صنعت را افزايش دهد كه منجر 
به قيمت هاي بهتر و توليد كارآمدتر نفت مي ش��ود. 

همچنين گام مهم ديگري كه ايران مي تواند براي تنوع 
بخش��ي به پايگاه هاي فروش از طريق عرضه نفت در 
بورس انرژي بردارد، افزايش تعداد بازيگران در بازار نفت 
خام ايران است. هر چه تعداد بازيگران در بازار بيشتر 
باشد، رقابت بيشتر خواهد بود كه منجر به قيمت بهتر 

و توليد كارآمدتر مي شود.
مرتض��وي با اش��اره به اينك��ه امكان حض��ور و ورود 
سرمايه گذاران خارجي به بورس انرژي ايران براي خريد 
نفت خام از اهميت به كارگيري اين روش در مبادلات 
بين المللي است، اظهار كرد: ايران همچنين مي تواند 
از ورود سرمايه گذاران خارجي در بورس انرژي ايران 
براي خريد نفت بهره مند شود. با اجازه سرمايه گذاران 
خارجي براي خريد نفت در بورس انرژي، ايران مي تواند 

تقاضا براي نفت خود را افزايش دهد و سرمايه گذاري 
بيشتري را در اين صنعت جذب كند. اين امر به بهبود 
كيفيت توليد نفت ايران نيز كمك مي كند كه منجر به 
قيمت بهتر و توليد كارآمدتر مي شود. از ديگر مزاياي 
بسيار مهم به كارگيري بورس انرژي در صنعت نفت 
خام، توس��عه ابزارهاي مالي جهت هدايت نقدينگي 
جامعه به س��مت صنعت نفت و تعميق بخشيدن به 

بازار است. 
وي ادام��ه داد: ب��ا ورود و عرض��ه نف��ت در ب��ورس، 
دولت مي تواند نقدينگي جامعه را به س��مت توسعه 
زيرساخت هاي صنعت نفت سوق دهد. از اين ابزار مهم 
مي توان براي تامين منابع مالي براي توسعه پروژه هاي 
زيربنايي نفتي نيز استفاده كرد كه باعث بهبود كارايي 

و كيفيت توليد نفت ايران مي شود. اين امر همچنين 
به جذب سرمايه گذاري بيشتر در اين صنعت كمك 
مي كند كه كيفيت توليد نفت ايران را بيش��تر بهبود 

مي بخشد.
وي در پايان افزود: ايجاد تنوع در مباني فروش از طريق 
عرضه نفت در بورس انرژي و اوراق گواهي سپرده نفت 
خام، گامي حياتي براي ايران براي افزايش حضور خود 
در تجارت جهاني نفت خام اس��ت و می تواند با بهبود 
مش��اركت بخش خصوصي در صنعت نفت، افزايش 
تعداد بازيگران در ب��ازار نفت خام ايران، امكان خريد 
نفت به سرمايه گذاران خارجي در بورس انرژي و توسعه 
ابزارهاي مالي براي هدايت نقدينگي جامعه به سمت 

توسعه زيرساخت هاي نفتي را نيز فراهم كند.
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آغاز طرح الزام كاهش
۲۵ درصدي مصرف آب ادارات

بر اساس مصوبه ستاد پيشگيري، هماهنگي و فرماندهي 
عمليات پاسخ به بحران استان )شرايط اضطرار آب تهران( 
اس��تانداري تهران مبني بر الزام كاه��ش ۲۵ درصدي 
مصرف آب ادارات و ارگان هاي شهر تهران در مقايسه با 
مدت مشابه سال گذشته، اين شركت اين اختيار را دارد 
تا آن دسته از ادارات كه از اين مصوبه تخلف كرده اند را با 
محدوديت قطع موقت آب مواجه كند. به گزارش ايسنا، 
مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب استان تهران با اعلام 
اين خبر گفت: در ش��روع اين ط��رح ۱۰ اداره و ارگان با 
محدوديت مواجه خواهند شد كه در اولين نوبت از اعلام نام 
اين ارگان ها خودداري مي شود اما چنان چه مصارف خود 
را تا حد ۲۵ درصد كاهش ندهند و رفتار مصرف آنها تغيير 
نيابد، اس��امي اين ارگان ها در رسانه ها اعلام خواهد شد. 
محسن اردكاني با بيان اينكه به اين دسته از ادارات چندين 
بار تذكر داده شده است اما تاكنون اين مصوبه را رعايت 
نكرده اند افزود: امروز و در شروع اين طرح، آب اين دسته از 
ادارات به صورت موقت از ساعت ۹ تا ۱۲ قطع خواهد شد. 
او با بيان اينكه ۶۷۰۰ اشتراك اداري در شهر تهران وجود 
دارد افزود: ميزان مصرف آب ادارات در پايتخت به صورت 
ماهانه پايش مي شود و تا زمان تغيير رفتار مصرف و كاهش 
۲۵ درصدي مصارف، اعمال اين محدوديت ها ادامه دارد.

مصرف برق ركورد زد
در س��اعت هاي پاياني اوج مصرف برق روز دوش��نبه ۱۲ 
تيرماه نياز مصرف برق كش��ور به ۶۸ هزار و ۳۰۶ مگاوات 
رسيد كه نسبت به سال قبل روند افزايشي داشته است. 
به گزارش ايسنا، ميزان مصرف برق كشور در روز مشابه 
سال گذشته ۶۲ هزار و ۶۰۰ مگاوات بوده كه در مقايسه با 
روز جاري افزايش ۵۷۰۰ مگاواتي مصرف برق در كشور را 
نشان مي دهد. آمارها حاكي از آن است كه با رشد ۹ درصدي 
مصرف برق در كشور روبرو هستيم كه عدد بزرگي است 
و ميزان مصرف برق كشور نسبت به روز گذشته، افزايش 
۱۱۰۰ مگاواتي را نشان مي دهد. هم اكنون دماي هواي 
كشور در مناطق جنوبي، ش��رقي و مركزي بالاست و در 
هفته هاي آينده )پنج هفته پيش رو( گرماي هوا نسبت به 
شرايط نرمال افزايش مي يابد؛ اين شرايط مي طلبد مديريت 
دقيق تري در خصوص تامين و مصرف برق صورت گيرد. 
مركز ملي راهبري ش��بكه برق كشور از كليه هموطنان 
درخواست كرد در روزهاي گرم تابستان به منظور تامين 
برق پايدار براي كليه مش��تركان به خصوص تامين برق 
مطمئن مراكز آزمون كنكور سراسري در روزهاي ۱۴ و ۱۵ 
تيرماه، نسبت به مديريت مصرف برق خود مبادرت كنند.

برگزاري هشتمين سمينار 
بين المللي سازمان كشورهاي 

صادركننده نفت )اوپك(
هشتمين س��مينار بين المللي سازمان كشورهاي 
صادركننده نفت )اوپك( پس از وقفه اي س��ه ساله 
به دليل ش��يوع كرونا در جهان، روزه��اي ۱۴ و ۱۵ 
تيرم��اه در وين و ب��ا حضور جمع��ي از وزيران نفت 
كش��ورهاي عضو اوپك، مديران عامل شركت هاي 
بزرگ نفت و گاز جهان، متخصصان و صاحبنظران 
انرژي برگزار مي ش��ود. وزير نفت ايران هم با حضور 
در هشتمين س��مينار بين المللي اوپك در دومين 
نشست وزارتي اين رويداد با عنوان »سرمايه گذاري، 
مسائل مالي و راهبردهاي رشد فراگير نفت« در كنار 
ديگر وزيران نفت و انرژي اوپك و غيراوپك سخنراني 
خواهد كرد. س��مينار بين الملل��ي اوپك كه به طور 
معمول سه سال يك بار برگزار مي شود از رويدادهاي 
مهم در تقويم انرژي جهان است كه با تسهيل بحث در 
مورد مسائل مهم تأثيرگذار بر صنعت نفت، همكاري 
و گفت وگو ميان ذي نفعان انرژي را تقويت مي كند 
هفتمين دوره اين رويداد شعار اصلي سمينار امسال، 
»نفت؛ همكاري براي آينده اي پايدار« برگزار ش��د. 
هشتمين دوره اين سمينار طبق برنامه قرار بود ۱۶ تا 
۱۷ ژوئن ۲۰۲۱ برگزار شود اما به دليل شرايط شيوع 
ويروس همه گير كرونا به تأخير افتاد و يك بار هم به 
۲۹ تا ۳۰ ژوئن ۲۰۲۲ موكول شده بود، اما سرانجام 
ش��رايط براي برگزاري اين رويداد بين المللي براي 
روزهاي پنجم و شش��م ژوئيه سال ۲۰۲۳ ميلادي 

فراهم شد. 

كارشناسحوزهانرژيدرگفتوگوبا»تعادل«مطرحكرد

بازار نفت خام ايران تحت تسلط انحصاري چند بازيگر خاص

تلاش براي ارتقاي سهم بخش خصوصي و مردمي در صنعت نفت

جزيياتاحيايدرياچهاروميه

مديرعامل ش��ركت ملي نفت ايران از آغاز ش��مارش 
معكوس براي تولي��د از فاز ۱۱ پارس جنوبي خبر داد 
و گفت: از منظر اقتصادي و افكار عمومي و منطقه اي، 
توسعه فاز ۱۱ از اهميت بسيار بالايي برخوردار بود كه 
خوشبختانه توس��عه اين فاز با اعتماد به متخصصان 
ايراني و سياس��ت توليد حداكثري با حداقل زمان و 

هزينه در دولت سيزدهم به ثمر نشست.
محسن خجسته مهر با بيان اينكه با آغاز به كار دولت 
س��يزدهم، رويكردهاي مهمي در ش��تاب بخشيدن 
به توسعه ميدان هاي مش��ترك در شركت ملي نفت 
ايران ترس��يم شد كه بر اساس آن براي بخش هايي از 
ميدان هاي مش��ترك كه دچار تاخير در توسعه بود، 
يك برنامه ۸ س��اله تدوين شد، اظهار كرد: توسعه فاز 
۱۱ پارس جنوبي در گذشته معطل حضور خارجي ها 
مانده بود، با روي كار آمدن دولت سيزدهم و بهره گيري 
از فرصت ها و توان داخل و با يك ابتكار هوش��مندانه 
روند توس��عه اين فاز به صورت جدي در دس��تور كار 

قرار گرفت. 
به گفته وي با تكميل توسعه اين فاز روزانه ۵۶ ميليون 
متر مكعب به توليد گاز كش��ور افزوده مي ش��ود كه 
درآمد س��الانه ۵ ميليارد دلاري به هم��راه خواهد 

داشت.
مديرعامل ش��ركت ملي نفت ايران با بي��ان اينكه با 
تاكيدات رييس جمه��وري و اولوي��ت دهي به طرح 
توسعه فاز ۱۱ در س��ال ۱۴۰۰، شاهد شتاب بخشي 
توسعه اين فاز در بخش هاي مختلف از جمله حفاري 
و تامين خطوط لوله بوديم گفت: به جاي ساخت سكو 
كه در خوشبينانه ترين حالت ۳ سال به طول مي انجامد 
تصميم بر آن شد كه از سوي فاز ۱۲ كه ديگر راندمان 

بالايي نداشت، استفاده كنيم.
خجس��ته مهر با اش��اره به جابه جايي سكوي ۱۲c و 
نصب موفقيت آميز آن در موقعيت فاز ۱۱ توسط شناور 
اوشنيك، گفت: با توجه به عدم تجربه جابه جايي سكو 

در دريا با قاطعيت مي توان گفت كه اين اقدام دستاورد 
بزرگي است كه در دولت سيزدهم رقم خورده؛ به بيان 
روشن تر جابه جايي سكويي با وزن بيش از ۳۲۰۰ تن 
كه نيازمند انجام فعاليت هاي دقيق و پيچيده مهندسي 
با ريسك بالا است، اقدامي است كه به همت مهندسان 
ايراني و براي نخستين بار در كشور انجام شده و از اين 

جهت ستودني است. 
وي تاكيد كرد كه توسعه فاز ۱۱ ميدان مشترك پارس 
جنوبي به صورت مرحله اي و از طريق چهار حلقه چاه، 

به زودي آغاز مي شود. 
مديرعامل شركت ملي نفت ايران با اشاره به افزايش 
چشمگير صادرات نفت در دولت سيزدهم در مقايسه 
با دولت گذشته، گفت: مجموعه صنعت نفت در دولت 
سيزدهم با درايت وزير نفت و به كارگيري ديپلماسي 
موفق انرژي، توانس��ت صادرات نفت را به ميزان قابل 

توجهي افزايش دهد.

خجسته مهر در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره 
به اهميت موضوع حفاري در توليد گفت: بيش از ۵۰ 
درصد هزينه هاي توسعه يك ميدان نفتي مربوط به 
بخش حفاري است  از اين رو مي طلبد كه به اين بخش 

نگاه ويژه داشته باشيم.
وي با اشاره به رويداد گام معكوس بهبود بهره وري در 
عمليات حفاري كه چندي پيش با حضور شركت هاي 
دانش بنيان برگزار شد، افزود: اهميت بحث حفاري، 
كاه��ش هزينه ه��ا و بهب��ود فرآينده��ا و همچنين 
چالش هاي اين حوزه براي شركت هاي فناور تشريح 
شده؛ اميد است كه اين ش��ركت ها بتوانند اقدام ها و 

گام هاي مثبتي را در اين حوزه رقم بزنند. 
مديرعامل ش��ركت ملي نفت اي��ران تصريح كرد: در 
بخش حفاري دريايي نيز نيازمند دس��تگاه حفاري 
هستيم كه در اين حوزه نيز شركت ملي نفت ايران با 
نگاه حمايتي و خريد خدمت پنج ساله با شركت هاي 

بخش خصوصي مذاكره انجام داده؛ انتظار مي رود كه با 
اين اقدام هم كمبود دكل مرتفع شود و هم شركت هاي 

بخش خصوصي صاحب دكل  شوند.
خجسته مهر با بيان اينكه تمام اقدام هاي شركت ملي 
نفت ايران در دولت سيزدهم به رشد توليد منتهي شده 
اس��ت، تاكيد كرد: طرح توسعه ميدان هاي مشترك 
ياران شمالي و جنوبي، س��هراب، فاز ۱۱ و ۱۴ پارس 
جنوبي، بلال، لاي��ه نفتي پارس جنوبي، فرزاد و... و. با 
توان بخش خصوصي و بهره گيري از توان پيمانكاران 

داخلي در حال انجام است.
وي در پاسخ به س��والي درباره مردمي كردن صنعت 
نفت، گفت: خوشبختانه ساز و كارهاي مناسبي براي 
سرمايه گذاري هاي مردم در جايي كه هم جذاب و هم 
سوده ده باشد فراهم شده و حتي امروز مي توانيم ادعا 
كنيم كه در بخش بورس نفت و انرژي اتفاقات مهمي 

رقم خورده است.
مديرعامل شركت ملي نفت ايران كه در گفت وگويي 
تلويزيوني سخن مي گفت، با اشاره به فروش اوراق در 
بورس نيز اظهار كرد: حجم اوراق فروش رفته در بورس 
بس��يار قابل توجه بود به طوري كه هم اكنون در حال 
رايزني براي عرضه اين اوراق در خارج از كشور هستيم.

خجس��ته مهر توضيح داد: تاكنون نق��ش بانك ها در 
اقتصاد اعطاي تس��هيلات بوده اين در حالي اس��ت 
كه ش��ركت ملي نفت ايران در س��ال گذشته با امضا 
توافقنامه براي توسعه ميدان آزادگان بانك ها را به انجام 
سرمايه گذاري تش��ويق كرده است؛ اين اتفاق مهمي 
است و انتظار مي رود كه بانك ها سهم مردم را در اين 

سرمايه گذاري افزايش دهند.
به گفته وي شركت دشت آزادگان اروند با هدف توسعه 
ميدان آزادگان نيز در پي توافق با بانك ها تشكيل شده و 
بزودي قرارداد توسعه آن امضا خواهد شد. تمام تلاش 
شركت ملي نفت ايران ارتقاي سهم بخش خصوصي و 

مردمي در صنعت نفت است.

وزي��ر نيرو گفت: م��ا در كنار اجراي ط��رح فاضلاب، 
انتقال پس��اب بهداشتي به درياچه اروميه را نيز مورد 
بهره برداري قرارداديم و به عبارتي ۳ تكليف مهم وزارت 

نيرو در ستاد احياي درياچه اروميه به پايان رسيد.
به گزارش وزارت نيرو، وزير نيرو در مراسم افتتاح واحد 
سوم تصفيه خانه فاضلاب اروميه و خط انتقال پساب 
آن به درياچه اروميه كه صبح امروز انجام شد، اين طرح 
را يك طرح مهم زيست محيطي عنوان و اظهار كرد: 
اميدوارم با توجه ب��ه اينگونه طرح ها بتوانيم گام هاي 

جدي براي تداوم احياي درياچه اروميه برداريم.
وي ادامه داد: ما در دوره انقلاب اسلامي شاهد توسعه 
و پيشرفت هاي چش��مگيري هستيم و اگر بخواهيم 
مقايسه اي داشته باش��يم، ظرفيت توليد محصولات 
كشاورزي و صنايع وابسته به آن در آغاز انقلاب اسلامي 
۳۰ ميليون تن بود و امروز به بيش از ۱۳۰ ميليون تن 
رسيده اس��ت. در صنعت پيشرفت هاي چشمگيري 
داشتيم و ظرفيت توليد فولاد كه ۳۸۰ هزار تن بود از ۴۸ 

ميليون تن عبور كرده است، در توليد سيمان از ظرفيت 
توليد ۳ ميليون تن به ۹۰ ميليون تن رسيده ايم و در 
تعداد واحدهاي مسكوني از ۵.۷ ميليون واحد مسكوني 

به ۳۰ ميليون واحد مسكوني رسيده ايم.
وزير نيرو در عين حال تصريح كرد: مصرف آب به شدت 
رو به افزايش اس��ت كه نشانه رشد، پيشرفت، توسعه 
اقتصاد رفاه و رضايت مردم است، اما در مديريت منابع 
آب ني��ز بايد مراقبت كنيم تا بتوانيم از آب به ش��كل 
مطلوب اس��تفاده كنيم. وي ادامه داد: استفاده از آب 
تصفيه ش��ده در عمليات تصفيه خان��ه و بازچرخاني 
يكي از منابع بسيار خوب، ارزشمند و پايدار است و ما 
با حمايت قاطع دولت و مجلس در بند »ع« تبصره ۸ 
قانون بودجه اين امكان را پيش بيني كرده ايم صنايع 
آب بر كش��ور بتوانند از ظرفيت بازچرخاني پس��اب 

استفاده كنند.
محرابي��ان تأكيد ك��رد: معناي اي��ن كار دو ميليارد 
مترمكعب آب جديد براي صنايع جديد اس��ت، اين 

در حالي اس��ت كه كل مصرف صنعت كشور از منابع 
آب��ي ۲.۷ ميليارد مترمكعب اس��ت. وزير نيرو تاكيد 
كرد: آب هاي نامتعارف همچون پساب، منبع پايداري 
است كه تحت تاثير خشكسالي، افت و نوسانات قرار 
نمي گيرد و مي توانيم صنعت را بر پايه آب ها و پساب 
توسعه دهيم. وزير نيرو با اش��اره به اينكه ما در ستاد 
احياي درياچه اروميه داراي طرح هاي توس��عه اي و 
مديريتي هستيم، خاطرنش��ان كرد: وزارت نيرو در 
اجراي طرح هاي توس��عه اي وظايفي داشته است كه 

اهم اين وظايف تاكنون اجرايي شده است.
وي ادام��ه داد: ف��از اول طرح انتق��ال آب به درياچه 
اروميه به عنوان مهم ترين بخش اجراي طرح با حضور 
رييس جمهوري به بهره برداري رس��يد و فاز دوم سد 
چپر آب��اد و كانال بادين آباد اس��ت ك��ه اميدواريم با 
حمايت هايي كه انجام خواهد ش��د در سال جاري به 

اتمام و بهره برداري برسد.
محرابي��ان ادامه داد: در كنار اين ه��ا، انتقال دو طرح 

مهم تصفيه، بازچرخاني و انتقال پس��اب بهداش��تي 
از ش��هرهاي تبريز و اروميه به درياچه است كه منابع 
بسيار خوب و پايداري را براي انتقال به درياچه اروميه 

ايجاد خواهد كرد.
وي گف��ت: ما ام��روز در كنار اجراي ط��رح فاضلاب، 
انتقال پس��اب بهداشتي به درياچه اروميه را نيز مورد 
بهره برداري قرارداديم و به عبارتي ۳ تكليف مهم وزارت 

نيرو در ستاد احياي درياچه اروميه به پايان رسيد.
محرابيان ابزار اميدواري كرد تا شهريورماه سد  چپر آباد 
نيز به بهره برداري رسيده و همچنين در سال جاري 
كانال بادين آباد نيز تكميل و م��ورد بهره برداري قرار 
گي��رد. وزير نيرو در عي��ن حال تأكيد ك��رد: دركنار 
اقدامات توسعه اي كارهاي مديريتي منابع آب نيز بايد 
در استان هاي هم جوار صورت گرفته و تراز آب به سمت 
درياچه روز به روز مثبت تر شود. محرابيان گفت: اجراي 
طرح هاي توسعه اي شروع كار است و نبايد تصور كرد با 

اقدامات انجام شده كار به انتها رسيده است.

قيمت نفت صعودي شد

قيمت نفت روز سه شنبه تحت تاثير كاهش عرضه بيشتر 
عربستان سعودي و روسيه در ماه اوت، افزايش پيدا كرد. 
بهاي معاملات نفت برنت با ۳۴ سنت معادل ۰.۴۶ درصد 
افزايش، به ۷۴ دلار و ۹۹ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي 
معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت امريكا با ۳۳ سنت 
معادل ۰.۴۷ درصد افزايش، به ۷۰ دلار و ۱۲ سنت در هر 
بشكه رسيد. تحليلگران گروه بانكي ING در يادداشتي 
نوشتند: عوامل بنيادين برخلاف انتظار، روي جهت قيمت 
تاثير چنداني ندارند. در عوض، بازار روي چشم انداز كلان 
نامعلوم متمركز شده اس��ت. مشاهده تغيير قابل  توجه 
اين الگو در كوتاه مدت دش��وار است. با اين حال، كاهش  
بيشتر عرضه، كف قيمت قوي تري را براي برنت در حدود 
 ۷۰ دلار در هر بشكه ايجاد مي كند. بازارهاي امريكا روز 
سه شنبه براي تعطيلات روز استقلال اين كشور، تعطيل 
خواهند بود. شاخص هاي نفت روز گذشته با حدود يك 
درصد كاهش بسته شده بودند. طبق گزارش خبرگزاري 
دولتي عربس��تان س��عودي، رياض روز دوشنبه اعلام 
كرد كاهش توليد داوطلبانه خود به ميزان يك ميليون 
بشكه در روز را در ماه اوت هم ادامه خواهد داد. همزمان، 
الكساندر نواك، معاون نخست وزير روسيه اعلام كرد كه 
روسيه صادرات نفت خود را در ماه اوت، ۵۰۰ هزار بشكه 
در روز كاهش خواهد داد. اين كاهش، معادل ۱.۵ درصد 
از عرضه جهاني بوده و مجموع كاهش توليد اوپك پلاس 
را به ۵.۱۶ ميليون بشكه در روز مي رساند. اوپك پلاس در 
حال حاضر، ميزان عرضه نفت را ۳.۶۶ ميليون بشكه در 
روز معادل ۳.۶ درصد از عرضه جهاني محدود كرده است. 
انتظار مي رود ذخاير نفت خام امريكا در هفته منتهي به ۳۰ 
ژوئن، حدود ۱.۸ ميليون بشكه كاهش پيدا كند كه سومين 
كاهش هفتگي متوالي خواهد بود. آمار صنعتي و رسمي 
ذخاير نفت و فرآورده هاي نفتي امريكا با يك روز تاخير كه 
به دليل تعطيلات امريكا بوده است، روزهاي چهارشنبه 
و پنجش��نبه منتشر مي ش��وند. در بخش كلان، پس از 
نظرسنجي هايي تجاري كه نشان داد فعاليت كارخانه اي 
جهاني به دليل كاهش تقاضا در چين و اروپا، دچار ركود 
شده و توليد امريكا در ژوئن كاهش بيشتري پيدا كرده 
است، انتظارات آتي تحليلگران متفاوت بود و به سطوحي 
رسيد كه آخرين بار در موج اوليه شيوع پاندمي كوويد ۱۹ 
مشاهده شده بود. تحليلگران بانك جي پي مورگان در 
يادداشتي اعلام كردند: اگرچه رشد توليد ناخالص داخلي 
در هفته هاي اخير كاهش پيدا كرده، اما نه اقتصاد امريكا و نه 
اقتصادهاي جهاني در معرض خطر قريب الوقوع سقوط به 
ركود نيستند. بر اساس گزارش رويترز، به گفته تحليلگران 
گروه بانكي ANZ، با اين حال، رشد اقتصادي ضعيف تر 
همچنان نش��ان مي دهد كه تقاضا براي كالا همچنان 

ضعيف بوده و بر مصرف سوخت ها تاثير مي گذارد.

تحليل

ادامه ازصفحه اول

بايكوت اتاق ايران توسط 
دولت 

در اين مدل چنانچه رد صلاحيتي اعلام نشد به منزله 
تاييد افراد معرفي شده است. در كنار اين مصوبه شوراي 
عالي نظارت، قانوني وجود دارد به نام قانون حراست كه 
براي مشاغل حساس تكاليفي را براي وزارت اطلاعات 
مشخص مي كند. در آن قانون مهلت وزارت اطلاعات 
۱ماه تا ۳ماه است. دو مصوبه اي كه مغاير هم هستند، 
تناقضاتي را وارد عرص��ه انتخابات اتاق كردند. انجمن 
نظارت به لحاظ شكلي مي گويد به محض اينكه ۴سال 
هيات نمايندگان دور نهم به پايان رسيد از فرداي آن روز 
هيات نمايندگان دوره دهم بايد فعاليت هاي خود را آغاز 
كنند. اين محدوديت زماني باعث شد از يك طرف وزارت 
اطلاعات در فرجه اي كه پيش بيني ش��ده بود، نتواند 
اظهارنظر كند و از س��وي ديگر انجمن پس از ۱۰ روز، 
صلاحيت ها را تاييد شده تلقي كرد. اين روند باعث شد 
تا انتخابات در ۲۸ ارديبهشت ماه توسط انجمن برگزار 
ش��ود. با توجه به اينكه وزارت صمت در اين ايام بدون 
وزير بود، حواشي انتخابات بيشتر شد. نهايتا انجمن بر 
اساس نظر شوراي عالي نظارت، فرض را بر تاييد همه 
كانديداها گذاشت. در موعد انتخابات ۲نفر از نمايندگان 
وزارت صمت توصيه كردند كه آقاي سلاح ورزي كانديد 
نشود. آقاي س��لاح ورزي اما با توجه به عدم ارسال نامه 
رسمي توسط وزارت اطلاعات در انتخابات شركت كرد 
و با راي بالاي نماين��دگان منتخب هيات نمايندگان 
ش��د. انجمن نتيجه انتخابات را تاييد كرد و به شوراي 
عالي نظارت ارسال كرد. همزمان وزير صمت جديد از 
مجلس راي اعتماد گرفت و ماجرا پيچيده تر شد. اما بايد 
توجه داشت، نهاد اتاق بازرگاني، دستگاه دولتي نيست و 
اختيار اجرايي هم ندارد؛ قانونا مشاور سه قوه است و بايد 
مورد تاييد و امين قوا باش��د. اگر قرار باشد، قوه مجريه، 
در برابر اين انتخابات موضع گيري داشته باشد، طبيعي 
اس��ت كه اتاق نمي تواند وظايف خود را عملي كند. در 
اولين حضور وزير صمت در ۱۰تيرماه به مناسبت روز 
صنعت و معدن و در ش��رايطي كه همواره روساي اتاق 
بازرگاني در كنداكتور اين روز سخنراني داشتند، اين بار 
رييس اتاق حضور نداشت. در ۱۵شوراي عالي اجرايي 
و اقتصادي كه رييس اتاق عضويت دارد، س��لاح ورزي 
فعلا دعوت نمي شود. با ادامه اين روند، دولت رسما اتاق 
بازرگاني را بايكوت كرده است. مصلحت اتاق و بخش 
خصوصي آن است كه هرچه سريع تر اين معادله حل 

شده و مساله پايان يابد.

كالاهايي غيرتحريمي به جاي ارز
 محل حس��اب TBI براي وادرات كالاهاي مورد نياز را 
سريع تر پيگيري مي كند تا حداقل از اين طريق بهبودي 
در تامين نيازهاي اساسي ايران حاصل شود. بهبود اين 
روند هم به خاطر تحولات ارتباطي ايران در منطقه و از 
سر گيري روابط با كشورهاي عربي است و هم برآمده 
از مذاكراتي اس��ت كه ميان ايران و امريكا و كشورهاي 
اروپايي براي تبادلات زنداني ها و... انجام ش��ده است. 
بهبود مناسبات ارتباطي با كشورهاي منطقه اي و غربي 
بدون ترديد كمك مي كند تا فش��ار تحريم ها حداقل 
اندكي كاهش يابد و ايران بتواند بخش ديگري از منابع 
مالي خود را آزاد كند. ايران اخيرا در شرايطي قرار گرفته 
كه مي تواند به عراق فشار بياورد چرا كه بخش مهمي 
از تامين انرژي مورد نياز ع��راق از طريق ايران صورت 
مي گيرد. عراق در تابس��تان به برق بيشتري نياز دارد 
و بخش قابل توجهي از اين نياز به وس��يله ايران تامين 
مي شود. اين نياز باعث مي شود ايران دامنه نفوذي در 
كشور عراق داشته باشد و بتواند از آن براي تامين منافع 
خود بهره جويد. مجموعه اين عوامل احتمال آزادسازي 
منابع ايران را در س��ال ۱۴۰۲ بيشتر مي كند، چرا كه 
دوره تازه اي از مذاكرات با كش��ورهاي عربي و غربي در 
حال انجام اس��ت. ايران مي توان فعلا از اين منابع براي 
ورود كالاهاي بيشتر استفاده كند. البته هنوز اين پرسش 
كليدي پيش روي بسياري از ايرانيان قرار دارد كه چه 
زماني تحريم هاي اقتصادي لغو مي شود و ايران مي توان 
منابع مورد نظ��رش را در اختيار بگيرد و در راس��تاي 

نيازهايش از آن بهره جويد.



نرخ بهره تاثير مهمي روي بازار سرمايه دارد و مي تواند 
رون��د معاملات را تا حدود زيادي تغيير دهد، س��ال 
گذشته وعده داده شود كه نرخ بهره نوساني نخواهد 
بود و به تعادل مي رس��د اين نرخ اما اين روزها شاهد 
نوسان نرخ بهره در بازار هستيم. بر اساس آمار منتشر 
شده از سوي بانك مركزي، نرخ بهره بين بانكي پس از 
آنكه در هفته آخر خرداد ماه در جا زد، در هفته اي كه 
گذشت با كاهش نسبي همراه شد. از سوي ديگر نيز 
حداقل نرخ توافق بازخريد يا همان نرخ ريپو، همچنان 
تغييري نكرده و از 15 هفته پيش تاكنون در سطح 

23 درصدي ثابت مانده است.
گزارش بانك مركزي حاكي از آن است كه نرخ بهره 
بين بانكي در هفته گذش��ته با كاه��ش 0.07 واحد 
درصدي مواجه ش��ده است. به اين ترتيب، ميانگين 
موزون نرخ مذكور در هفته اي كه گذشت رقم 23.41 
درصد را به ثبت رس��اند. اين در حالي است كه نرخ 
بهره اين بازار در هفته پاياني ارديبهشت ماه به سقف 
تاريخي خود در 23.75 درصد رسيده بود و پس از آن 
روندي نزولي را آغاز كرد. با اين وجود اين روند تنها سه 
هفته به طول انجاميد و نرخ مذكور در هفته منتهي به 
24 خرداد ماه با افزايش 0.04 واحد درصدي مواجه 

شد و هفته گذشته نيز در اين سطح باقي ماند.

   نرخ بهره در بازار
نرخ بهره بين بانكي يكي از ابزارهاي مهم براي كنترل 
تورم است و افزايش آن مي تواند اثر مثبتي در كاهش 
نرخ تورم داشته باشد. بايد توجه داشت كه نرخ بهره 
بين بانكي مستقيم بر بازار سرمايه اثرگذار نيست و به 
صورت غيرمستقيم و رواني ميتواند روند بازار سرمايه 
را تا حدود زيادي تغيير ده��د. نرخ بهره بين بانكي، 
يك نرخ شبانه اي است كه بانك ها به يكديگر قرض 
مي دهد و به نوعي نرخ استقراض بين بانكي است كه 
تسويه مي ش��ود. نرخ بهره و سود سپرده هايي كه ما 
مي شناسيم و تاثير مستقيم بر بازار سرمايه دارد با اين 
نرخ فرق دارد. اما اين نرخ بي معني نيست و افزايش 

اين نرخ نش��ان مي دهد بانك ها در جذب نقدينگي 
موفق نبوده اند و در بازار سرمايه نيز حجم معاملات 
نش��ان مي دهد كه اين نقدينگي جذب بازار نش��ده 
است. با وجود اين مس��ائل مي توانيم انتظار رشد در 
بازارهاي موازي داشته باشيم. افزايش حجم معاملات 
نيز اين موضوع را نش��ان مي دهد. حتي ممكن است 
به سهامداران اين سيگنال داده شود كه افزايش نرخ 
بهر بين بانكي و بي توجهي دولتمردان و مس��وولان 
بانك مركزي نشان دهنده سياست هاي انقباضي در 

آينده خواهد بود. 
به گفته كارشناس��ان كسب و كارها به طور مستقيم 
تحت تأثير نرخ بهره بين بانكي هستند، زيرا آن نرخ ها 
بر ميزان توانايي يك شركت در قرض گيري اثرگذارند. 
وقت��ي نرخ به��ره افزايش مي يابد، براي ش��ركت ها 
اس��تقراض س��رمايه و تأمين س��رمايه گرانتر تمام 
مي شود و لذا طرح هاي رشد و توسعه اي آنها كاهش 
پي��دا مي كند و اين اثر منفي بر عايدات و س��ود آنها 
مي گذارد. وقتي نرخ بهره كاهش مي يابد، استقراض 

سرمايه براي ش��ركت ها با هدف دستيابي به رشد و 
توسعه شركت ارزان تر مي ش��ود و اين امر مي تواند 
مشوقي براي بالا رفتن قيمت هاي سهام باشد. از سوي 
ديگر كس��ب و كارها به طور غير مستقيم نيز تحت 
تأثير تغييرات نرخ بهره قرار مي گيرند، زيرا نرخ بهره 
بالاتر در سطح وسيعي ميانگين درآمد قابل تصرف 
)درآمد بعد از كس��ورات از جمل��ه ماليات( كاهش 
مي دهد. با كاهش درآمد ناشي از عوامل توليد مثل كار 
و سرمايه و غيره بدان معني است كه از مخارج صرف 
شده براي خريد و تهيه كالا و خدمات كاسته مي شود 
و اين دوباره بر درآمدها و سود شركتها اثر منفي دارد 
و موجب كاهش قيمت سهام مي شود. برعكس، وقتي 
نرخ بهره پايين تر مي آيد مردم بيشتر خرج مي كنند 
و اين براي كسب و كارها خوب بوده و كمك مي كند 
قيمت سهام شركت ها بالا روند و شركت ها از طريق 

بورس ها رشد قوي تري را تجربه كنند.
 نكته مهمي كه در تغييرات ن��رخ بانكي وجود دارد

 آن است كه تغييرات مزبور موجب »نوسانات« بازار 

سهام مي شود كه اغلب موجب فرصت براي معامله 
حول و حوش تغييرات قيمت سهام مي شود. به فرض 
اگر نرخ بهره بالاتر رود و قيمت هاي س��هام كاهش 
يابند، اين امر براي معامله گران بورس فرصتي فراهم 
مي آورد كه انتظار داشته باشند قيمت ها در نهايت در 

طول زمان دوباره روند صعودي به خود مي گيرند.
به طور كلي بايد به اين نكته توجه داشت كه نرخ بهره 
مي توان��د به صورت رواني وضعيت ب��ازار را تا حدود 
زيادي تغيير دهد. بازار به صورت رواني از اخبار زيادي 
 تاثير مي گي��رد و اين موضوع نرخ به��ره ميتواند در 

ميان مدت وضعيت بازار را برهم بزند.

   شاخص وارد كانال جديد شد
با تمامي ش��رايط بازار س��رمايه امروز شرايط خوبي 
را تجربه كرد و ش��اخص وارد كانال جديد ش��د و در 
معاملات روز گذشته شاخص بورس تهران 18 هزار 
و 694 واحد نسبت به روز كاري گذشته رشد كرد و 
تا سطح 2 ميليون و 202 هزار و 100 واحد بالا آمد.
شاخص در حالي توانست پس از 16 روز معاملاتي به 
كانال 2.2 ميليوني برگردد كه تحليلگران تكنيكي 
م��رز 2 ميليون و 200 هزار واحد را س��طح مقاومت 

شاخص قلمداد مي كردند. 
ش��اخص كل هم وزن بورس نيز ب��ا افزايش 9 هزار 
و 950 واح��دي در رقم 773 ه��زار و 298 واحدي 
ايس��تاد. ش��اخص كل فرابورس نيز با افزايش 148 
واحدي به رقم 28 هزار و 413 واحد رسيد. همچنين 
ش��اخص هم وزن فرابورس با افزاي��ش هزار و 886 
واحد به س��طح 142 ه��زار و 967 واحد رس��يد. در 
اين روز ارزش معاملات كل بازار س��هام به 12 هزار 
و 484 ميليارد تومان رس��يد. ارزش معاملات اوراق 
بدهي در ب��ازار ثانويه هزار و 139 ميليارد تومان بود 
كه 9 درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز 
شامل مي شود. ارزش معاملات خرد نيز با افزايش 8 
درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم 7 هزار و 

725 ميليارد تومان رسيد.
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چه پرونده هايي به شوراي حل 
اختلاف بازار سرمايه مي روند؟

محمد جوانمردي، مدير امور حقوقي و انتظامي سازمان 
بورس و اوراق بهادر با اش��اره به راه اندازي شوراي حل 
اختلاف تخصصي بازار سرمايه بيان كرد: به طور كلي، 
بحث ميانجي گري در پرونده هاي قضايي به مواد ٨٢، 
٨٣ و ٨٤ قانون آيين دادرسي كيفري بازمي گردد. بر اين 
اساس، در مواردي كه قاضي تشخيص دهد امكان صلح 
و س��ازش وجود دارد، پرونده را جهت ميانجي گري به 
شوراي حل اختلاف ارجاع مي دهد. البته طبق قانون اين 
مورد فقط در مورد جرايم تعزيري درجه 6، 7 و 8 كاربرد 
دارد و پرونده ه��اي كيفري س��نگين قابليت ارجاع به 
شوراي حل اختلاف را ندارند. وي ادامه داد: رياست سابق 
قوه قضاييه در سال 1399، دستورالعمل ساماندهي بازار 
س��رمايه را ابلاغ كرد. در ماده اول آن بر رويكرد عدالت 
ترميمي و ميانجي گري در بازار س��رمايه تأكيد شده 
است. هدف اين بود كه اگر جرمي در بازار سرمايه اتفاق 
افتاد و به موجب اين جرم عده اي زيان ديدند، پرونده به 
شوراي حل اختلاف ارجاع شود تا بحث جبران ضرر و 
زيان در اين شورا حل و فصل شود. بدين شكل كه پرونده 
كيفري تشكيل شود و با درخواست متهم و موافقت بزه 
ديده و تأييد مقام قضايي، پرونده به شوراي حل اختلاف 
ارجاع تا با ميانجي گري شورا، ضرر و زيان جبران شود. 
بعد از رسيدگي در شوراي حل اختلاف و جبران ضرر و 
زيان ناشي از جرم، پرونده دوباره به شعبه كيفري ارجاع 
داده مي ش��ود تا تصميم نهايي اتخاذ ش��ود. اين مقام 
مسوول تصريح كرد: نكته حائز اهميت اينجاست كه 
اين موضوع نبايد با صلاحيت هاي هيأت داوري موضوع 
ماده 36 قانون بازار اوراق بهادار اشتباه شود. اختلافات 
مالي مش��مول ماده 36 قانون بازار اوراق بهادار كه بين 
فعالان بازار سرمايه ايجاد مي شود، قابل ارجاع به شوراي 
حل اختلاف تخصصي بازار سرمايه نيست بلكه ضرر و 
زيان جرايمي از قبيل جرم دستكاري در قيمت سهام 
موضوع اصلي ميانجي گري در شوراي حل اختلاف است 
كه موجب تحميل ضرر به عده ديگر از سهامداران شده 
است. در اين پرونده ها شاكي پرونده، مقام ناظر يا شاكي 
خصوصي است كه با درخواست متهم و موافقت شاكي 
و تاييد قاضي، موضوع مي تواند به شوراي حل اختلاف 
ارجاع داده شود تا بعد از جبران ضرر و زيان ناشي از جرم، 
پرونده جهت رسيدگي نهايي به مقام قضايي ارجاع داده 
 شود. وي افزود: مقام قضايي نيز با توجه به جبران ضرر 
و زيان ناشي از جرم و پشيماني متهم، مي تواند حسب 
مورد مجازات را تعليق نموده يا تخفيفاتي در مجازات 
اعمال كند. چنين پرونده هايي قبلًا در شعب كيفري 
دادگاه ها، مواجه با رسيدگي به ابعاد مجرمانه موضوع 
مي شد كه با راه اندازي شوراي حل اختلاف تخصصي بازار 
سرمايه، پرونده هاي اين چنيني، قابليت ميانجي گري 
و اس��تفاده از مزاياي آن براي شاكي و متهم را خواهند 
داش��ت. جوانمردي ادامه داد: از آنجا كه در اين ش��ورا، 
اش��خاص داراي دانش و تخصص حقوقي و مالي و نيز 
سابقه فعاليت در بازار سرمايه حضور دارند و به پرونده ها 
رس��يدگي مي كنند، ارجاع پرونده ها به ش��وراي حل 
اختلاف تخصصي بازار سرمايه مي تواند موجب تسريع 
در فرآيند رسيدگي و حل و فصل پرونده ها نيز شود. وي 
در خصوص نحوه گزينش اشخاصي كه در شوراي حل 
اختلاف تخصصي مشغول به كار خواهند شد، گفت: 
در شوراي حل اختلاف هم كارشناسان و متخصصان 
زبده مالي و هم متخصصان حقوقي كه هر كدام تجربه 
چندين ساله فعاليت در بازار سرمايه داشته اند و البته از 
سوي قوه قضاييه هم تاييد صلاحيت شده اند، انتخاب 

شده و حضور خواهند داشت.

تضاد با وعده هاي دولت سيزدهم
اكوايران| رييس دولت سيزدهم در دوره انتخابات 
رياست جمهوري وعده هاي مختلفي را به سهامداران 
خرد بازار س��رمايه داد. با اين وجود پس از گذشت دو 
سال همچنان نه تنها زيان سال 99 سهامداران جبران 
نش��ده؛ بلكه عدم اطمينان نس��بت به موقعيت هاي 
سرمايه گذاري در بورس نيز افزايش يافته است. بورس 
تهران در دومين سالگرد فعاليت دولت سيزدهم يكي 
از ش��ديد ترين ركود هاي معاملات��ي تاريخي خود را 
تجربه مي كند. بازار سهام پس از تجربه تلخ سهامداران 
خرد در س��ال 99، همچنان نتوانسته است ورود پول 
حقيقي قابل توجه و متداوم��ي را تجربه كند. بورس 
تهران در اين مدت تنها در بازه صعودي شاخص كل 
ورود پول چشمگيري داش��ت و بخش زيادي از اين 
دو سال را در ركود معاملاتي به سر برده است. رييس 
دولت س��يزدهم در دوره انتخابات رياست جمهوري 
به سهامداران خرد وعده داد كه عدم اطمينان ايجاد 
شده به واسطه واقعه تلخ سال 99 را با جبران زيان آنها 
از بين مي برد و بازار س��هام بدون دخالت دولت به كار 
خود ادامه مي دهد. حتي در اين مدت، مجيد عشقي، 
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در مصاحبه هاي 
خود اعلام كرد كه دولت هيچ دخالتي در بازار س��هام 
نداشته اس��ت. در ارتباط با صحت عدم دخالت دولت 
در بازار سهام تنها نياز اس��ت كه دليل تغيير نرخ گاز 
پتروش��يمي ها را با ش��رايط س��هم هاي اين صنعت 
و قيمت گاز خوراك پتروش��يمي ها در س��اير نقاط 
جهان مقايسه كنيد تا متوجه شويد بازار سهام تا چه 
حدي درگير سياس��ت گذاري هاي دس��توري است. 
علاوه بر دخالت هاي دس��توري در روند فعاليت هاي 
ش��ركت هاي بزرگ دولتي كه معمولًا مديران عامل 
آنها تعارض منافعي با آس��يب ديدن ش��ركت تحت 
كنترل ش��ان ندارند؛ بحث دليل تسهيم بخش قابل 
توجهي از عرضه هاي اوليه به صندوق هاي س��هامي 
و مختلط مطرح اس��ت. صندوق هايي كه از ش��روع 
رياست مجيد عشقي بر سازمان بورس از حمايت هاي 
متعددي بهره مند شدند. دليل حمايت از صندوق هاي 
سرمايه گذاري در اينجا مطرح نيست اما اگر حمايت از 
اين صندوق ها را در راستاي حمايت از بازار سهام فرض 
كنيم؛ قطعا تا زماني كه از س��هامداران خرد حمايت 
نشود و جلب اعتماد صورت نگيرد؛ صندوقي قادر به 

جذب سرمايه حقيقي هاي بي اعتماد، نخواهد شد.

جزييات سه درخواست
تاسيس شركت سهامي عام پروژه

وحيد روش��ن قلب مدير نظارت بر بازار اوليه سازمان 
بورس و اوراق بهادار اظهار كرد: دستورالعمل شركت هاي 
سهامي عام پروژه در سال 1400 توسط هيات مديره 
س��ازمان بورس، به تصويب رس��يد كه س��ال گذشته 
در جهت تس��هيل روند تامي��ن مالي از اي��ن طريق، 
اصلاحاتي در دس��تورالعمل مذكور ايجاد و در سامانه 
كدال نيز اطلاع رس��اني شد. روشن قلب افزود: مطابق 
اين دستورالعمل، هيات پذيرش بورس ها، امكان پذير 
بودن تحقق پروژه و سنجش ريس��ك اجراي طرح را 
مورد بررس��ي قرار مي دهد. علاوه ب��ر موافقت هيات 
پذيرش، شركت ها موظف هستند كه مجوزهاي قانوني، 
مستندات، گزارش ها كارشناسان رسمي و ساير مدارك 
ذكر شده در دستورالعمل را به سازمان ارايه كنند. وي 
ادامه داد: س��ازمان بورس و اوراق بهادار پس از تكميل  
فرآيند مذكور و مش��خص ش��دن مقدار آورده نقدي 
و احراز درصد پيش��رفت حداق��ل 20 درصدي پروژه، 
موافقت با پذيره نويسي سهام شركت سهامي عام پروژه 
را صادر مي كند. مدير نظارت بر بازار اوليه سازمان بورس 
تشريح كرد: تامين مالي اين ش��ركت ها از طريق بازار 
سرمايه موجب هدايت نقدينگي و سرمايه هاي خرد به 
سوي تكميل پروژه هاي نيمه تمام خواهد شد. وي خبر 
داد: از اواخر سال گذشته تاكنون 3 درخواست تاسيس 
شركت سهامي عام پروژه ذيل شركت سرمايه گذاري 
صدر تامين، ملي مس و سوخت سبز زاگرس )در نتيجه 
سفر دكتر عشقي به استان كرمانشاه( طرح شده كه در 
هيات پذيرش بورس و فرابورس در حال بررس��ي بوده 
و به نظر مي رس��د كه در حال طي مراحل نهايي است. 
اين ش��ركت ها در صورت تكميل فرآيندهاي مربوط، 
پذيره نويسي خواهد شد. روشن قلب اضافه كرد: باتوجه 
به  اينكه اين درخواست ها هنوز به مرحله نهايي نرسيده 
اس��ت، مبلغ قطعي براي پذيره نويسي آنها مشخص 
نيس��ت و پس از اينكه آورده نقدي موسسان بر اساس 
برنامه كسب و كار آنها )Business plan( مشخص 
ش��د، مي توان ارزش و مبلغ پذيره نويسي را اعلام كرد. 
مدير نظارت بر بازار اوليه سازمان بورس ضمن اشاره به 
استقبال شركت ها براي اين شيوه از تامين مالي، تشريح 
كرد: علاوه بر 3 درخواس��ت مذكور، درخواس��ت هاي 
ديگري نيز طرح شده كه در مراحل ابتدايي هستند و 
با تكميل برنامه كس��ب و كار و گزارش ها آنها، مدارك 
مربوطه توسط موسسين به سازمان و بورس ها ارسال 
خواهد شد. وي با بيان اينكه سه شيوه براي تامين مالي 
از طريق شركت  س��هامي عام پروژه وجود دارد، مطرح 
كرد: موسسان مي توانند به طور مستقيم و با ارايه طرح 
خود به عنوان آورده غيرنقدي، اقدام به تاسيس شركت 
عام پروژه كنند. روشن قلب ابراز كرد: در صورتي كه چند 
پروژه در حال تكميل باشد، موسسان مي توانند هلدينگ 
سهامي عام پروژه تاسيس كنند و پروژه ها را به عنوان 
آورده غيرنقد به هلدينگ در حال تاسيس منتقل كنند.

مدير نظارت بر بازار اوليه سازمان بورس گفت: در روش 
سوم، شركت  موجود با تبديل شدن  به  شركت سهامي 
عام و از طريق افزايش سرمايه از محل صرف سهام و سلب 
حق تقدم مي تواند اقدام به پذيره نويسي سهام جديد و 

جذب سرمايه كنند.

قيمت گذاري دستوري چگونه 
بازار و صنعت را بهم مي ريزد؟

احسان دشتيانه عضو شوراي عالي بورس و اوراق بهادار با 
بيان اينكه قيمت گذاري دستوري برخلاف تصور حاميان 
آن به هيچ وجه منجر به كاهش قيمت نمي شود، بلكه 
بيشترين آسيب را به مصرف كننده نيز تحميل مي كند، 
گفت: قيمت گذاري دستوري نه تنها باعث كاهش تورم 
نمي شود، بلكه افزايش تورم را به دنبال دارد، چون سود 
را از توليدكننده به واسطه منتقل و سرعت چرخش پول 
كاذب در اختيار واسطه ها را افزايش مي دهد. وي افزود: 
انتقال سود به واسطه ها و قيمت گذاري غيرواقعي، باعث 
ايجاد تقاضاي كاذب در بازار شده و قيمت هاي به مراتب 
بالاتري را در بازار ش��كل مي دهد. همين تورم ناشي از 
تقاضاي كاذب نيز كم كم در اقتصاد، خود را تبديل به تورم 
جا افتاده مي كند كه بسيار آسيب زننده است. دشتيانه 
خاطرنش��ان كرد: در چنين شرايطي افرادي كه نياز به 
كالايي ندارند به دليل قيمت هاي پايين و غيرواقعي و 
ماهيت سرمايه اي بودن كالاها اقدام به خريد مي كنند كه 
همين موضوع به تورم دامن مي زند؛ مثال بارز و ساده اين 
جريان، بازار خودرو است. وي گفت: تجربه قيمت گذاري 
دستوري نشان مي دهد كه اگر ش��ما خودروي بسيار 
بي كيفيت را هم زير قيمت به بازار عرضه كنيد، چندين 
برابر خريد بهترين خودروي دنيا كه فروش آن با قيمت 
واقعي است، صف تشكيل مي ش��ود، چون براي خريد 
كالاي ارزان افرادي كه ب��ه آن كالا نياز ندارند هم صف 
مي بندند و اين تقاضاي غيرواقعي كل بازار و صنعت را 
تحت تاثير قرار مي دهد. به گفته اين عضو شوراي عالي 
بورس، قيمت گذاري دستوري به توليد، صادرات و بازار 
سرمايه آسيب مي زند و نه تنها اعتماد مردم را نسبت به 
سرمايه گذاري در بازار سرمايه سلب مي كند، بلكه باعث 
مي شود سرمايه ها به س��مت دارايي هاي غيرمولد كه 
امن تر بوده و دولت كمتر در آنها دخالت مي كند سوق 
دهد. در مجموع بايد تاكيد كنم قيمت گذاري دستوري 
در همه ابعاد براي اقتصاد مضر است. وي خاطرنشان كرد: 
بورس كالا مأمن تامين مواد اوليه و فروش محصول ها 
است. تبلور قانون توس��عه ابزارهاي مالي در تشكيل و 
راه اندازي بورس كالا متجلي ش��ده و بورس كالا امروز 
پيش��ران بازار سرمايه اس��ت؛ به طوريكه تمامي اهالي 
بازار سرمايه، سهامداران و توليدكنندگان نگاهشان به 
تابلوي بورس كالاست، چراكه بورس كالا يك سيستم 
و ساختار شفاف براي ارايه كالا و خدمات ارايه مي دهد. 
دشتيانه تصريح كرد: به طور ويژه در فضاهايي كه رانت 
قابل توجهي در تامين مواد اوليه وجود داشت، شفافيت 
و عرضه در بورس كالا باعث مي شود هزينه مبادلات و 
قيمت مواد مصرفي كارخانه ها كاهش يافته، مبادله هاي 
مستقيم صورت گرفته و واسطه گري هاي كاذب و بي علت 

و بي ريشه حذف شود.

»تعادل«گزارشميدهد

جدالبورسبانرخها

جنجال نرخ پتروشيمي ها
جنجال هاي نرخ خوراك پتروشيمي و اثر آن بر بازار 
س��رمايه همچنان ادامه دارد. حالا اما در جديدترين 
اتفاق، كانون كارگزاران  بورس خواستار ابطال مصوبه 
جديد افزايش س��قف نرخ خوراك گاز پتروش��يمي 

شده است.
دبيركل كان��ون كارگزاران در نامه اي ب��ه معاون اول 
رييس جمهوري افزايش غيرمنتظره نرخ گاز خوراك 
و سوخت صنايع پتروشيمي را موجب عدم كارايي و 
رقابت منصفانه در بازار سرمايه دانست و درخواست كرد 
تا نسبت به بازبيني مصوبه هيات وزيران و ابطال آن در 
راستاي حمايت از بازار سرمايه، به  خصوص سهامداران 

خرد 50ميليوني آن، اقدامات لازم به عمل آيد.
در متن اين نامه خطاب به معاون اول  رييس جمهوري 
آمده اس��ت:  با عنايت به م��اده 6 اساس��نامه كانون 
كارگزاران بورس و اوراق به��ادار، يكي از اهداف مهم 
اين كانون كم��ك به ايجاد ي��ك ب��ازار اوراق بهادار 
عادلانه، رقابتي و كارا در كشور به منظور جلب اعتماد 
سرمايه گذاران است و با توجه به اينكه در حال حاضر 
بزرگ ترين صنعت فعال در بازار اوراق بهادار، صنعت 
پتروشيمي اس��ت هرگونه تغيير در قيمت خوراك يا 
قيمت محصولات آن صنعت مي تواند بازار سرمايه را 

تحت تاثير جدي قرار دهد.
در ادامه اين نامه آمده اس��ت: متاسفانه مصوبه اخير 
هيات محترم وزيران درخصوص افزايش غيرمنتظره 
نرخ گاز خوراك و سوخت صنايع پتروشيمي به دلايل 
ذيل كارايي و رقابت منصفانه در اين بازار را مخدوش 

كرده است: 
– نظر به نام گذاري س��ال جاري به »سال مهار تورم و 
رشد توليد« توسط مقام معظم رهبري، افزايش 100 
درصدي قيمت گاز س��وخت، افزاي��ش 40 درصدي 
گاز خ��وراك و تعيين قيمت محص��ولات آن صنعت 
با ارز نيمايي 28500 تومان، موجب كاهش ش��ديد 
سودآوري شركت هاي پتروشيمي خواهد شد كه منجر 
به تاثير منفي بر ارزش سهام آن شركت ها و به تبع آن 
كل بازار س��رمايه، احتمال توقف توليدات آنها و ضرر 

و زيان سرمايه گذاران فعال در اين صنعت مي شود.
– در س��ال 1394، فرمول قيمت گاز توس��ط وزارت 
نفت اعلام شد كه در آن، قيمت گاز  هاب هاي اروپايي 
به عن��وان مبناي قيمت، تعيين ش��د. اين فرمول در 
سال هاي اخير با توجه به نوسانات قيمت گاز در اروپا 
موجب تضعيف رقابت پذيري ش��ركت هاي ايراني با 
رقباي منطقه اي خود شد، به طوري كه در سال 1401 
براي قيمت فرمول گاز س��قف 5 هزار توماني تعيين 
شد، اما در مصوبه اخير، قيمت خوراك گاز به صورت 
عدد ثابت 7 هزار تومان در نظر گرفته شده كه براساس 
گزارش مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي اين 
عدد به بيش از 8 هزار تومان خواهد رسيد كه اين امر 
به دليل عدم پيروي از نوسانات بازار، ريسك عملياتي 

بالايي را متوجه صنايع مرتبط مي كند.
– اين مصوبه به صورت مستقيم بيش از60 درصد بازار 
س��رمايه را تحت تاثير قرار مي دهد و موجب كاهش 
بيش از 52 هزار ميليارد توماني سود اين بازار و به تبع 
آن افت بيش از 500 هزار ميليارد توماني ارزش بازار و 
زيان سرمايه گذاران خواهد شد. قيمت گذاري دستوري 
و تصميمات خلق الساعه، ايجاد نااطميناني و كاهش 
سرمايه گذاري در صنعت استراتژيك پتروشيمي را در 
پي دارد و به مانع جدي براي احداث و ورود شركت هاي 

پتروشيمي به بازار سرمايه تبديل مي شود. اين مساله، 
نه تنها تامين مالي شركت هاي پتروشيمي حاضر در 
بازار سرمايه را به شدت تحت تاثير قرار مي دهد، بلكه 

اين بازار را درگير بحران جدي تر خواهد كرد.
– از آنجا كه صنايع پتروشيمي، پالايشي و فلزي وزن 
قابل توجهي در س��بد س��هام عدالت و صندوق هاي 
بازنشس��تگي تامين اجتماعي، كش��وري و لشكري 
دارند، كاهش س��ودآوري اين صنايع موجب كاهش 
سود س��هامداران عدالت و صندوق هاي بازنشستگي 
و ايج��اد نارضايتي عمومي خواهد ش��د و توان ايفاي 
تعهدات تكليفي اين صندوق ها را با چالش هاي جدي 

مواجه مي كند.
در بخش پاياني اين نامه خطاب به مخبر آمده است: 
با عنايت به موارد مطروحه، خروج س��رمايه از بخش 
مهم و حياتي صنايع پتروشيمي و ورود آن به بازارهاي 
دلالي و غيرمولد نظير طلا، ارز، خودرو و مسكن، منجر 
ب��ه افزايش بي رويه نرخ ت��ورم، كاهش توليدات ملي 

خواهد شد.
كانون كارگزاران بورس و اوراق بهادار، به عنوان يكي از 
تشكل هاي خودانتظام حوزه بازار سرمايه، از جنابعالي 
به عنوان معاون اول محترم دولت س��يزدهم استدعا 
دارد، با امعان نظر به مصالح بازار سرمايه و به طريق اولي 
اقتصاد كشور، دستور فرماييد نسبت به بازبيني مصوبه 
هيات محترم وزيران و ابطال آن در راستاي حمايت از 
بازار سرمايه، به  خصوص سهامداران خرد 50ميليوني 

آن، اقدامات لازم به عمل آيد.

   تعديل نرخ خوراك پتروشيمي ها 
جدي است؟

گفته مي شود گويا دولت اصلاحي در نرخ هاي اعلامي 
انجام داده و قرار است به زودي به صورت رسمي اعلام 
شود كه مي تواند به شوك منفي وارد شده به بازار پايان 
دهد. البته روز گذشته نيز قانعي مديرعامل پترول در 
همين راستا عنوان كرده بود كه دولت با عدم افزايش 
نرخ گاز س��وخت موافقت كرده و قرار نيست اين نرخ 

تغييري كند.
فردين آقابزرگي، كارش��ناس بازار س��رمايه نوشت: 
اعلام غيررس��مي نرخ خوراك گازي 7000توماني 
براي هر مترمكعب به واكنش جدي پتروشيمي هاي 
متانول س��از و بازار سرمايه منتهي ش��د. در آخرين 
صورت جلس��ه كارگروه متانول آمده است: مديران 

عامل شركت هاي متانولي با آگاهي از ارزآوري متانول 
و اهميت زنجي��ره ارزش و نقش توليد آن در گردش 
اقتصادي كش��ور و در راس��تاي جلوگيري از ضرر و 
زيان بيشتر و در راس��تاي صيانت از حقوق و منافع 
س��هامداران ناچار به توقف تولي��د كليه واحدهاي 
توليدي خود خواهند شد. اين ادبيات در كنار واكنش 
جدي بازار سرمايه تبعات تصميمي احتمالي است كه 

براي صنعت پتروشيمي گران تمام مي شود.
طي چند سال گذشته همواره ش��عارهايي از قبيل 
رش��د توليد، مه��ار ت��ورم، تثبيت نرخ تس��عير ارز، 
پيش بيني پذيري اقتصاد در قيمت گذاري خوراك و 
مواد اوليه موردنياز صنايع، عدم رشد نرخ بهره بانكي 
و جلوگي��ري از قيمت گذاري دس��توري جزو اصلي 
ش��عارهاي فعالان اقتصادي بوده است كه متاسفانه 
در عمل نه تنها تغييري در اين رويه هاي ضد اقتصاد 
و بازار سرمايه مشاهده نشده بلكه به انحاي مختلف 
توجيه و به ش��دت نيز تكرار ش��د ك��ه از نتايج اين 
تصميمات اش��تباه در حوزه بازار س��رمايه لطمات 
جبران ناپذيري از جمله ايجاد جو بي اعتمادي نسبت 
به وعده ها و برنامه هاي مسوولان است كه مهم ترين 
عنص��ر موثر در ايج��اد ثبات و ش��فافيت در فضاي 
معاملات در بورس، جريان افتادن حركت نقدينگي 
به سوي بازار سرمايه و درنتيجه تجهيز بهينه منابع 
مالي به توليد و صنعت اس��ت ك��ه در صورت اتخاذ 
سياس��ت س��رمايه گذاري صحيح واصلاح و ترميم 
رويه هاي غلط گذشته مي تواند منتهي به روند كاهش 
قيمت تمام شده توليد، افزايش توليد و ايجاد انگيزه 
سرمايه گذاري شود.به طوري كه بايد گفت تداوم اين 
روند منجر به كنترل و كاهش نرخ تورم كه آفت مزمن 

اقتصاد كشور است خواهد شد. 
درم��ورد دخالت ه��اي دس��توري دول��ت در حوزه 
قيمت گذاري خوراك و م��واد اوليه موردنياز صنايع 
براي تولي��د همواره ش��اهد پديده اي به نام س��هم 
خواهي از نوسان سود ش��ركت ها و صنايع فعال در 
حوزه پتروش��يمي هس��تيم.يكي از صنايعي كه به 
همراه صنعت ف��ولاد، كاني فلزي و غيز فلزي حدود 
60درصد از ارزش بازار 9500 همتي بورس هاي ما 
را تش��كيل مي دهد. چنانچه از حيث برآورد س��ود 
ش��ركت ها طي 3 ماه ابتداي سال 1402 نگاه كنيم 
سود شركت هاي بورسي به ميزان 807همت و سود 
شركت هاي غير بورسي به ميزان 116 همت برآورد 

شده است كه در مجموع به سطح923 همت مي رسد. 
س��ود ش��ركت هايي كه دس��تخوش سياست هاي 
سهم خواهي دولت از بابت فروش خوراك مواد اوليه 
صنايع و شركت هاي بورسي مي شوند در حدود 550 
همت برآورد مي شود و در مقام بررسي سطح اهميت 
اين ميزان سود صنايع ياد شده مي توانيم بگوييم در 
حدود يك چهارم بودجه عمومي كل كشور در سال 

1402 را به خود اختصاص مي دهد.
موضوع قيمت گذاري بر نرخ خ��وراك گاز صنايع را 
مي توان از دو منظر بررسي كرد اول آثار سود و زيان 
ناش��ي از تغييرات در قيمت تمام ش��ده محصولات 
توليدي و همچنين تناس��ب آن با ميزان رش��د نرخ 
فروش محصولات صنايع است كه طبيعتا منتهي به 
ايجاد نوس��ان در روند سودآوري شركت ها و صنايع 
خواهد ش��د.اگر بخواهيم از حيث تاثير سود و زيان 
عملكرد شركت ها )با بررسي و تحليل حساسيت آثار 
اين نوسانات بر سود و زيان شركت ها ميزان اثر پذيري 
ونوسان آن را در صنايع و شركت هايي كه از اين امر 
تاثير مي پذيرند( را بررس��ي كني��م طبيعتا متوجه 
خواهيم شد كه با آناليز قيمت تمام شده و سهم مواد 
اوليه از بهاي كل تمام ش��ده محصول ممكن اس��ت 
هر شركت با شركتي ديگر تفاوت هايي داشته باشد 
به عنوان مثال هم اكنون 68 ش��ركت پتروشيمي با 
ظرفيت اسمي 90    ميليون    تن در ايران فعاليت دارند 
كه عمدتا چهار محصول متان��ول، اوره، پلي   اتيلن و 
پروپيلن نقش پررنگ   تري در اين صنعت دارند كه در 
برابر يك رويه واحد تصميم گيري براي تعيين قيمت 
خوراك گاز حاشيه سود دو ش��ركت فعال در حوزه 
توليد متانول )شفن و ش��خارك( تاثيرات متفاوتي 
با يكديگر دارند. به عنوان مثال س��ال 1401نسبت 
سود ناويژه شركت پتروش��يمي فن آوران نسبت به 
سال قبل از 7/ 34درصد به 9/ 23درصد كاهش يافته 
است ليكن حاشيه س��ود ناويژه پتروشيمي خارك 
از 39 درصد درس��ال 1401 به 7/ 39 درصد در سال 
1402افزايش يافت.بنابراين نحوه قيمت گذاري نرخ 
خوراك در صنايع واحد مي تواند تاثيرات متفاوتي نيز 
داشته باشد. نگاه دوم اطلاعات پايه براي اخذ چنين 
تصميماتي مانند افزايش نرخ خوراك گاز اس��ت كه 
با توجه به ديدگاه هاي منفعت طلبانه سياست گذار 
هم��واره دس��ت ب��الا دي��ده مي ش��ود و در نتيجه 
سهم خواهي دولت نيز به طور مضاعف لحاظ خواهد 
شد كه نتيجه و تاثير اتخاذ چنين سياست هايي در كل 
موجب كاهش انگيزه سرمايه گذاري در صنايع و در 
نهايت خارج شدن سرمايه يا كاهش قدرت رقابت اين 
شركت ها و صنايع در برابر محصولات مشابه خارجي 
خواهد شد كه درنهايت منجر به وابستگي به واردات 
و خروج ارز از كشور مي شود. اما نكته بسيار مهم در 
ارتباط با نوس��انات مكرر در نحوه قيمت گذاري نرخ 
خوراك گاز صنايع آن است كه عدم امكان پيش بيني 
و وجود خطاي محاسباتي در پيش بيني   ها در حوزه 
تعيين قيمت نهاي��ي فروش محص��ولات منجر به 
نوسان در س��ودآوري شركت ها و صنايع خواهد شد 
و اين موضوع به نوعي تحميل ريسك به سهامداري 
است كه از چگونگي و زمان اتخاذ چنين تصميماتي 
بي خبر است و توانايي پيش بيني اين ميزان نوسان را 
نيز نخواهد داشت بنابراين نگاه سرمايه گذاري در اين 
صنايع همواره با ترديد و تشكيك همراه خواهد بود.



گروه راه و شهرسازي|
تنها يك روز پس از اينكه شهردار تهران هر گونه كم 
كاري دولت در تخصيص اعتبار براي خريد مترو را رد 
كرد، رييس شوراي شهر پايتخت درخصوص تخصيص 
اعتبار ب��راي خريد اتوبوس جديد و تأمين واگن مترو 
از آنچه كوتاهي بانك مركزي خواند انتقاد كرد. البته 
اين تنها تفاوت يا اختلاف اظهارات دو راس مديريت 
شهري در دوره ششم در روزهاي اخير نيست. عليرضا 
زاكان��ي روز دوش��نبه از امضاي تفاهمنامه س��اخت 
ترامواي 18 كيلومتري در مسير پايانه شرق تا ميدان 
آزادي در هفته آين��ده خبر داده بود، اما ديروز مهدي 
چمران اعلام كرد كه »شورا و شهرداري براي احداث 
تراموا به نتيجه نهايي نرسيده اند.« آنگونه كه چمران 
ديروز اعلام كرد، هفته آينده ش��وراي ش��هر به مدت 
يك هفته به تعطيلات تابستاني مي رود. از اين رو، بايد 
منتظر ماند و ديد كه آيا هفته آينده تفاهمنامه احداث 
تراموا به طرف خارجي به امضا مي رس��د يا نه؟ رييس 
شوراي اسلامي شهر تهران ديروز در نشست علني شوراي 
شهر درخصوص تخصيص اعتبار براي خريد اتوبوس جديد و 
تامين واگن مترو از كارشكني هاي بانك مركزي انتقاد كرد و 
خطاب به دولت گفت: ما و مردم از دولت عزيزگلايه منديم، 
اين شوخي نيس��ت و گلايه جدي ماست. وي در يكصد و 
شصتمين جلسه شوراي ششم با اشاره به نامگذاري روزي 
بنام ش��هرداري ها و دهياري ها در تقويم رسمي كشور با 
انتقاد از اينكه متاسفانه شهرداري ها و دهياري ها چندان 
به روزي كه برايشان اختصاص يافته توجه نكرده و به انجام 
فعاليت هايي در راستاي آشنا كردن افكار عمومي با وظايف 
و ماموريت هاي اين نهادها نمي پردازند، خاطرنشان كرد: 
اين دو نهاد منشأ خدمت به مردم هستند و بارهاي بزرگي 

را از روي دوش دولت برداشته اند و برمي دارند. 
وي با تاكيد بر اينكه دولت ها بايد نسبت به اين دو نهاد نگاه 
ويژه تري نهادها انداخته و قدر بدانند گفت: آنچه كه براي 
مردم مهم است انجام خدمت است از اين رو بايد تلاش شود 
كه بر توان اين بخش ها افزوده شود چراكه قطعا و يقينا مردم 
و دولت از منافع آن منتفع و بهره  مند خواهند شد؛ مردم، 
دولت و شهرداري را به يك چشم مي بينند و چه بهتر كه 
با همفكري و همكاري بيشتر، دولت هماهنگي هاي لازم 

را انجام دهد تا شهرداري ها توفيق بيشتري داشته باشند.
وي در نقد به برخي نگاه هاي جانبدارانه به مجموعه هاي 
خدمت رس��ان مانند شوراها و ش��هرداري ها تاكيد كرد: 
متاسفانه برخي وزارت خانه ها ضد شوراها و شهرداري ها 
هس��تند و نياز است پس از اين همه س��ال نگاه خود را به 

مديريت شهري تغيير دهند. چمران با بيان اينكه قول دادم 
اگر مشكل مترو و خريد واگن حل شود شيريني خواهم 
داد، تاكيد كرد: متاس��فانه دولتي كه براي او سر و دست 
مي شكنيم به خوبي كار خود را انجام نداده، در بخشي از روند 
آن بانك مركزي در امر اختصاص اعتبار، كوتاهي مي كند 
و ما و مردم گلايه داريم و اين شوخي نيست و گلايه جدي 
ماست. رييس شوراي ش��هر تهران تاكيد كرد: بايد از هر 
فرصتي براي خدمت استفاده كرد چرا كه قدرت زوال پذير 
است؛ توصيه مي كنم بياييد و يك كار درست انجام دهيد و 
مشكل مردم شهر را حل كنيد، اميدواريم صداي درخواست 

ما به گوش دولتمردان برسد.
زاكاني روز دوش��نبه در يك نشست خبري گفته بود: »ما 
مصوبه اي در سال 1395 داشتيم كه مبتني بر آن مصوبه 
630 دستگاه واگن بنا بود براي شهر تهران در نظر گرفته 
ش��ود كه اين تعداد واگن از سال 95 مانده بود و ما توفيق 
پيدا كرديم در سال گذشته با سازمان مديريت تفاهمنامه 
امضا كنيم و امروز دولت تعهدات خود را نسبت به ما كاملًا 
انجام داده و 15 درصد مقدمه پرداخت ش��ركت خارجي 
به ما تسهيلات و امكانات داده اس��ت و در يك بازه زماني 
دوماهه اين پول به حس��اب شركت خارجي واريز خواهد 
ش��د و اميدواريم كه شركت خارجي كه اعلام كرده است 

بالاي 700 واگن وارد تهران شود.«

   براي احداث تراموا 
به نتيجه نهايي نرسيده ايم

رييس شوراي اسلامي شهر تهران همچنين ديروز در 

حاشيه نشست علني اين شورا گفت: هنوز مطالعات 
براي احداث تراموا )LRT( به نتيجه نرسيده و شهرداري 
و ش��ورا روي آن كار مي كند؛ اگر به نتيجه برس��يم، 

عملياتي خواهد شد.
چمران درباره انعقاد تراموا براي تهران اظهار كرد: در 
برنامه قرار بوده اتوبوس هاي سه كابين خريداري شود؛ 
ال آرتي اتفاق جديدي نيست و سال ها بحث بوده كه 
عملياتي ش��ود اما هنوز مطالعات به نتيجه نرسيده و 
شهرداري و ش��ورا روي آن كار مي كند؛ اگر به نتيجه 

برسيم، عملياتي خواهد شد.
به گ��زارش »تعادل«، چمران دي��روز در حالي اعلام 
كرد كه درباره احداث تراموا به نتيجه نرسيده ايم كه 
به نظر مي رسد اين مس��اله از سوي زاكاني تمام شده 
است. چه آنكه زاكاني روز دوشنبه در نشست خبري 
خود با خبرنگاران از س��اخت ترامواي 18 كيلومتري 
در پايتخت با هزينه 200 ميليون يورو خبرداد و گفت: 
تمام مطالعات انجام شده و به احتمال زياد، هفته آينده 

تفاهم نامه در اين زمينه امضا مي شود.
او تأكيد كرد: اين تراموا ظرف مدت 18 ماه س��اخته 
مي ش��ود و به احتمال زياد از س��ال جاري آغاز به كار 

مي كند.
ش��هردار تهران حتي در پاس��خ به س��والي مبني بر 
اينكه هنوز مطالعات تراموا به كميسيون تخصصي 
شورا ارسال نشده اس��ت؟گفت: من گفتم مطالعات 
تكميل ش��ده بازديدهاي مفصل و جلسات زيادي با 
طرف خارجي داشته ايم. بايد برخي مخاطرات مانند 

نحوه برق دهي و كابل بالا س��ر انجام شود. نهايتا در 
نوع جديد تراموا كه تنها دو س��ال است به بازار آمده 
اين مشكلات برطرف ش��ده ما هنوز مطالعات را به 
كميسيون تخصصي شورا نداده ايم اما اين كار انجام 
مي شود ساخت تراموا صرفه و صلاح اقتصادي داريم 
در س��فر اخيري كه به بروكس��ل داش��تيم از تراموا 
اس��تفاده مي كردند البته در بسياري از كشورها هم 

اين امر رخ مي دهد.

    شهرداري تهران به شورا گزارش دهد
نرگس سليماني رييس كميسيون نظارت و حقوقي 
شوراي اسلامي شهر تهران نيز ديروز در نشست علني 
اين شورا با بيان اينكه فارغ از اينكه تراموا مدل حمل 
و نقل مناسبي براي تهران هست يا خير، اظهار كرد: 
درخواس��ت گزارش هايي از حمل و نقل شهر تهران 
را داش��ته ام اما گزارش هاي دريافت شده در حد چند 
پايان نامه دانش��گاهي اس��ت و اميدوارم اگر گزارش 
دقيقي درباره تراموا انجام ش��ده، به اعضاي شورا ارايه 
ش��ود.وي با اش��اره به تلاش براي اجراي منوريل در 
بخش هايي از تهران تاكيد كرد: س��تون هاي منوريل 
صادقيه موجب به باد دادن سرمايه شهر بوده و هزينه 

به سرانجام نرسيده است.

     مطالعات ۲ طبقه شدن تونل مترو انجام شود 
سيد جعفر تشكري هاشمي رييس كميسيون حمل 
و نقل و عمران شوراي اسلامي شهر تهران نيز با اشاره 
به اورهال واگن ها و رونمايي از 6 رام قطار گفت: بخش 
عمده اي از واگن ها نياز به اورهال دارند و ۴50 واگن تا 

سال آينده اورهال خواهد شد.
وي ب��ا بيان اينك��ه برقي كردن حم��ل و نقل يكي از 
اقدامات ارزشمند براي شهر تهران است، اظهارداشت: 
با مصرف روزانه 12 ميليون ليتر بنزين ميزان زيادي 
ح��رارت و گازهاي آلاينده به تهران اضافه مي كنيم و 

بايد به سمت برقي شدن برويم.
وي با تأكيد بر اينكه بايد سير مراحل قانوني و مطالعات 
براي 2 طبقه شدن تونل هاي مترو انجام شود، گفت: 
بايد بررس��ي ش��ود كه اين پديده فني است و در دنيا 

تجربه شده و چه مزايا و معايبي دارد.
تشكري هاشمي با اشاره به ورود تراموا به حوزه ريلي 
تهران، ادامه داد: هنوز مطالعه اي به شورا ارايه نشده و 
اگر كار خوبي باشد از آن پشتيباني خواهيم كرد و اگر 

كار خوبي نباشد بايد جلوي اقدامات زائد بايستيم.
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واگذاري خانه  سازماني به 
كاركنان شهرداري »فساد« نيست

پ��س از تصويب يك فوريت »دس��تورالعمل ماده 11 
مصوبه تعيين تكليف املاك واگذارش��ده شهرداري 
تهران به اشخاص حقوقي و حقيقي« در صحن شوراي 
شهر، قرار شده است كه موضوع خانه هاي سازماني كه 
از دوره هاي گذشته مديريت شهري به برخي مديران و 
كاركنان شهرداري واگذار شده است نيز تعيين تكليف 
شود و با نظارت شوراي ش��هر، آيين نامه جديدي در 
زمينه واگذاري اين خانه ها و س��اير املاك شهرداري 
تدوين و در آينده نزديك در صحن شورا تصويب خواهد 
شد. تشكري هاشمي، عضو شوراي شهر درباره علت 
موافقتش با واگذاري برخي املاك ش��هرداري تهران 
به عنوان خانه س��ازماني به پرسنل و فرآيند واگذاري 
اين خانه ها پرسيديم كه او در پاسخ به ايلنا گفت: تمام 
سازمان هاي دولتي، ادارات، نيروهاي مسلح و نهادهاي 
عمومي، امكاني را به عنوان واگذاري خانه سازماني براي 
بخشي از كاركنان خود در نظر مي گيرند. همين حالا 
نيز در ش��هرداري تهران تعدادي خانه سازماني وجود 
دارد كه براساس اولويت در اختيار برخي پرسنل فاقد 
مسكن ش��هرداري قرار گرفته است. اين اقدامي است 
كه در گذشته در شهرداري انجام شده است، در حال 
حاضر نيز انجام مي شود و در آينده نيز انجام خواهد شد.  
وي افزود: ش��هرداري تهران بابت خانه هاي سازماني 
كه در اختيار كاركنان خود قرار مي دهد، مبالغي را به 
عنوان هزينه اقامت دريافت مي كند. اما اخيرا تعدادي 
از اين خانه ها تخليه شده است و مسوولان شهرداري 
اين اقدام را به عنوان بازگشت سرمايه هاي شهر مطرح 
كرده اند، در حالي كه واگذاري خانه سازماني به كاركنان 
به معناي هدر رفتن س��رمايه شهرداري نيست، بلكه 
اين خود پرسنل شهرداري تهران هستند كه سرمايه 
آن محسوب مي شوند؛ بنابراين رفع مشكلات و صيانت 
از كاركنان شهرداري نوعي سرمايه گذاري محسوب 
مي شود و ما بايد براي حفظ كاركنان و بهبود وضعيت 
معيشتي آنان تلاش كنيم.  تشكري هاشمي در بخش 
ديگري از صحبت هاي خود گفت: پس گرفتن خانه هاي 
سازماني از كاركنان ش��هرداري تهران، كار دشواري 
نيست، ولي توجه به مس��ائل كاركنان به خصوص در 
شرايط دشوار معيشتي كنوني و با توجه به مشكلاتي 
كه پرسنل تمام دستگاه ها از جمله شهرداري در زمينه 
تهيه مسكن دارند، كار دش��واري است كه شهرداري 
تهران باي��د انجام دهد. به همين دلي��ل ما نبايد پس 
گرفتن خانه هاي س��ازماني را به عنوان مقابله با فساد 
مطرح كنيم و بايد نهايت انص��اف را در حق كاركنان 
ش��هرداري رعايت كنيم.  عضو شوراي اسلامي شهر 
تهران ادامه داد: اين طور نيست كه خانه هاي سازماني 
صرفا به مديران ش��هرداري واگذار ش��ده باشد، بلكه 
بخش��ي از كاركناني كه واجد ش��رايط دريافت خانه 

سازماني هستند، از اين امكان بهره مند شده اند.

موعد چانه زني خريداران
در بازار مسكن

روند كاهشي قيمت ها در بازار مسكن شهر تهران باعث 
ش��ده تا فضاي چانه زني به نفع خريداران تغيير كند. 
در روزهاي اخير متقاضي��ان خريد آپارتمان در تهران 
اغلب به دنبال فايل هايي با پايين ترين قيمت نسبت به 
موارد مشابه هستند. گروهي از مشتريان بالقوه بازار نيز 
واحدهايي با بيشترين تخفيف را هدف خريد قرار داده اند. 
در واقع غلبه انتظارات كاهش��ي بر انتظارات افزايشي، 
موازنه بازار را به نفع طرف تقاضا تغيير داده اس��ت. به 
گزارش ايسنا، بررسي هاي ميداني از دفاتر املاك سطح 
شهر تهران گوياي آن است كه اگرچه حدود يك ماه و 
نيم از آغاز روند ريزش قيمت هاي پيشنهادي آپارتمان 
مي گذرد، هنوز بازار از فاز س��ردرگمي رها نشده است. 
مقايسه قيمت هاي فعلي در بازار مسكن نسبت به ماه 
گذشته در مناطق ش��مالي تهران از افت تا بيش از 30 
درصدي قيمت ه��اي اعلامي حكايت دارد. در مناطق 
مياني و جنوبي پايتخت نيز كه تقاضاي مصرفي حضور 
پررنگ تري دارد قيمت ها بي��ن 20 تا 30 درصد دچار 
افت شده است. بررسي نرخ ها در مناطق ۴ و 5 به عنوان 
محدوده سكونتي اقشار مياني و مناطق پرفروش بازار 
مسكن نش��ان مي دهد كه س��طح قيمت واحدهاي 
كليدنخورده در موارد بسياري به كمتر از 90 ميليون 
تومان در هر متر مربع رسيده و اين در حالي است كه تا 
دو ماه قبل نرخ هاي پيشنهادي در محله هاي برخوردار 
منطقه ۴ تا س��طح 130 ميليون و در منطقه 5 بعضا تا 
بيش از 150 ميليون تومان رس��يده بود. واسطه هاي 
ملكي در عين حال كه از ركود سنگين معاملات خبر 
مي دهند زمان كنوني را براي ورود خريداران مصرفي 
مناس��ب مي دانند. البته متقاضيان خانه اولي از توان 
خريد بالايي برخوردار نيستند و معدود معاملات از نوع 

تبديل انجام مي شود.

پُرتقاضاترين مسيرهاي
داخلي و خارجي در سال ۱۴۰۱ 
بر اس��اس گزارش س��الانه علي بابا، تهران- مشهد و 
اس��تانبول - تهران پُرپروازترين مسيرهاي داخلي و 
خارجي و اصفهان – تهران نيز پرطرفدارترين مسير 

اتوبوسي براي مسافران در سال 1۴01 بوده است.
به گزارش ايرنا ش��ركت س��فرهاي علي بابا در مسير 
ايج��اد ش��فافيت در صنعت گردش��گري كش��ور، 
گزارش س��الانه 1۴01 خود را با عنوان »يك روايت 
از مسير« منتش��ر كرد. در بخش��ي از اين گزارش با 
بررسي آمارهاي به دس��ت آمده از رفتار سفر جامعه 
در س��ال 1۴01، پُرپروازترين مس��يرهاي داخلي و 
خارجي، پرطرفدارترين مسيرهاي ريلي و اتوبوسي 
و پرطرفدارترين مقاصد تور، هتل و مقصد خارجي به 

دست آمده است.
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متعلق به آقای اسلام بخشوه  به شماره ملی  5969987085   مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001002932هی�ات اول/دوم موضوع قانون تعیین 
تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك یاس�وج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم محمد 
خداپرست نصرآباد سفلي فرزند عیدي بشماره شناسنامه 2029 صادره از در یك 
باب خانه  به مس�احت 181.30 مترمربع پلاك فرع�ي 2292  از136  اصلي مفروز و 
مجزي شده از پلاك 136  اصلي قطعه 2  واقع در بخش 26 فارس  خریداري از مالك 
رسمي آقاي/خانم اسفندیار ملک زاده  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي ش�ود در صورتي كه اشخاص نسبت 
به صدور سند مالكیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یك ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي 
تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسین فرخی -  رییس ثبت اسناد و املاک یاسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شماره 140260320001003076 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تكلیف 
وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه 
ثبت ملك یاسوج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم نعنا هاشمي شرف 
آباد سفلي فرزند غلامحسین بشماره شناسنامه 88 صادره از بویراحمد در یك باب 
خانه به مس�احت 131.50 مترمربع پلاك فرعي 579 از 272 اصلي مفروز و مجزي 
شده از پلاك 272 اصلي قطعه2  واقع در بخش 26 فارس  خریداري از مالك رسمي 
آقاي/خانم گودرز بهرامی  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالكیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یك 
ماه از تاریخ تس�لیم اعتراض، دادخواس�ت خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.
بدیهي اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسین فرخی -  رییس ثبت اسناد و املاک یاسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001002972  هی�ات اول/دوم موضوع قانون تعیین 
تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك یاسوج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم سهراب 
دودل فرزند مومد بشماره شناسنامه 1489 صادره از بویراحمد در یك باب خانه  به 
مساحت 179.95 مترمربع پلاك فرعي 890  از 273 اصلي مفروز و مجزي شده از 
پلاك 273 اصلي قطعه 2  واقع در  بخش 26 فارس خریداري از مالك رسمي آقاي/
خانم امراله حسین زاده  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالكیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یك 
ماه از تاریخ تس�لیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.
بدیهي اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسین فرخی -  رییس ثبت اسناد و املاک یاسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شمار140260320001002639  هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تكلیف 
وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه 
ثبت ملك یاسوج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم شركت گاز استان 
كهگیلویه و بویراحمد فرزند بشماره شناسنامه صادره از در یك باب ایستگاه گاز  
به مساحت 136.77 مترمربع پلاك فرعي 25  از 158  اصلي مفروز و مجزي شده از 
پلاك158  اصلي قطعه 4  واقع در بخش 6 سابق بهبهان  خریداري از مالك رسمي 
آقاي/خانمقدرت اله دارابی  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور 
سند مالكیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس�لیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یك ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.
بدیهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسین فرخی -  رییس ثبت اسناد و املاک یاسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شماره  هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي 
و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مس�تقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك یاسوج 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم دانش�گاه علوم پزشكي فرزند 
بشماره شناسنامه صادره از در یك باب ساختمان بهداشتی درمانی   به مساحت 
395787 مترمربع پ�لاك فرعي22 از 159 اصلي مفروز و مجزي ش�ده از پلاك 
159. اصلي قطعه 4 واقع در بخش 6 سابق بهبهان خریداري از مالك رسمي آقاي/
خانم محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضي 
اعتراضي داش�ته باش�ند مي توانند از تاریخ انتش�ار اولین آگهي به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یك ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است 
در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسین فرخی -  رییس ثبت اسناد و املاک یاسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001002744  هی�ات اول/دوم موضوع قانون تعیین 
تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك یاسوج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم ایمان عوض 
پور گوهرگان فرزند حمزه بشماره شناسنامه 2405 صادره از گچساران در یك باب 
خانه  به مساحت 209.70 مترمربع پلاك فرعي 2290  از 136 اصلي مفروز و مجزي 
شده از پلاك 136  اصلي قطعه 2  واقع در بخش 26 فارس  خریداري از مالك رسمي 
آقاي/خانم ایمور غلامیان  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالكیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یك 
ماه از تاریخ تس�لیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.
بدیهي اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسین فرخی -  رییس ثبت اسناد و املاک یاسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001002933 هی�ات اول/دوم موضوع قانون تعیین 
تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك یاسوج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم یوسفعلي 
رضاپوري فرزند شمس علي بشماره شناسنامه 1668 صادره از شیراز در یك باب 
خانه  به مساحت 89.84 مترمربع پلاك فرعي 2291 از 136 اصلي مفروز و مجزي 
شده از پلاك136  اصلي قطعه 2 واقع در بخش 26 فارس  خریداري از مالك رسمي 
آقاي/خانم محمد دهقان  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالكیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یك 
ماه از تاریخ تس�لیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.
بدیهي اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسین فرخی -  رییس ثبت اسناد و املاک یاسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 



زماني كه توييتر توسط ايلان ماسك خريداري شده 
است، نفرت پراكني در اين پلتفرم افزايش پيدا كرده، 
تصميماتي كه ايلان ماسك، از ثروتمندترين چهره هاي 
جهان براي شبكه اجتماعي متبوعش گرفته، چندان به 
مذاق كاربران خودش نيامده و با وجود قدمت بيش از 
15 سال كه از اين شبكه اجتماعي مي  گذرد، حالا برخي 
تصميم گرفتند عطاي توييتري ب��ودن را به لقايش 
ببخش��ند و به »بلواس��كاي« مهاجرت كنند؛ شبكه  
اجتماعي نوپايي كه توسط جك دورسي راه اندازي شده 
و با الزام به داشتن كد دعوت براي عضويت، فعلا بازار 

دلالي را براي افراد هميشه در صحنه داغ كرده است.
شايد كمتر كسي نام بلواس��كاي را از سال 1399 به 
خاطر بياورد، زماني كه هنوز جك دورسي مديرعامل 
اين ش��بكه اجتماعي بود، ايلان ماس��ك به كارهاي 
علم��ي اش مي پرداخت و هنوز وارد فضاي سوش��ال 
مديا نش��ده بود و اما همان زمان دورس��ي از پروژه اي 
به نام بلواسكاي سخن گفت؛ در روزهايي كه توييتر، 
دونالد ترامپ را بيرون كرده و امكان ايجاد اكانت را از 
رييس جمهوري سابق ايالات متحده گرفته بود؛ همان 
روزها بود كه از تلاش��ي براي راه اندازي اپليكيش��ني 
تحت عنوان »Bluesky« سخن گفت كه خود توييتر 
اسپانسر آن شده و قرار است به ساخت يك »استاندارد 
تمركز زدايي ش��ده و باز براي شبكه هاي اجتماعي« 
منجر شود و توييتر تنها يكي از اجزاي آن خواهد بود؛ 
هرچند چند ماه پس از اين اظهارات بود كه دورسي، 
مديرعاملي توييتر را براي هميشه ترك كرد و كمي بعد 
هم ايلان ماسك كه پيش از آن در قالب يك دانشمند 
ظاهر ش��ده بود، به عرصه آمد تا مالكيت توييتر را با با 
يك معامله ۴۴ ميليارد دلاري در دست بگيرد و اخراج 
با و برخي مقامات اجرايي اين شركت و تغييراتي كه 
كم كم در اين شبكه اجتماعي ايجاد مي كند، در قالب 
يك مالك پول دوست ظاهر شده و كاربران توييتر را هم 
شاكي كرده و بعضي را هم از اين شبكه اجتماعي كه 

قدمتي 15 ساله دارد، براند.

   از محدوديت در توييتر
 تا مهاجرت كاربران

ايلان ماسك به تازگي در توييتي اعلام كرد كه موقتاً 
محدوديت هايي را بر ميزان نمايش توييت ها به كاربران 
اعمال مي كند تا از اس��تخراج داده هاي اين ش��بكه 
اجتماعي و فشار به منابع آنها جلوگيري كند. به گفته 
ايلان ماسك از اين به بعد كاربران توييتر در طول هر 
روز تنها قادر به خوان��دن ۶۰۰ توييت خواهند بود و 
نمايش بيش از اين مق��دار براي كاربراني امكان پذير 
است كه با پرداخت هزينه، اكانت خود را به توييتر بلو 
ارتقا بدهند. پيش از آن هم توييتر در تغيير ديگري، 
نمايش توييت ها را به كاربران غيرعضو متوقف كرده 
بود تا همه براي مشاهده توييت ها حتماً وارد حساب 
كاربري خود شوند يا يك حساب جديد بسازند. رييس 
ثروتمند توييتر پيش از اين نيز تصميماتي مش��ابه 
گرفته بود. به عنوان مثال واگذاري تيك آبي توييتر كه 
كاربر مالك آن را از بقيه متمايز مي كند قبلا مستلزم 

پرداخت هزينه شده بود. به دنبال اين اتفاقات بود كه 
خيلي از كاربران توييتر تصميم به ترك اين ش��بكه 
اجتماعي گرفتند. اين مهاج��رت كه بخش زيادي از 
آن به سمت پلتفرم بلواسكاي صورت گرفت، باعث شد 
بلواسكاي هم موقتاً ثبت نام كاربران جديد را متوقف 
كند تا بتواند توانايي پاسخگويي به اين حجم عظيم از 

كاربران را در فاز بتاي خود داشته باشد.

   بلواسكاي چيست؟
اما داستان Bluesky چيست؟ بلواسكاي يك شبكه 
 Twitter 2.۰ اجتماعي جديد است كه به آن حتي
نيز گفته مي شود. اين شبكه اجتماعي است كه بسياري 
از ويژگي هاي اصلي توييتر را دارد، يك پروتكل شبكه 
اجتماعي غيرمتمركز اس��ت كه ب��ه كاربران كنترل 
بيشتري بر داده هاي خود و نحوه استفاده از آنها مي دهد 
و با اين شعار وارد ميدان شده كه رسانه هاي اجتماعي 
را بازتر و شفاف تر كند. البته با توجه به اظهارات دورسي 
كه در واكنش به ايلان ماسك گفته بود: » اداره توييتر 
سخت است، اما حفظ اينترنت آزاد هم ضرورت دارد« 
ساخت چنين شبكه اي دور از ذهن هم نيست. البته 
جك دورسي پيش��نهادي هم براي مديريت جديد 
توييتر داشته است؛ او مي گويد: »اميدوارم ]تيم توييتر[ 
انتقال پلتفرم به پروتكل هاي باز مقاوم بسانسور مثل 
بيت كوين و نوستر را در نظر بگيرد تا اين فشار كمتر 
ش��ود. اين تغيير براي همه خوب است و براي حفظ 

اينترنت آزاد ضروري تلقي مي شود.«
در عين حال گفته مي ش��ود، برخ��لاف پلتفرم هاي 

سنتي كه از يك سرور متمركز واحد استفاده مي كنند، 
پلتفرم هاي بزرگ و غيرمتمركز شبكه هاي اجتماعي 
از چندين س��رور مستقل اس��تفاده مي كنند. تعداد 
بي شماري از وب  سايت هاي ش��بكه هاي اجتماعي 
مشهور دچار اشكالاتي شده اند و اين مساله يك پديده 
غير معمول نيست. با اس��تفاده از سرورهاي اضافي، 
احتمال خرابي كامل شبكه در نتيجه مشكلات فني تا 
حد زيادي كاهش مي يابد. علاوه بر اين، با استفاده از 
اين سيستم خوشه اي، احتمال حملات سايبري تا حد 

زيادي كاهش مي يابد.

   بازار داغ بلواسكاي در ايران
در اي��ن مي��ان كاربران ايران��ي هم توج��ه زيادي به 
بلواس��كاي نش��ان داده اند كه مي توان يكي از عوامل 
مهم اين موضوع را فيلتر نبودن اين شبكه اجتماعي 
در مقابل توييتر دانست. تمايل به مهاجرت از توييتر، 
پ��س از اعمال تغيي��رات و محدوديت هاي جديد در 
اين شبكه اجتماعي، افزايش يافته است. در حالي كه 
براي عضويت در بلواس��كاي، بايد كد دعوت داشت، 
به نظر مي رس��د اين موضوع بار ديگر ب��ه بازاري داغ 
براي دلال ها بدل شده است و حالا بازار سياه خريد و 
فروش كد دعوت بلو اسكاي در ايران داغ است. خريد 
و فروش اين كدها حتي به فروش��گاه هاي اينترنتي 
دست دوم فروش��ي ايراني هم راه يافته است؛ تا جايي 
كه كد دعوت بلواس��كاي از قيمت ۴۰ هزار تومان تا 
يك ميليون و 2۰۰ هزار تومان خريد و فروش مي شود؛ 
اين در حالي اس��ت كه صرف نظ��ر از قيمت، امكان 

صحت سنجي و راستي آزمايي اين كدها عملاا وجود 
ندارد. خصوصاً اينكه با حركت جديد ايلان ماس��ك، 
بلواسكاي اعلام كرده اس��ت طي يك تا دو روز آينده 
ثبت نام ها با اختلال هم��راه خواهد بود. در عين حال 
بلواسكاي هنوز يك جريان قدرتمند محتوايي حداقل 
براي زبان فارسي ندارد بنابراين مي توان گفت اين بازار 
سياه صرفا براي به دست آوردن ID  و نام هاي كاربري 
منحصربه فردي اس��ت كه بعدها ممكن است قيمت 
پيدا كنند. ضمن اينكه در ايران قانوني براي حمايت 
از اين نام ها نداريم و قوانين مرتبط با برند و نشان هاي 
تجاري در سطح شبكه هاي اجتماعي مطرح نشده اند. 
به همين دليل اس��ت كه مي توان با ثبت  نام كاربري 
شركت هاي معروف آنها را وادار به پرداخت هزينه براي 
به دست آوردن اين حساب ها كرد. البته در حال حاضر 
موج اخير مهاجرت به بلواسكاي ظاهرا تنها مختص 
كاربران ايراني نيست، چون حتي با داشتن كد دعوت 
بلواسكاي هم مراحل ثبت نام در اين شبكه اجتماعي 
معمولا به پايان نمي رس��د و پ��س از نمايش خطا به 
كاربران اطلاع داده مي شود كه سرورها فعلا مشغول 
هستند. پس كد دعوا بلواسكاي يك ميليوني يا 15۰ 
هزار توماني ممكن اس��ت نهايتا شما را به مقصودتان 
نرساند. نكته مهم ديگر اين است كه بلواسكاي در حال 
حاضر فيلتر نشده و مي توان از آن بدون دردسر استفاده 
كرد. ضمن اينكه ماهيت غيرمتمركز اين شبكه امكان 
فيلتر كردن آن را دشوار مي كند و اين اميد وجود دارد 
كه بتوان بدون اختلال هاي رايج در ايران روي اين بستر 

به فعاليت پرداخت. 
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شكايت سامسونگ از رقيب چيني 
براي نقض امتياز آيفون

 )Samsung Display( شركت سامسونگ ديسپلي
از رقيب چيني خود به دليل نقض پنج حق امتياز مربوط 
به نمايشگرهاي مورد استفاده در دستگاه هاي موبايل 
از جمله آيفون 12، ش��كايت كرد. به گزارش ايس��نا، 
شركت سامس��ونگ ديس��پلي كه زيرمجموعه گروه 
سامسونگ الكترونيكس است، از هيات منصفه فدرال 
در تگزاس درخواس��ت كرد به دليل نقض حق امتياز 
 مربوط به نمايش��گرهاي OLED كه توسط شركت
 BOE Technology عرض��ه ش��ده اس��ت، حكم 
پرداخت خسارت براي اين شركت كره اي صادر شود. 
سامسونگ همچنين به دنبال دستور دادگاه براي توقف 
واردات و فروش نمايش��گرهاي مورد بحث است. اين 
پرونده روز چهارش��نبه در دادگاهي در شرق تگزاس 
تنظيم شد كه به رسيدگي و تصميم گيري سريع درباره 
پرونده ها شهرت دارد. اپل در بعضي از مدل هاي اپل واچ 
 OLED و آيفون از جمله آيفون 1۴، از نمايش��گرهاي
استفاده كرده است. اين ش��ركت امريكايي مي گويد 
نمايش��گرهاي OLED وضوح بالايي داشته و امكان 
استفاده از يك نمايشگر باريك تر را فراهم مي كند. طبق 
گزارش شركت تحقيقاتي اومديا، بازار نمايشگرهاي 
OLED در سلطه سامسونگ ديسپلي بوده و شركت 
BOE فاصله خود را كم كرده و سال گذشته با سبقت 
از ش��ركت ال جي ديسپلي، در رتبه دوم قرار گرفت. بر 
اساس گزارش رويترز، سامسونگ ديسپلي در دسامبر، 
شكايتي را نزد كميسيون تجارت بين الملل امريكا تنظيم 
و ادعا كرد كه امتياز انحصاري صفحه  نمايش��گرهاي 
OLED توسط شركت هاي متعددي نقض شده است 
و آغاز تحقيقات اين آژانس در اين خصوص را به دنبال 
داشت. چوي كي وون يونگ، مدير سامسونگ ديسپلي، 
در ژانويه سال گذشته، در پاسخ به سوال تحليلگري 
 OLED درباره افزايش رقابت در بازار صفحه نمايش
موبايل، اظهار كرده بود: اين شركت فعالانه به دنبال 
راه هايي براي دريافت خسارت براي مالكيت معنوي 
خود اس��ت. كره جنوبي يك ق��درت توليدي براي 
كالاهاي مختلف از تراشه و نمايشگر گرفته تا خودرو 
است، اما شركت هاي كره جنوبي با تهديد رو به رشد 
از سوي رقبايش��ان در چين روبرو شده اند. بر اساس 
گزارش رويترز، دادستان هاي كره جنوبي، ماه گذشته، 
عليه يكي از مديران سابق سامسونگ الكترونيكس به 
اتهام س��رقت فناوري اين شركت براي ساخت يك 
كارخانه توليد تراشه در چين و به خطر انداختن امنيت 

اقتصادي ملي كيفرخواست صادر كردند.

ظهور و افول اسكايپ
اسكايپ در دهه 2۰۰۰، به عنوان يك سرويس نقطه به 
نقطه، براي مكالمه و تبادل پيام هاي فوري به سرعت 
رشد كرد اما از زمان پاندمي كوويد، كاربران روزانه خود 
را از دست داده اس��ت. به گزارش ايسنا، شايد متوجه 
شده باش��يد يا نه اما اسكايپ ديگر مثل سابق نيست. 
اين اپليكيشن صوتي، تصويري و پيام رساني در دهه 
2۰۰۰ ب��ا فراهم ك��ردن امكان مكالمه با دوس��تان و 
اعضاي خانواده بدون پرداخت هزينه هاي مكالمات راه 
دور، به محبوبيت رسيد. شركت eBay در سال 2۰۰5، 
اس��كايپ را خريد و اين خريد آن طور كه برنامه ريزي 
شده بود، موفق نشد و يك گروه سرمايه گذار با هدايت 
شركت سيلورليك، سهام عمده آن را خريداري كرد. 
سپس مايكروس��افت وارد عمل ش��د و ۸.5 ميليارد 
دلار براي اين شركت در س��ال 2۰11 پرداخت كرد. 
 اما اس��كايپ حتي تحت حمايت بزرگ ترين شركت 
نرم افزاري جهان، نتوانست موفق باشد. در دوران پاندمي 
كووي��د 19، مصرف كنندگان و كارمن��دان دوركار به 
استفاده از ابزارهايي مانند زوم و واتس اپ روي آوردند و 
اكنون گزينه هاي زيادي براي ارتباط سريع با گروه هاي 
دوستان و همكاران از طريق تلفن هاي هوشمند وجود 
دارد. مايكروسافت اس��كايپ را در اوت لوك و ويندوز، 
حمايت و كمك كرد و حتي اين اپليكيش��ن را با ربات 
چت هوش مصنوعي مولد بينگ خود غني كرده است 
اما آمار و ارقام هنوز عالي به نظر نمي رسند مايكروسافت 
در مارس سال 2۰2۰ اعلام كرد كه اسكايپ روزانه ۴۰ 
ميليون كاربر فعال دارد اما به گفته يك سخنگو، تعداد 
كاربران از آن زمان، به 3۶ ميليون نفر كاهش پيدا كرده 
اس��ت. در مقابل، اپليكيشن ارتباطي جديدتر تيمز 
)Teams( مايكروسافت، با افزايش محبوبيت روبرو 
شده و تعداد كاربران ماهانه آن از حدود 25۰ ميليون 
نفر در ژوييه س��ال 2۰21، به رك��ورد بيش از 3۰۰ 
ميليون كاربر در سه ماهه اول امسال رسيده است. جان 
تالين، يكي از مهندسان موسس اسكايپ اعلام كرد 
گفت: اگرچه بيش از يك دهه از زماني كه اسكايپ را 
ترك كرده است، مي گذرد، اما اين اپليكيشن همچنان 
گزينه پيش فرض او براي مكالمات است. اگر مردم 
بخواهند از كانال ديگري استفاده كنند، در آن صورت، 

با خوشحالي موافقت مي كنم.

دسترسي چين به خدمات ابري 
امريكايي محدود مي شود

امريكا، براي محدود كردن دسترس��ي ش��ركت هاي 
چيني به خدمات رايان��ش ابري نظير خدمات آمازون 
و مايكروسافت آماده مي شود. به گزارش ايسنا، روزنامه 
وال استريت ژورنال به نقل از منابع آگاه نوشت: واشنگتن 
در حال بررسي اين است كه فراهم كنندگان خدمات 
ابري را ملزم كند براي خدمات رس��اني به شركت هاي 
چيني كه از اين پلتفرم ها براي آموزش مدل هاي هوش 
مصنوعي استفاده مي كنند، مجوز دولت را دريافت كنند. 
 ،)AWS( آزور مايكروس��افت و خدمات وب آم��ازون
پيشروهاي جهاني در فراهم كردن رايانش ابري براي 
شركت ها هستند و در چين با شركت هايي مانند گروه 
هلدينگ علي بابا رقابت مي كنند. دولت بايدن، قصد دارد 
كنترل هاي صادراتي كه در اكتبر براي محدود كردن 
فروش برخي از تراش��ه هاي هوش مصنوعي به چين 
اعلام كرده بود را تشديد كند تا توسعه فناوري كه براي 
آينده اقتصادي و ژئوپليتيكي اين كشور حائز اهميت 
شمرده مي شود را محدود كند. طبق گزارش روزنامه 
وال استريت ژورنال، بخشي از تدابيري كه مورد بحث 
قرار دارند، ش��امل محدود كردن دسترسي ابري براي 
توسعه دهندگان هوش مصنوعي چيني هستند. تحت 
پيش��نهاد وزارت بازرگاني امريكا كه انتظار مي رود ماه 
ميلادي جاري اعلام شود، امريكا كنترل هاي صادراتي 
را بازبيني مي كند تا فروش بعضي از تراشه ها به چين 
 بدون مجوز دش��وارتر ش��ود. هدف اين اقدام، تراش��ه

» اي 1۰۰ « شركت امريكايي انويدياست كه پس از اعلام 
نخستين محدوديت ها، طراحي شده بود. تغييرات گرفته 
در طراحي اين تراشه، پس از اعلام محدوديت ها صورت 
گرفت. بر اساس گزارش بلومبرگ، امريكا و چين منازعه 
فناوري خود را تشديد كرده اند. پكن روز دوشنبه، كنترل 
صادرات فلزات اساسي براي توليد تراشه، خودروهاي 
برقي و صنايع دفاعي را اعلام كرد و نش��ان داد از قدرت 
تلافي جويي در براب��ر اقدامات امريكا، ژاپن و اروپا براي 
قطع دسترسي پكن به فناوري پيشرفته برخوردار است.

محدوديت جديد توييتر
به نفع رقيب آلماني شد

ب��ه نظ��ر مي رس��د آش��فتگي در توييتر ب��ه دنبال 
محدوديت ه��اي جديدي كه براي تعداد پس��ت هاي 
قابل مشاهده توس��ط كاربران اين پلتفرم اعمال شده، 
باعث افزايش فعاليت ش��بكه اجتماعي غيرمتمركز و 
كاربرمحور آلماني ماس��تودون )Mastodon( شده 
است. به گزارش ايسنا، اوژن روچكو، خالق و مدير اجرايي 
ماستودون، در اين پلتفرم نوشت: به نظر مي رسد تعداد 
كاربران فعال ماس��تودون در روز شنبه، 11۰ هزار نفر 
افزايش پيدا كرده است. بد نيس��ت. روچكو در پست 
ديگري نوشت: ترجيح مي دهم ايلان ماسك در طول 
هفته كاري س��ايت خود را تخريب كند؛ اين اولين بار 
نيست. ايلان ماسك، مالك ميلياردر توييتر، روز شنبه 
محدوديت هاي جديدي براي تعداد پس��ت هايي كه 
كاربران مي توانن��د در يك روز بخوانن��د، اعلام كرد و 
در توييتي نوش��ت: داده هاي توييتر به حدي چپاول 
مي شوند كه اين سرويس را براي كاربران عادي تنزل 
داده است. صدها سازمان يا بيشتر، در حال جمع آوري 
داده هاي توييتر هستند و اين مساله، روي تجربه كاربر، 
تاثير منفي گذاش��ته است. ماس��ك پيش تر، از اينكه 
شركت هاي هوش مصنوعي مانند OpenAI كه مالك 
برنامه چت جي پي تي اس��ت، از داده هاي توييتر براي 
آموزش مدل هاي زبان طبيعي خود استفاده مي كنند، 
ابراز ناخوشنودي كرده بود. او گفته بود ما قطعات عليه 
كساني كه داده هاي ما را به سرقت مي برند، اقدام حقوقي 
انجام خواهيم داد و آنها را به دادگاه مي كشانيم. ماسك در 
اكتبر 2۰22 توئيتر را خريداري كرد و از آن زمان، سبك 
مديريت نامنظم او، باعث فراري شدن برخي از كاربران 
و تبليغات كنندگان از اين پلتفرم شده است. بر اساس 
گزارش رويترز، ماس��تودون داراي ويژگي هاي مشابه 
توييتر است، اما به جاي اينكه توسط يك شركت كنترل 
شود، روي هزاران سرور رايانه نصب مي شود كه عمدتا 
توسط مديران داوطلبي اجرا مي شوند كه سيستم هاي 

خود را در يك فدراسيون گرد آورده اند.

صادرات فلزات اساسي توليد تراشه 
از چين محدود شد

چي��ن محدوديت هايي را براي ص��ادرات دو فلز مورد 
استفاده براي ساخت نيمه رساناها و ساير دستگاه هاي 
الكترونيكي اعمال كرد. به گزارش ايسنا، چنين اقدامي، 
احتمالا هزينه ه��اي توليدكنندگان س��خت افزار را 
افزايش داده و تنش هاي ژئوپليتيكي را در رقابت براي 
توس��عه فناوري رايانشي پيش��رفته، تشديد مي كند. 
وزارت بازرگاني چين در بيانيه اي اعلام كرد كه گاليوم 
و ژرمانيوم به همراه تركيبات شيميايي آنها، از اول اوت 
مشمول كنترل صادرات قرار خواهند گرفت. معرفي اين 
اقدامات، در راستاي امنيت ملي و منافع ملي چين خواهد 
بود. چين بزرگ ترين توليدكننده 2۰ ماده خام اساسي از 
جمله گاليم و ژرمانيوم است. همچنين در توليد پالايشي 
و فرآوري هم، در جايگاه برتر قرار دارد. اين دو فلز در طيف 
گسترده اي از محصولات مانند پنل هاي خورشيدي، 
ليزر، عينك ديد در شب و تراشه هاي رايانه اي استفاده 
مي شوند. بر اس��اس بيانيه وزارت بازرگاني چين، اگر 
صادركنندگان اين دو فلز مي خواهند به ارس��ال آنها 
به خارج از كش��ور ادامه دهند، بايد براي دريافت مجوز 
از وزارت بازرگان��ي اق��دام كنند. اين ش��ركت ها ملزم 
هستند جزييات خريداران خارجي و درخواست هاي 
آنها را گ��زارش كنند و در صورت لزوم، ممكن اس��ت 
بررسي درخواست آنها به شوراي دولتي ارسال شود. بر 
اساس گزارش بلومبرگ، اين اقدام جديدترين تحول 
در نبرد جهاني براي كنترل فناوري هاي حياتي براي 
توانمندي هاي صنعتي و نظامي اس��ت و مي تواند به 
عنوان تش��ديد روابط ميان چين و رقباي استراتژيك 

مانند امريكا ديده شود.

كاربرانازمحدوديتهايجديدتوييتر،بهبلواسكايپناهبردند

نبرد دورسي و ماسك

مديراناكوسيستماستارتاپيخطاببهرييسمركزمليفضايمجازي:

براي ارايه خدمات بهتر نياز به داده هاي نهادهاي دولتي داريم
مديران اكوسيستم استارتاپي تأكيد كردند دريافت 
داده نبايد دوسويه باشد و دولت نبايد داده اي از حريم 
خصوصي كسب وكارها دريافت كند. نشست انجمن 
تجارت الكترونيكي پيرامون دريافت داده و API از 
نهادهاي دولتي براي كسب وكارها برگزار شد. در اين 
نشس��ت رييس مركز ملي فضاي مجازي اعلام كرد 
طي دو الي سه سال آينده استارتاپ هاي قوي و خوبي 
به راه خواهند افتاد. مديران اكوسيس��تم استارتاپي 
كش��ور نيز مطالبات خود را مطرح و اعلام كردند كه 
ب��راي ارايه خدمات بهتر نياز ب��ه داده هاي نهادهاي 
دولتي دارند. اين مديران تأكيد كردند دريافت داده 
نبايد دوس��ويه باش��د و دولت نبايد داده اي از حريم 
خصوصي كس��ب وكارها دريافت كند. محمدامين 
آقاميري اعلام كرد با ورود كس��ب  وكارهاي مدرن، 
بازيگران س��نتي كه به تفاهم رس��يده بودند، با آنها 
دچار چالش ش��ده اند: »بازاري براي سال هاي سال 
فعاليت مي كرده اس��ت و حالا كسب وكارهاي نوين 
وارد آن ش��ده اند. در اي��ن حال��ت دو رويكرد پيش 
مي آيد؛ يا بازيگران سنتي اين تغييرات را مي پذيرند 

و با كسب وكارهاي مدرن همراه مي شوند يا مقاومت از 
خود نشان مي دهند.« به گفته آقاميري، مقاومتي كه 
از سوي كسب وكارهاي سنتي رخ مي دهد، مي تواند 
درنهايت شكسته شود: »مس��يري كه استارتاپ ها 
براي شكستن اين مقاومت طي مي كنند، يك مسير 
پرهزينه، س��خت و ناهموار خواهد ب��ود.« آقاميري 
ب��اور دارد مركز ملي فضاي مجازي بايد اين مس��ير 
را هموار كرده و در لايه هاي قانون گذاري ورود پيدا 
كند. به گفته ريي��س مركز ملي فضاي مجازي، آنها 
علاقه مند به ش��نيدن تمام طرح ها و پيشنهادهاي 
بخش هاي خصوصي نظير انجمن ه��ا و واحد هايي 
مثل نظام صنفي هس��تند: »باور دارم طي دو-س��ه 
س��ال آينده، اس��تارتاپ هاي قوي و خوبي به مردم 

عرضه خواهند شد.«

   دريافت داده كسب وكارها
نبايد از سوي دولت صورت بگيرد

پس از صحبت هاي آقاميري، مديران چند استارتاپ 
بزرگ كشور مطالبات خود را درباره دريافت داده و 
API از سوي نهادها مطرح كردند. اشكان آرمندهي 
مدير يكي از استارت آ  پ هاي فعال در صحبت هاي 
خ��ود اعلام كرد كس��ب وكارها نياز به اس��تفاده از 
داده هاي دولتي دارند تا خدمات بهتري ارايه كنند. 
او با ذكر اين نكته كه آنها اولين كسب وكار اينترنتي 
بودند كه به س��امانه ش��اهكار متصل شدند، اعلام 
كرد: »ما دو-سه س��ال درگير اين موضوع بوديم و 
درنهايت به آن رسيديم؛ اما هنوز تيم هايي هستند 
كه براي دسترس��ي به اين سامانه مش��كل دارند. 
بحث اتصال به خود اين س��امانه يك چالش است 
و هزينه استفاده از سامانه ها و داده هاي دولتي نيز 
گاهي براي كسب وكارها بسيار بالاست.« آرمندهي 
باور دارد آنه��ا براي بالابردن امني��ت معاملات در 
ديوار بايد به يك سري س��امانه ها دسترسي داشته 
باشند كه هم اكنون به آنها نرس��يده اند: »ما اگر به 
يك سري داده دسترسي داشتيم، مي توانستيم هم 
امنيت معاملات را بالاتر ببريم و هم با گران ش��دن 
كالاها در ارديبهش��ت ماه كه هر س��ال نوك پيكان 
اتهام ها به سمت ما هم روانه مي شود، مقابله كنيم.« 

آرمندهي تأكيد دارد سازمان ها و نهادهاي مرتبط با 
وجود مجوزهايي كه تيم آنها از دولت گرفته است، 
با آنها همكاري نمي كنند. مديرعامل ديوار در پايان 
صحبت هاي خود به نكته مهمي اشاره كرد و گفت: 
»درخواست دريافت داده هاي عمومي از نهادهاي 
حاكميتي يكي از مطالبات كسب وكارها براي ارايه 
خدمت رساني بهتر است اما بايد اين موضوع را نيز 
در نظر گرفت كه اين مسير اگر دوطرفه باشد، خيلي 
ترسناك اس��ت. تجميع اطلاعات از كسب وكارها و 
ورود به حوزه حريم خصوصي آنها موضوعي اس��ت 
كه ضربه بدي به اقتص��اد ديجيتال خواهد زد. اين 
موضوع در برنامه جديد توسعه كشور هم ديده شده 

و مي تواند آسيب زا باشد.

   استارتاپ هاي سلامت
به رسميت شناخته نمي شوند

گل��رخ داوران، مديرعامل اس��تارت آپي مربوط به 
س��لامت، اعلام كرد به رس��ميت شناخته ش��دن 
كسب وكارهاي حوزه سلامت الكترونيك بزرگ ترين 
مش��كل آنهاست؛ چرا كه در اين حوزه كشور با خلأ 
قانون گذاري روبروس��ت: »ما ب��ا مقاومت عامدانه 
وزارت بهداشت روبرو هس��تيم.« او ادامه داد: »در 
راستاي بند 52 سياست هاي كلي سلامت مبني بر 
ارتقاي شاخص هاي س��لامت و رسيدن به جايگاه 
اول كش��ور در بين كش��ورهاي جنوب غربي آسيا، 
ما كسب وكارهاي حوزه س��لامت نيازمند به توجه 
ويژه اي هستيم.« داوران باور دارد داده هاي سلامت 
كه در دس��ت نهادهاي دولتي اس��ت، يك ضرورت 
براي خدمت رساني بهتر كسب وكارها به مردم است. 
داوران تأكيد كرد كه حريم خصوصي كسب وكارها 
نيز بسيار مهم اس��ت و همچنين داشتن داده هاي 
مرتبط با سلامت شهروندان نيز ازجمله موضوعاتي 
است كه كسب وكارهاي اين حوزه به آن نياز دارند.

   استارت آپ هاي  بيمه اي
مشكلات پايه اي با رگولاتور دارند

محمدرض��ا فرح��ي، مديرعامل يك اس��تارت آپ  
بيمه اي در ادامه به مش��كلات صنعت بيمه اشاره و 

تأكيد كرد جنس مشكلات اينشورتك ها در موارد 
ريشه اي اس��ت و مشكلات بس��يار ريز و زيادي در 
تعامل آنه��ا با نهادهاي دولت��ي و حاكميتي وجود 
دارد. فرح��ي اعلام ك��رد قيمت برخ��ي APIها از 
برخ��ي نهادها نيز چند ده برابر ش��ده اس��ت و اين 
موضوع به كس��ب وكارها آسيب مي زند: »يك نهاد 
دولت��ي مي گويد بيا باهم پ��ول دربياوريم؛ چرا من 
بايد با يك ش��ركت دولتي پول دربياورم و اصلًا چرا 
م��ن بايد به خاط��ر انحصار از يك س��ازمان دولتي 
كمك بگيرم؟« او باور دارد نهادهاي مختلف بايد به 
آيين نامه هايي كه با كمك بازيگران بخش خصوصي 

تهيه مي شود، التزام عمل داشته باشند.

   تنظيم گري در ايران تعريف درستي ندارد
محمدمهدي ش��ريعتمدار، فعال ح��وزه فناوري و 
مديرعامل يك استارت آپ نيز در ادامه اعلام كرد كه 
تيم آنها در سال گذشته به يك ميليارد درخواست 
پاسخ داده اس��ت و اين عدد امس��ال احتمالًا به ۴ 
ميليارد مي رس��د: »براي پاس��خگويي سريع تر به 
اين درخوس��ت ها كه دامنه آنه��ا از احراز هويت تا 
ديگر موارد است، نيازمند همكاري نهادهاي دولتي 

هستيم.«
او باور دارد بعضي از داده ها ش��مول مالي داش��ته و 
بالابردن خدمات مال��ي را در پي دارند: »همچنين 
داده هاي��ي مثل اس��تعلام بيمه تأمي��ن اجتماعي 
به اعتبارس��نجي ش��خص كمك مي كند. استعلام 
بيمه شخص ثالث و س��وابق و استعلام پلاك هاي 
فعال يا اس��تعلام داراي هاي منق��ول و غيرمنقول 
و اس��تعلام تاريخچ��ه معاملات نيز ب��ه فين تك ها 
كمك مي كند. داش��تن اين موارد تح��ول بزرگي 
در اقتص��اد ديجيتال ايجاد خواهد كرد. اين داده ها 
دس��ت نهادهاي مختلف موجود است اما به ما اعطا 
نمي شود.« شريعتمدار باور دارد تعريف درستي از 
تنظيم گري در ايران وجود ندارد: »تنظيم گران در 
ايران خودشان در بازار به عنوان يك بازيگر حضور 
دارن��د و با بخش خصوصي به رقاب��ت مي پردازند و 
درنهايت وقتي زمين ب��ازي را براي خود خطرناك 
ببينند، قانوني مي گذارند تا حريفشان حذف شود.«
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تعادل | فرشته فريادرس |
حاشيه هاي انتخابات پارلمان بخش خصوصي همچنان 
ادامه دارد. »انتخابات اتاق باطل مي شود؟«، »چرا ابطال 
انتخابات اتاق بازرگاني اعلام نمي شود؟«، »شوراي عالي 
نظارت، شريك جرم تخلفات انتخابات اتاق بازرگاني؟/ 
روزه سكوت را بشكنيد«، »واكنش تكراري خاندوزي به 
انتخابات غيرقانوني اتاق بازرگاني/ چرا ابطال انتخابات را 
اعلام نمي كنيد؟« »رييس اتاق ايران كنار رفت«، »آيا 
سلاح ورزي اس��تعفا مي دهد؟«، »استعفا را صد درصد 
تكذيب مي كنم«، »رييس اتاق ايران كنار نكش��يد«، 
»متن استعفاي سلاح ورزي منتشر شد«، »برگه منتشر 
ش��ده اس��تعفا را فاقد اعتبار و آثار حقوقي مرتب بر آن 
مي دانم.«، »به ش��رط حيات پاسخ تحركات را خواهم 
داد.« و... اينها تنها بخشي از عناوين خبر ي است كه طي 
روزهاي پس از انتخاب��ات 28 خردادماه روي خروجي 
رسانه هاي مختلف قرار گرفت. اما بازي انتخاباتي ، هر 
روز پيچيده تر مي ش��ود. ماجرا چيس��ت؟ آيا »حسين 
س��لاح ورزي« تحت فش��ار ها صندلي رياست را ترك 
خواهد ك��رد يا همچنان مي ماند؟ خ��ودش مي گويد: 
»تحت فشار هاي سياسي، تس��ليم نمي شوم.« اما اين 
روزها مرتبا در فضاي رس��مي وغيررسمي، مي خوانيم 
كه صلاحيت رييس كنوني اتاق ايران از س��وي وزارت 
اطلاعات رد شده بود و او با همكاري برخي اعضاي اتاق 
بازرگاني، با سرپيچي از نتيجه استعلام وزارت اطلاعات     
و برخلاف قانون در انتخابات شركت كرده است. از اين 
رو، برخ��ي جريانات و گروه��ي از نمايندگان مجلس، 
خواهان تفحص از اين رويه و سرانجام ابطال انتخابات يا 
بركناري رييس كنوني اتاق شدند. رييس انجمن نظارت 
بر انتخابات اتاق ها در تازه ترين اقدام با ارسال نامه اي به 
وزارت صمت با اشاره به نص صريح قانون مي گويد: هيچ 
تخلفي دركار نبوده. اين نامه را مي توان به منزله تاييديه 
انتخابات اتاق ايران تلقي كرد. با اين حال، هنوز اعتراض 
ه��ا  ادامه دارد و در نهايت بايد منتظر نتيجه بازي ماند. 
تحليلگران مي گويند: سلاح ورزي چه برود و چه بماند، 
برنده بازي اس��ت؛ اما چنانچه تحت فشارها مجبور به 
استعفا شود يا كنار گذاشته شود، بازنده اين بازي كسي 

نيست جز دولت سيزدهم. 

   حاشيه هاي پس از 28 خرداد 
29 خردادماه، يعني تنه��ا يك روز از پس انتخابات 28 
خردادم��اه پارلمان بخش خصوص��ي، بمباران خبري 
رييس آغاز ش��د. خبرگزاري تس��نيم، طي سلس��له 
گزارش هايي خواهان حذف س��لاح ورزي شد. او دليل 
اين درخواست را واكنش هاي س��لاح ورزي در جريان 
ناآرامي هاي س��ال گذش��ته خواند. در روز 29 خرداد، 
يك اتفاق ديگر هم افت��اد. در فضاي مجازي، نامه اي از 
۱8 نماينده مجلس خطاب به عباس علي آبادي، وزير 
صمت منتشر شده كه آنها خواهان ابطال اين انتخابات 
شدند. در اين نامه با اشاره به نامه حراست وزارت صمت 
بر ابطال اين انتخابات تاكيد كردند. درخواست هايي كه 
بي پاسخ ماند. نه پاسخي از سوي وزير صمت شنيده شد 

و نه نهاد نظارتي اظهارنظر رسمي كرد. 
البته تح��ركات مخالفانش در ات��اق و ماجرای حذف 
س��لاح ورزي او، بيش از يك س��ال قبل برمي گردد. اما 
ماجرا چه بود؟ اوايل فروردين سال گذشته رسانه هاي 
رس��مي دولت در كنار رس��انه هاي حامي آن، به بهانه 
بررس��ي تخلفات مالي و مديريتي در اتاق، نام او را براي 
اولين بار در ليست افرادي كه از نگاه آنها متخلف بودند، 
 قرار دادند. از يك ماه قبل هم كه ليس��ت كانديدا هاي 
هيات رييس��ه اتاق ايران از س��وي انجم��ن نظارت بر 
انتخابات اتاق به وزارت اطلاعات ارس��ال شد، اتهامات 

ش��دت گرفت و ش��ايعاتي مبني بر حذف او در فضاي 
مجازي دس��ت به دست مي ش��د. هر قدر به انتخابات 
نزديك مي شديم، شايعات هم قوت بيشتري مي گرفت.

اما پيش از انتخابات انجمن نظارت بر انتخابات اتاق هم 
از وزارت اطلاعات خواست در مورد نامه حراست صمت 
اظهارنظر كند. نامه اي كه گفته مي شد در آن با حضور 
سلاح ورزي مخالفت ش��ده است. اما وزارت اطلاعات تا 
پايان انتخابات يعني روز 28 خردادماه پاسخي به نامه 
اتاق ايران نداد و س��ندي مبني بر ع��دم امكان حضور 
سلاح ورزي منتشر نش��د. فقط در روز انتخابات پيش 
از اينكه نامزد هاي رياست قطعي شوند؛ حاج حسيني، 
معاون پارلماني وزارت صمت بدون اينكه اشاره به شخص 
خاصي كند، مي گويد: به اين دوست عزيز توصيه مي كنم 
كه به صورت شخصي كانديدا نشود و انصراف بدهد.  اما 
در واكنش به اين اظهارات سلاح ورزي با اشاره به اينكه در 
يك ماه اخير مورد بي مهري زيادي قرار گرفته و اتهامات 
زيادي به او وارد ش��ده، گفت: »تاكن��ون از هيچ مرجع 
امنيتي احضار يا تهديد نشده ام. باتوجه به اينكه منعي 
رسمي در خصوص حضور در انتخابات نداشتم، اكنون 
مجددا اعلام كانديداتوري مي كنم.« در نهايت 2۶۵ عضو 
هيات نمايندگان اتاق ايران از مجموع ۴2۶ عضو حاضر 
به سلاح ورزي به عنوان رييس اتاق ايران اعتماد كردند. 
س��لاح ورزي هم به عنوان پنجمين رييس اتاق پس از 
انقلاب كار خود را پارلمان بخش خصوصي رسما آغاز 

كرد. اما حملات عليه او ادامه پيدا کرد. 
30 خرداد، هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران در واكنش 
به فشار ها ، نامه اي به ابراهيم رييسي، محسني اژه اي و 
محمدباقر قاليباف نوشتند و به انسجام و هم افزايي بخش 
خصوصي و قواي سه گانه اشاره كردند. آنها همچنين در 
اين نامه نسبت به تعامل دو يا چندجانبه با دستگاه هاي 
تحت اختيار روساي قوا اعلام آمادگي كردند. در بخشي 
از اين نامه آمده بود: »دوره دهم اتاق ايران در شرايطي 
آغاز مي ش��ود كه كش��ور عزيزمان اي��ران در تداوم در 
نبرد با فش��ار هاي بين المللي، محدوديت هاي ناشي از 
تحريم ها، بيش از هر زماني نيازمند انسجام و هم افزايي 
بخش خصوصي و قواي سه گانه حاكميت تحت رهبري 
است. بدون شك مطالبه رهبر انقلاب از همه بخش هاي 
حاكميت در س��ال پيش رو افزون بر تحكيم وحدت و 
تثبيت فضاي اقتصادي برنامه ريزي و اقدام براي تحقق 
دوگانه »مهار تورم و رشد توليد« است.  هرچند پاسخي 
به نامه هاي بخش خصوصي از سوي قواي سه گانه داده 
نش��د، اما در روز پاياني خردادماه، فيتيله خبرها عليه 
رييس اتاق در رس��انه هاي رسمي وحامي دولت، كمي 
پايين كشيده شد. اما انتقادات و حاشيه ها پايان نيافت 
در واكنش به اين حاش��يه ها، روساي اتاق هاي سراسر 

كشور، در بيانيه اي از منتخبان خود در هيات رييسه اتاق 
ايران حمايت كردند. روساي اتاق هاي سراسر كشور در 
بخشي از اين بيانيه بر صيانت از آراي بخش خصوصي، 
ضرورت همدلي ميان دولت، مجلس و بخش خصوصي 

در آستانه تصويب برنامه هفتم تاكيد كردند. 
اما ۴ تير ماه، رس��انه هاي حامي دولت، همزمان اقدام 
به انتشار س��ندي كردند كه گفته مي شد، منتسب به 
حراست وزارت صمت و وزارت اطلاعات است. اسنادي 
كه ظاهرا نشان از مخالفت حراست وزارت صمت و وزارت 
اطلاعات با حضور حسين سلاح ورزي در انتخابات اتاق 
ايران مي داد. روزهاي بعد از آن نيز همچنان فشار هاي 
رسانه هاي حامي دولت بر رييس اتاق ايران ادامه داشت. 
به طوريكه حوالي ظهر روز دوش��نبه ۵ تيرماه ايرنا و به 
دنبال آن ايسنا، از »كنار رفتن سلاح ورزي« خبر دادند. 
خبري كه كمتر از يكس��اعت بعد از انتشار آن از سوي 
نزديكان س��لاح ورزي و خود او تكذيب شد. حوالي ۱2 
ظهر دوش��نبه )۵ تيرماه( رييس اتاق ايران در توييتي 
نوشت: »دوس��تان متعددي مي گويند كه ايرنا خبري 
زده با اين مضمون كه سلاح ورزي بركنار يا استعفا داده 
است. ضمن تكذيب موضوع به نظر مي رسد يا خبرگزاري 
رسمي دولت هك ش��ده يا بازيچه افراد، شايد هم مثل 
دفعات قبل نهايتا خبر را از خروجي خود حذف كند.« 
او همچنين در پاسخ به خبر صحت استعفايش گفت: 

»استعفا نداده ام.«
در ادامه اين حواش��ي، اين بار برخي در فضاي مجازي، 
پاي ش��خصيت هاي دولتي و سياس��ي در حمايت از 
سلاح ورزي را به پرونده خبري خود باز كردند. »محمد 
مخبر معاون اول رييس جمهور، احسان خاندوزي وزير 
اقتصاد، عليرضا پيمان پاك معاون وزير جهاد كشاورزي و 
در آخرين مورد حسين مرعشي« جزو اسامي بودند كه به 
عنوان حاميان سلاح ورزي از آنها نام برده مي شود. البته 
وزير اقتصاد رسما اين شايعات را رد كرد و در اظهاراتي 
عنوان كرد كه نظر دولت درب��اره انتخابات اتاق، همان 
نظر نهادهاي نظارتي است. البته خبرگزاري تسنيم در 
واكنش به اين اظهارات شاكي شدو عنوان كرد كه چرا 
وزير اقتصاد به عنوان شوراي عالي نظارت راي به ابطال 

انتخابات اتاق نمي دهد؟!

   دو توييت معناداري 
كه سلاح ورزي منتشر كرد

در ادام��ه اين حملات، برخ��ي از خبرگزاري ها مدعي 
شدند كه انجمن نظارت بر انتخابات اتاق تخلف كرده؛ 
اما ۱2 تيرماه رييس انجمن نظ��ارت بر انتخابات اتاق 
بازرگاني، با انتشار نامه    اي به دفاع از عملكرد اين انجمن 
براي تاييد اهليت نامزدي رييس كنوني اتاق بازرگاني 

ايران در روز انتخابات پرداخت و وقوع هر گونه تخلفي را 
با توضيحاتي مفصل و با استاد به قانون رد كرد. ساعات 
پاياني دوشنبه شب يعني ۱2 تيرماه، توييتي معناداري 
از حسين سلاح ورزي رييس اتاق ايران منتشر شد. او در 
اين توييت نوشت: اينجانب در كمال صحت عقل و جان 
اعلام مي كنم به مسووليت خطيري كه هيات نمايندگان 
بر عهده ام گذاشته، متعهد بوده و كناره گيري يا استعفا 
از جايگاه رياس��ت اتاق ايران را به شدت تكذيب و انكار 
مي كنم. يكشنبه به تفصيل در خصوص اين تحركات 

صحبت خواهم كرد، البته به شرط حيات!«
در حالي كه رييس اتاق بازرگاني ايران، براي چندمين 
بار شايعات مربوط به استعفايش را تكذيب كرده بود، اما 
روز گذشته ۱3 تيرماه يك بار ديگر ايسنا در خبري مدعي 
شد كه متن استعفاي حسين سلاح ورزي از رياست اتاق 
بازرگاني پس از گذشت چند روز از انتخابات پرحاشيه 
اين اتاق به دستش رسيده است. اين خبرگزاري تصوير  
متن دست نويس استعفای سلاح ورزی را منتشر کرد. 
اما دقايقي بعد سلاح ورزي اين نامه را تكذيب كرد ودر 
توييتي نوشت: »اينجانب حسين سلاح ورزي از رياست 
اتاق بازرگاني ايران كناره گيري نكرده و در مس��ووليت 
محول شده از سوي هيات نمايندگان مشغول به خدمت 
هستم. برگ منتشر ش��ده را فاقد اعتبار و آثار حقوقي 
مي دانم. روز يكشنبه حقايق پيرامون موضوع را خواهم 
گفت.« رييس اتاق ايران همچنين با انتشار نامه اي به 
هيات نمايندگان ضمن تكذيب خبر استعفاي خود، بر 
حق قانوني اتاق ايران براي پيگيري حقوقي و برخورد با 

شايعه سازان تاكيد كرد. 

   نام�ه 70 نماين�ده ب�ه وزي�ر صم�ت: جلوي 
حاشيه سازي و مداخله غيرقانوني گرفته شود

ب��ا وجود همه حواش��ي و خبر هايی كه ط��ي روزهاي 
گذشته مطرح مي شود، روز گذشته خبري روي پايگاه 
اطلاع رس��اني اتاق ايران قرار گرفت كه حاكي از ارسال 
نامه 70 نماينده به وزير صمت بود. نمايندگان مجلس 
در نامه اي به عباس علي آبادي خواستار حمايت از هيات 
رييسه جديد اتاق ايران و جلوگيري از حاشيه سازي و 
مداخله غيرقانوني در آن شدند. اين نمايندگان خطاب 
به علي آبادي تاكيد كردند: »انتظار اين است كه با درايت 
و حمايت حضرتعالي از بخ��ش خصوصي در آغاز دوره 
جديد هيات رييسه اتاق ايران با توان مضاعف گامي بلند 
در راستاي توليد و اش��تغال برداشته شود و از هر گونه 
حاشيه سازي و مداخله غيرقانوني كه نتيجه اي جز ضربه 
به توليد و اش��تغال نخواهد داشت، جلوگيري به عمل 
آيد.« در بخش ديگري از نامه به اين نكته اش��اره شده: 
»اميد است حسب تاكيدات مقام معظم رهبري در جهت 
حل مشكلات اقتصادي و توليدي جامعه اسلامي مان از 
توانمندي هاي بخش خصوصي بيش از پيش استفاده 
گردد و با ايفاي نقش نظارتي خود اتاق ايران را در انجام 

اين مسووليت خطير ياري فرماييد.«
از آنجاي��ي كه طبق قان��ون انتخابات ات��اق بازرگاني، 
مجلس و دولت نمي تواند رس��ما انتخاب��ات پارلمان 
بخش خصوصي را باطل كند؛ تلاش ها برای استعفای 
س��لاح ورزي ادامه دارد، اما تحليلگران مي گويند: اين 
بازي انتخاباتي كه راه افتاده اس��ت، يك برنده بيشتر 
ندارد؛ آنهم كسي نيست جز »حسين سلاح ورزي«. او 
چه بماند و چه برود از خود چهره اي قوي و سازش ناپذير 
باقي خواهد گذاش��ت. اما چنانچه كنار گذاشته شود، 
رييس��ي بازنده اين بازي پرحاش��يه خواهد شد و از او 
به عن��وان رييس دولتي كه انتخاب��ات پارلمان بخش 
خصوصي را برنتابيد، نام برده خواهد شد و براي هميشه 

ثبت مي شود. 
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عضويت در شانگهاي، گامي 
مهم در تجارت ايران 

عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران مي گويد كه 
با توجه به اينكه در طول دهه هاي گذشته با شيوه هاي 
مختلفي اقتصاد ايران از عضويت در سازمان و گروه هاي 
تجاري بين المللي دور نگه داش��ته شده، پيوستن در 
پيمان جديدي براي تجارت ايران مثبت و مهم خواهد 
بود. حسن فروزان فرد در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: 
تجارت ما در سال هاي گذشته با وجود تمام مشكلات 
و محدوديت ها توانسته به حيات خود ادامه دهد و حتي 
در آمارهاي ثبت شده رشد صادرات نيز داشته ايم اما 
در عين ح��ال بايد به اين موضوع فكر كرد كه با توجه 
به محدوديت ها، بخش قاب��ل توجهي از تجارت ما به 
كشورهاي هم مرز و همسايه محدود شده كه در آنها 
امكان نقل و انتقال كالا و ارز راحت تر است و به نوعي 
محدوديت ها را مي توان دور زد اما اگر بنا باشد كه ما به 
حضور در ديگر كشورها فكر كنيم، بايد انتظار داشت 
كه شرايط به شكلي كلان تغيير كند. وي با بيان اينكه 
حض��ور در پيمان هايي مانند ش��انگهاي يا بريكس 
مي تواند برخي از مقدمات لازم براي توس��عه تجارت 
را فراهم كند، توضيح داد: موضوعاتي مانند توافقات 
تجاري دو و چند جانبه يا تخفيف يا كنار گذاش��تن 
تعرفه هاي صادراتي بخشي از دستاوردهايي است كه 
اقتصاد ما مي تواند در جريان حضور در اين پيمان ها به 
دست آورد اما در عين حال براي رسيدن به حداكثر 
ظرفيت، بايد برخي از ديگر مقدمات لازم را نيز فراهم 
كنيم. عضو اتاق بازرگاني تهران با اش��اره به برخي 
محدوديت هاي لحاظ شده عليه اقتصاد ايران بيان 
كرد: اينكه ما در اس��تفاده از خدمات بانكي يا نقل و 
انتقال ارز با محدوديت مواجه هستيم، دسترسي ما 
به امكان��ات حمل و نقل را محدود كرده اند و به طور 
كلي شرايط تجاري را سخت كرده اند، همگي بخشي 
از نيازهايي اس��ت كه بايد همزم��ان با عضويت در 
گروه هاي اقتصادي بين المللي آنها را دنبال كنيم و 
مقدمات لازم براي كنار زدن آنها را نيز فراهم كنيم. 
به اين ترتيب وقتي پيش ش��رط هاي لازم به كافي 
تبديل مي شوند كه تمامي مقدمات در كنار يكديگر 
فراهم شوند. فروزان فرد افزود: در اين ترديدي وجود 
ندارد كه اقتصاد ايران ظرفيت خوبي براي حضور در 
عرصه هاي بين المللي دارد و كش��ورهاي نوظهور و 
قدرتمند حاضر در پيمان های شانگهاي و بريكس 
مي توانند بازاري خوب براي تجارت خارجي ايران 
باشند. ش��رط بالفعل كردن اين ظرفيت ها، بهبود 
روابط در س��طح كلان، كن��ار زدن محدوديت ها و 
فراهم كردن مقدماتي است كه بتواند اقتصاد ايران 
را وارد عرصه اي جديد از تج��ارت و همكاري هاي 

اقتصادي كند.

اتاق ايران
هدف جوسازي هاي رسانه اي

رييس سابق كميس��يون حقوقي اتاق ايران معتقد 
اس��ت، اينك��ه ادعا كنيم ب��راي رد انتخاب��ات اتاق 
ايران، ده ها دليل وج��ود دارد موجب رد و ابطال آن 
نمي شود؛ اين ادعا بايد توس��ط مراجعي كه قانون، 
آنها را ذي صلاح مي شناسد، بررسي و مورد قضاوت 
قرار گيرد. به گزارش ايلنا، جريان رس��انه اي كه بعد 
از برگزاري انتخابات هيات رييس��ه اتاق ايران به راه 
افتاده است، مجموعه اي از موضوعات را مبني بر رد 
اين انتخابات، مطرح مي كند. از طرف ديگر رييس 
انجمن نظارت بر انتخابات اتاق هاي سراس��ر كشور 
طي نامه اي به وزير صنعت، معدن و تجارت، قانوني 
ب��ودن اين انتخابات را مورد تأكيد ق��رار داد. در اين 
بين احمد آتش هوش، عضو هيات نمايندگان اتاق 
ايران ك��ه در دوره نهم هيات نمايندگان، رياس��ت 
كميسيون حقوقي اتاق ايران را به عهده داشت، درباره 
اين جريان رس��انه اي و اثرات منفي آن بر كيان اتاق 
ايران كه طبق قانون، نماينده بخش خصوصي كشور 
است و به عنوان تشكل تشكل ها شناخته مي شود، 
اعتق��اد دارد، از منظر حقوقي، آنچ��ه ملاك عمل 
 است، متن قانون بوده كه با استناد به آن، انتخابات 
هيات رييسه اتاق ايران برگزار شده است. او تصريح 
كرد: از جنبه حقوقي فارغ از اينكه قانون، نواقصي دارد 
يا نه، تا زمان رفع اشكالات، ملاك عمل قرار مي گيرد. 
انتخابات هيات رييس��ه اتاق ايران نيز 28 خرداد بر 
اساس قانون انجام شد و اعضاي انجمن نظارت هم 
در زمان برگزاري حضور داشتند و آن را تأييد كردند. 
اين فع��ال اقتصادي بر اين باور اس��ت چنانچه قرار 
باشد ايرادي به اين انتخابات گرفته و تغييري در آن 
ايجاد شود بايد در چارچوب قانون باشد با جوسازي 
و فضاسازي و طرح ادعاهاي پراكنده و اثبات نشده، 
نمي توان قانون را نقض كرد. آتش هوش تأكيد كرد: 
براي اعمال هرگونه تغيير در نتيجه انتخابات هيات 
رييس��ه اتاق ايران بايد مراجع داراي حق بر اساس 

قانون، موضوع را بررسي كرده و نظر دهند. 

صيانت از آرا، انتظار هيات 
نمايندگان اتاق از حاكميت است

عضو هيات نمايندگان اتاق ايران درباره آنچه بعد 
از انتخابات هيات رييسه اتاق ايران روي داد، گفت: 
انتظار بخش خصوصي از حاكميت اين است كه از 
آراي اعضاي هيات نمايندگان صيانت كند. عضو 
هيات نمايندگان اتاق ايران معتقد اس��ت خدشه 
وارد كردن ب��ه رأي اعضاي هيات نمايندگان اتاق 
ايران به نفع اقتصاد كش��ور نيست و انتظار بخش 
خصوصي، صيان��ت حاكمي��ت از رأي و انتخاب 

صورت گرفته است.
آنچ��ه بعد از انتخابات هيات رييس��ه ات��اق ايران 
اتفاق افتاد، زير س��وال بردن اين انتخابات و تلاش 
براي ابطال آن بود. اين دست اقدامات از نگاه كاوه 
زرگران، عضو هيات نمايندگان اتاق ايران، پايه هاي 
اقتصاد كشور را سست مي كند. چراكه اتاق ايران، 
خانه بخش خصوصي اس��ت و جاي��گاه آن نبايد 

متزلزل شود.
او در گفت وگو با »ات��اق ايران آنلاين« تأكيد كرد: 
با توجه به شرايط حاكم، تضعيف بخش خصوصي 
به صلاح هيچ كس نيست و آسيب هاي جدي براي 

اقتصاد كشور به دنبال دارد.
و  بهانه جويي ه��ا  اقتص��ادي  فع��ال  اي��ن 
سناريوس��ازي هايي كه در برخي رسانه ها دنبال 
مي شود را به ضرر همه اركان كشور دانست و افزود: 

بايد از اين جوسازي ها دوري كنيم.
زرگران در ادامه به عملكرد قانوني ش��وراي عالي 
نظارت اش��اره كرد و گفت: ش��وراي عالي نظارت 
در چارچوب مف��اد قانوني، انتخابات را برگزار كرد 
و اعضاي هيات رييس��ه با آراي هيات نمايندگان، 
مس��ووليت چهار س��اله خود را به عهده گرفتند و 
امروز رأي دهندگان اميدوارند به رأي آنها احترام 

گذاشته شود.
عضو هيات نمايندگان اتاق ايران، با بيان اين مطلب 
كه همواره در مراجع تصميم گير و در هر انتخابات 
سياس��ي و اقتصادي، صيانت از آرا خط قرمز بوده 
اس��ت، تصريح كرد: زير س��وال بردن اين اصل به 
صلاح نيست. امروز اقتصاد كش��ور بايد به كمك 
بخش خصوصي، حركت كن��د و به اين منظور به 
حمايت هاي ش��فاف دولت و حاكميت نياز دارد تا 

پويا و باانگيزه نقش آفريني كند.

صادرات ۱0 ميليارد دلاري 
بخش خصوصي در ۱۴0۱

رييس سازمان توسعه تجارت از احياي بازارهاي 
صادراتي و لزوم توجه به بازارهاي ش��رق آس��يا و 
امريكاي جنوبي سخن گفت و تصريح كرد: بخش 
خصوصي سال گذشته ۱0 ميليارد دلار صادرات 
داش��ت. مهدي ضيغمي، رييس سازمان توسعه 
تجارت در نشس��ت تخصصي راهكارهاي توسعه 
ص��ادرات بخش تعاون، گفت: س��ازمان توس��عه 
تجارت قرارگاه صادراتي در حوزه غيرنفتي است.

او با اش��اره به برنامه هاي جديد سازمان ادامه داد: 
پيدا ك��ردن بازارهاي جديد براي ش��ركت هاي 
فعال در حوزه صادرات غيرنفتي مانند بازار آفريقا 
از ديگر اهداف سازمان توس��عه تجارت است. در 
حالي كه صادرات ايران در حوزه صادرات غيرنفتي 
شركت هاي تعاوني يك ميليارد دلار بود اين عدد 

براي همسايگان به 30 ميليارد دلار مي رسد.
ضيغمي ب��ا بيان اينكه بازارهاي ش��رق آس��يا و 
امريكاي جنوبي در بازارهاي هدف به فراموش��ي 
سپرده شده است، گفت: ايجاد گروه هاي كالايي 
جديد يكي از موضوعات براي رش��د صادرات در 
اين بخش اس��ت و برگزاري نمايشگاه يكي از اين 

بسترها است. 
او گفت: يكي از خلاءهاي نمايش��گاه هاي داخلي 
خ��أ اهدافي مانن��د تمركز بر صادرات اس��ت. از 
اين رو در ح��وزه صادرات محص��ولات غيرنفتي 
تمركز بر بخش خصوصي اس��ت كه سال گذشته 
۱0 ميليارد دلار صادرات داش��ت و هدف سازمان 
توسعه تجارت كمك به اين گروه ها بوده تا حجم 

صادرات افزايش يابد.
ضيغمي با بيان اينكه در نمايشگاه اكسپو امسال 
از ۱300 تج��ار از 70 كش��ور دعوت ش��د، گفت: 
وظيفه س��ازمان كاه��ش هزينه ها ب��راي بخش 
خصوصي است تا ورود آنها به بازار جهاني تسهيل 
ش��ود. رييس سازمان توس��عه تجارت در پايان با 
اشاره به ش��ركت هاي خدماتي و صادرات در اين 
بخ��ش عنوان كرد: يكي ديگر از اهداف س��ازمان 
تمركز ب��ر حوزه هاي خدمات��ي از جمله خدمات 
فني و مهندس��ي و نيز آي تي است. متأسفانه اين 
شركت ها كوچك بوده و بايد اين امكان فراهم شود 
تا بتوانند در قالب تعاوني شكل بگيرند و كمك به 

درامدزايي اقتصاد كشور در بخش صادرات شود.

برندهوبازندهبازيانتخاباتيچهكسياست؟

معماي  پيچيده رياست اتاق

وزراتصمتابلاغكرد

مصوبه جديد براي رفع تعهد ارزي 
مصوبه جديد كارگروه بازگشت ارز حاصل از صادرات ابلاغ 
شد كه طبق آن صادركنندگان مي توانند تا پايان تير با تعهد 
محضري، به روش واردات در مقابل صادرات رفع تعهد ارزي 
كنند. در اين ابلاغيه آمده است: تصميمات نهمين جلسه 
كارگروه بازگشت ارز حاصل از صادرات موضوع نامه شماره 
777۴3/2 م��ورخ  ۱۴02/۴/۵معاون ارزي بانك مركزي 

جمهوري اسلامي )ايران به شرح زير ابلاغ مي گردد.
۱. در خص��وص مهلت رف��ع محدوديت تج��اري براي 
صادركنندگان داراي تعه��دات ارزي حاصل از صادرات 

كالاهاي مشمول استثنائات مقرر گرديد: 
»ب��ا توجه به پايان مهلت رفع محدوديت مقرر در بند )۵( 

مصوبات اولين جلسه كارگروه بازگشت ارز براي كالاهاي 
عودتي تست نمايشگاهي و.... بانك مركزي امكان قرار دادن 
سرويسي در اختيار سامانه جامع تجارت را بررسي كند كه 
با استفاده از آن سامانه جامع تجارت براي ثبت كوتاژهاي 
موضوع استثنائات بازگشت ارز حاصل از صادرات دسترسي 
در اختيار سازمان توسعه تجارت ايران قرار دهد. همچنين 
مهلت مقرر در بند مذكور تا پايان شهريور ماه سال ۱۴02 

تمديد مي شود.«
2. در خص��وص رف��ع محدودي��ت از كارت بازرگان��ي 
صادر كنندگان داراي تعهدات ارزي سال ۱۴0۱ كه ايفاي 
تعهدات ارزي حاصل از ص��ادرات آنان كمتر از ۶0 درصد 

است، مقرر گرديد: 
»محدوديت كارت هاي بازرگاني صادر كنندگان غير سال 
اولي )سال اول تا سقف ۵00 هزار يورو( داراي تعهد حاصل 
از صادرات سال ۱۴0۱ با ايفاي تعهدات ارزي كمتر از ۶0 
درصد به منظور ايفاي اين تعهدات با استفاده از روش واردات 
در مقابل صادرات، خود منوط به ارايه تعهد محضري مبني 
بر عدم ص��ادرات تا ايفاي كامل تعه��دات ارزي حاصل از 
صادرات س��ال ۱۴0۱ تا 2 ماه از تاريخ ابلاغ رفع گردد در 
صورت وقوع ص��ادرات در اين بازه مراتب به كميته پايش 
سو رفتار تجاري منعكس خواهد شد.« خواهشمند است 
دستور فرماييد ضمن اطلاع رساني به ذينفعان در راستاي 

اجراي بند، دوم نس��بت به دريافت و بررسي درخواست 
متقاضيان بر اساس شرايط مندرج در مصوبه و همچنين 
تعهدنامه محضري با متن پيوست به منظور ايفاي تعهدات 
ارزي حاصل از صادرات س��ال ۱۴0۱ و ارس��ال آن به اين 
سازمان اقدام گردد. بديهي است با توجه به مفاد بند مذكور، 
امكان رفع محدوديت از كارت هاي بازرگاني صادر كنندگان 
س��ال اولي )۱۴0۱( كه علاوه بر اقدام به صادرات بيش از 
سقف تعيين شده در قانون موضوع تبصره ۴ بخش دوم از 
ماده ۱0 ايين نامه اجرايي قانون مقررات صادرات و واردات 
اصلاحيه مورخ ) ۱۴0۱/۱2/28نسبت به ايفاي تعهدات 

ارزي مترتب بر آن اقدام ننموده اند، وجود نخواهد داشت.

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شماره140260320001000652هيات اول/دوم موضوع قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه 
ثبت ملك ياسوج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم زهرا دردوشي 
فرزند عبدالحسين بشماره شناسنامه 125 صادره از در يك باب خانه  به مساحت 
223.20 مترمرب�ع پلاك فرعي 2242  از  136 اصلي مفروز و مجزي ش�ده از پلاك 
136 اصلي قطعه2واقع دربخش 26 فارس  خريداري از مالك رس�مي آقاي/خانم 
احمد محمدی  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت 
متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به اين اداره تس�ليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه از 
تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند.بديهي 
اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س�ند 

مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول :1402/04/14 
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001003074هي�ات اول/دوم موضوع قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك ياس�وج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم شيرزاد 
انصاري فرزند شيروان بشماره شناسنامه 199 صادره از ياسوج در يك باب خانه  به 
مساحت 71.25 مترمربع پلاك فرعي 2283  از 136   اصلي مفروز و مجزي شده از 
پلاك 136  اصلي قطعه 2  واقع در بخش 26 فارس  خريداري از مالك رسمي آقاي/

خانم قلندر رشته دراز محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك 
ماه از تاريخ تس�ليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند.
بديهي اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول :1402/04/14 
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001003045 هي�ات اول/دوم موضوع قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك ياس�وج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم فاطمه 
غلامي فرزند نجف بش�ماره شناسنامه 281 صادره از در يك باب خانه به مساحت 
156.77 مترمرب�ع پلاك فرعي2280  از 136 اصلي مفروز و مجزي ش�ده از پلاك 
136  اصلي قطعه2  واقع در بخش 26 فارس خريداري از مالك رس�مي آقاي/خانم 
اميدوار انصاری  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت 
متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به اين اداره تس�ليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه از 
تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند.بديهي 
اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س�ند 

مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001002385 هي�ات اول/دوم موضوع قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك ياس�وج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم مهدي 
بختياري جدول قدم فرزند قربانعلي بشماره شناسنامه 1590 صادره از در يك باب 
خانه وزمين  به مساحت 1476.77 مترمربع پلاك فرعي2282  از 136 اصلي مفروز 
و مجزي شده از پلاك136 اصلي قطعه2  واقع در بخش 26فارس  خريداري از مالك 
رس�مي آقاي/خانم محمد انصاری  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي ش�ود در صورتي كه اشخاص نسبت 
به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار 
اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، 
ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي 
تقديم نمايند.بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول :1402/04/14 
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
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خبرروز

دستگيري۳۲نفركهسوالاتجعليوتجهيزاتتقلبكنكورميفروختند
رييس پليس فضاي توليد و تبادل اطلاعات فراجا بر ضرورت هم افزايي تمامي دستگاه ها در جهت ارتقاي امنيت برگزاري آزمون 
كنكور سراسري تاكيد كرد. سردار وحيد مجيد افزود: همانند سال هاي گذشته برخورد قانوني با مجرمان فعال در زمينه تقلب در 
آزمـون هاي فضاي مجازي به خصوص آزمون نوبت تير ماه جاري كنكور سراسري در قالب طرح ويژه اي در دستور كار پليس فتا 
قرار گرفته است. رييس پليس فضاي توليد و تبادل اطلاعات فراجا افزود: برابر اقدام هاي عملياتي و قانوني صورت گرفته از سوي 
واحدهاي پليس فتا در استان ها تاكنون تعداد ۳۲ نفر از مجرمان فعال در اين حوزه كه مديريت ۸۰ فقره صفحه و كانال را بر عهده 
داشتند شناسايي، دستگير و تحويل مراجع قضايي گرديده اند و اقدامات عملياتي در اين زمينه همچنان در دست پيگيري است.

رويداد

رييس گروه پيشگيري و كنترل بيماري هاي قابل 
ــان وزارت بهداشت، درمان و  انتقال از حيوان به انس
آموزش پزشكي نسبت به شيوع بيماري سالك در 
ــور به خصوص در مناطق  بسياري از شهرهاي كش
ــدار داد و گفت: اين بيماري كشنده  روستايي هش
ــواد دور كننده  ــت و مردم در اين مناطق از م نيس
حشرات استفاده كنند. محمدرضا شيرزادي افزود: 
ــته ۱۲ هزار نفر به بيماري سالك در  در سال گذش
ــدند و از ابتداي سال تاكنون ميزان  كشور مبتلا ش
ــت و  ــن بيماري هزار و ۴۰۰ نفر اس مبتلايان به اي
هيچ مورد مرگ و مير نيز ناشي از آن گزارش نشده 
ــت. او با بيان اينكه سالك بيماري بومي بوده كه  اس
در تابستان شيوع بيشتري دارد، اظهار داشت: اين 
بيماري به دليل شيوع فراوان و پراكندگي آن در نقاط 
مختلف كشور داراي اهميت فراوان بوده، مخزن آن 
موش هاي صحرايي و توسط ناقل پشه خاكي منتقل 
ــالك نوع آنتروپونتيك كه مخزن آن  ــود و س مي ش
افراد مبتلا است و اين بيماري در كانون هاي مختلف 
كشور به جز استان هاي شمالي و شمال غربي، در ۱۹ 
ــتان وجود دارد. شيرزادي ادامه داد: اين بيماري  اس
ــه خاكي به صورت  ۲ تا چهار هفته پس از گزش پش
جوش كوچكي روي پوست انسان ايجاد شده و چهار 
تا ۱۲ ماه طول مي كشد تا زخم آن بهبود يابد و سالك 
در افرادي كه دچار اختلال سيستم ايمني بدن مانند 
مبتلايان به ديابت و سرطان مي باشند به شكل حاد 

بروز مي يابد.

ضرورتاستفادهاز
توريولباسهايآستينبلند

ــگيري و كنترل  ــروه پيش ــن رييس گ به گفته اي
بيماري هاي قابل انتقال از حيوان به انسان، با توجه به 
فصل تابستان و مسافرت افراد به شهرهاي مختلف از 

جمله مناطق روستايي توصيه مي شود در اين مناطق 
از مواد دور كننده حشرات استفاده كرده و استفاده 
ــيدن لباس هاي  ــه بند مناسب، پوش از توري و پش
ــتين بلند نيز مي تواند در پيشگيري از  ضخيم و آس

آن موثر باشد.
ــي رييس مركز مديريت  ــهنام عرش همچنين ش
ــان و آموزش  ــت، درم ــاي وزارت بهداش بيماري ه
ــكي نيز چندي پيش در اين زمينه گفت: روند  پزش
ــالك طي سال هاي۱۳۵۶ تا  ميزان بروز بيماري س
ــه  ــي بوده و هر س ۱۳۸۶ معمولا به صورت سينوس
سال شاهد افزايش و كاهش موارد بيماري بوده ايم 
ــال هاي فوق از  و به طور كلي ميزان بروز آن طي س
ــيده است. او  ۲۹ به ۳۷ درصد هزار نفر جمعيت رس
ــت: با اقدامات انجام شده و پيگيري هاي  اظهارداش
دقيق موفق شده ايم اين روند بيماري تغيير و پس از 
سال ۱۳۸۶ سير نزولي داشته به طوري كه در سال 
۱۴۰۱ به كمتر از ۱۵ مورد در يكصد هزار نفر رسيده 
است. عرشي ادامه داد: قبل از سال ۱۳۸۶ پتانسيل 
ــاير مناطق  انتقال در كانون هاي بومي بيماري و س
كشور، و همچنين ساخت و سازها و ايجاد شهرك ها 
ومجموعه هاي ورزشي، گسترش و توسعه شهرها 
ــي، جابه جايي جمعيتي به  و تخريب مناطق قديم
خصوص جهت زيارت به اماكن متبركه و جابه جايي 
نظاميان و همچنين عوامل غير طبيعي مثل زلزله 
ــاه، و به خصوص عدم توجه به شرايط  بم و كرمانش
ــت محيط و ارزيابي مخازن و  آب و هوايي و بهداش
ناقلين بيماري و به خصوص انجام اقدامات مراقبتي 
و كنترلي به موقع در اين افزايش بيماري موثر بوده 
است. به گفته اين مقام مسوول در وزارت بهداشت، 
كانون هاي موجود در كشور عمدتا با تحقيقات انجام 
شده در مورد ناقلين و مخازن و عامل بيماري زا توسط 
ــكده هاي بهداشت و پزشكي سراسر كشور به  دانش

خصوص دانشكده بهداشت دانشگاه علوم پزشكي 
تهران مورد بررسي قرار گرفته اند. او تصريح كرد: البته 
كانون هايي هم هستند كه بايد تحقيقات بيشتري در 
خصوص ناقل و مخزن و عامل بيماري زا به عمل آيد. از 
مهم ترين كانون هاي شناخته شده نوع آنتروپونتيك 
در حال حاضر كرمان، بم و مشهد هستند البته نوع 
ــيراز، يزد، سبزوار  آنتروپونتيك در نيشابور، قم، ش
ــاير مناطق كشور  و پلدختر و به طور تك گير در س
شناسايي شده اند و از مهم ترين كانون هاي شناخته 
ــتايي نقاطي از استان هاي اصفهان،  شده نوع روس
ــمنان، خراسان رضوي، شمالي و  جنوب فارس، س
جنوبي، گلستان، خوزستان، ايلام، بوشهر، هرمزگان 

و يزد را مي توان نام برد.

كرمان،بمومشهدمهمترينكانونهاي
شناختهشدهسالكدرنوعآنتروپونتيك

عرشي تصريح كرد: مهم ترين اقدامات انجام شده در 
سال هاي قبل از ۱۳۸۶ عمدتا بر پايه سمپاشي كانوني 
عليه ناقل در مناطق شهري، برنامه مبارزه با مخزن با 
استفاده ار روش طعمه گذاري انجام ليشمانيزاسيون 
)در سال هاي ابتداي جنگ تحميلي( آموزش مردم، 
استفاده ا ز پشه بند آغشته به سم بوده كه البته پس 
از سال ۱۳۸۶ با بازنگري در برنامه مراقبت و كنترل 
بيماري كه شاهد روند كاهش موارد بيماري هستيم. 
او ادامه داد: اقدامات انجام شده در اين راستا، شامل 
ــطح آگاهي مردم  توجه به امر بيماريابي، ارتقاي س
ــم، مبارزه  ــاندن زخ و آموزش بيماران جهت پوش
جدي تر با مخازن از طريق جونده كشي و به سازي 
محيط زندگي جامعه و هماهنگي با ارگان هاي ذيربط 
كه در كنترل بيماري موثر هستند و قدمهاي موثري 
در كنترل بيماري در نقاط آندميك و پيشگيري از 

نفوذ آن به ساير مناطق، برداشته شده است.

سالككشندهنيست

دركشورماميزانحوادثكارومرگوميرناشيازآن،ازاستانداردهايجهاني»بسياربيشتر«است

چراآمارهادستكاريميشوند؟

مرگ 5 كارگر در روز 

تعادل|
 به جرات مي توان گفت كه اكثر كارگاه هاي 
ــاختماني، چه توليدي و ... از  كشور چه س
ــتاندارد برخوردار نيست. براي اثبات  امكانات ايمني اس
ــار مرگ و مير كارگران در يك  اين ادعا بايد نگاهي به آم
روز بيندازيم. آماري كه هر چند تكان دهنده است اما در 
لا به لاي اخبار و وعده ها و تكذيبه ها گم مي شود و كسي 
به آن توجه خاصي نمي كند. اينكه سال هاست كارگران 
ــده بيمه خود هستند،  ــاختماني در انتظار محقق ش س
اينكه سال هاست كارگران پتروشيمي در شرايط بد و غير 
ــتاندارد كار مي كنند، اينكه كارگران معادن در نقاط  اس
مختلف كشور از كمترين امكانات برخوردارند همه و همه 
واقعيت هايي است كه زير لايه اي از تكذيب و شعار مدفون 
شده اند و اخبارش كمتر به گوش افراد مي رسد. كارگران 
ضعيف ترين قشر جامعه حالا در زمينه حفظ جان خود 
نيز در پايين ترين رتبه قرار دارند. مرگ ۵ كارگر در هر روز 
فاجعه اي است كه در كشور ما رخ مي دهد. اينكه مسوولان 
ــذب خود مدعي اند كه حوادث كار در ايران  با ادعاهاي ك
از ميانگين جهاني پايين تر است نوعي ديگر از سرپوش 
گذاشتن بر واقعيتي است كه جان كارگران را به بازي گرفته 
است. حوادث كار هميشه در كشور ما قرباني هايي داشته 
كه از ضعيف ترين اقشار جامعه بوده اند. كارگراني كه هر روز 
براي تامين معيشت خود جانشان را كف دست مي گيرند 
و راهي محل كار مي شوند. يا از ارتفاع سقوط مي كنند و 
مي ميرند، يا زير آوار معدن مي مانند و يا لاي چرخ دنده هاي 
فرسوده استخوان هايشان خرد مي شود. مساله اينجاست 
كه هميشه اين اخبار رسانه اي نمي شوند، مرگ كارگران 
خيلي براي كسي مهم نيست كه اخبارش را دنبال كند. 
مرگ تنها وقتي مي تواند ما را تكان بدهد كه در نزديكي 
ــورت. قطعا هيچ كدام از  مان اتفاق بيفتد در غير اين ص
وابستگان مسوولان مجبور نيست براي تامين معاش خود 
ــه نكات ايمني را رعايت  ــا و كارخانه ها و ... ك در كارگاه ه
نمي كنند، كار كند، پس جانشان در خطر نيست شايد به 
همين خاطر است كه بيش از ده سال چشم انتظار كارگران 
ساختماني براي راه اندازي بيمه آنها همچنان بي نتيجه 
مانده است. شايد به همين خاطر است كه نظارت درستي 

بر ايمني كارگاه ها و كارخانه هاي مختلف انجام نمي شود. 
شايد به همين خاطر است كه كارگران معدن همچنان 
در بدترين شرايط با حداقل امكانات كار مي كنند و جان 

مي بازند و هيچ كس هم خبردار نمي شود. 

گزارههاياثباتشده
درموردِ»فقدانِايمني«

ــزان ايمني  ــن مي ــاختماني از پايين تري ــران س كارگ
ــاختماني ها  ــد؛ و اين خطرات فقط براي س برخوردارن
ــت، كار كردن براي خيلي ها مساوي با خطر مرگ  نيس
است، از كارگران كوره هاي ذوب فلز گرفته تا نيروهاي فني 
واحدهاي توليدي مختلف و مقني ها و كارگران كشاورزي. 
»تجهيزات ايمني معادن قديمي است«؛ »اصول ايمني 
ــت رعايت نمي شود«؛ »نظارت بر  كار در ارتفاع و داربس
كارگاه هاي كوچك غايب است« و »بيمه هاي مسووليت 
مدني مرگ آدم ها را به پرداخت غرامت و رهايي از مجازات 
تقليل داده است«؛ اين گزاره ها، گزاره هاي اثبات شده در 
فضاي روابط كار ايران است و به همين دليل است كه در 
ــال قبل، ۱۹۰۰ كارگر بر اثر حادثه  كار، جان خود را از  س
دست داده اند؛ اين آمار يعني مرگِ ۱۵۸ كارگر در هر ماه، 

يعني مرگ ۵.۲ انسان زحمتكش در هر روز....

مسوولانزيربارآمارهايدقيقنميروند
هادي رادي، كارشناس ايمني كار در اين باره به »تعادل« 
مي گويد: متاسفانه آمارهاي رسمي از تعداد حوادث كار 
و جام باختن كارگران در كشور قابل استناد نيست، اين 
آمارها هميشه با واقعيت فاصله معناداري دارند، مساله 
اينجاست كه مسوولان زير بار آمارهاي دقيق نمي روند، 
ــي در اين باره  ــكل هاي كارگري و فعالان صنف اگر تش
اطلاع رساني نكنند، همه چيز به همان آمارهاي رسمي 
ــرايط ايمني كار در  ــود در حالي كه واقعا ش ختم مي ش
كشور ما بسيار اسف بار است. او مي افزايد: بيشترين آمار 
مرگ و مير مربوط به كارگران ساختماني است. چرا كه 
در اكثر كارگاه هاي ساختماني پيمان كاران هيچ ناظري 
براي نظارت بر ايمني كارگاه ندارند. اصلا وسايل ايمني 
در اختيار كارگران قرار نمي گيرد. بسياري از پيمانكاران 

با تخلف در اين بخش كار خود را پيش مي برند. وقتي هم 
ــت مي دهد نهايتا ديه اي به  كارگري جان خود را از دس
ــود و تمام.  اين كارشناس  بازماندگان او پرداخت مي ش
ايمني كار مي گويد: مسوولان اگر ايمني كارگران را جدي 
مي گرفتند بايد قبل از هر چيز تعداد ناظران ايمني كار را در 
كشور افزايش مي دادند، كارگاه ها را مجبور مي كردند كه از 
ناظران مجوز بگيرند، از سوي ديگر مساله بيمه كارگران را 
حل و فصل مي كردند. وقتي ما بيشترين قرباني را در بخش 
كارگران ساختماني داريم چرا هنوز اين افراد تحت پوشش 

بيمه قرار نمي گيرند.

درخواستبازرسي
حققانونيكارگراناست

ــز درباره الزام  ــناس حوزه كار ني عزت الله معاوني، كارش
قانوني محيط كار و حقوق نيروي كار در راستاي فعاليت در 
محيط ايمن كار براي محافظت جان شاغلان و پيشگيري 
از حوادث شغلي مي گويد: در صورت ايمن نبودن محيط 
ــت بازرسي دهد. او معتقد  كار، كارگر مي تواند درخواس
است، اگر در كارگاهي محيط كار ايمن جهت پيشگيري از 
بيماري ها و حوادث شغلي فراهم نيست، جهت نظارت بر 
كارفرما براي جلوگيري از به خطر افتادن سلامت كارگر، 
ــلامي كار يا نمايندگان  ــوراهاي اس مي توان از طريق ش
ــناس  كارگر موضوع را پيگيري كرد. به گفته اين كارش
ــين و ناظرين وزارت كار  حوزه كار، همچنين بايد بازرس
ــكل دوره اي و منظم از  و سازمان تامين اجتماعي به ش
ــي داشته باشند و درصورتي كه بازرسي  كارگاه ها بازرس
ــخت و  ــود كارگراني كه در محيط هاي س انجام نمي ش
زيان آور مشغول به كار هستند مي توانند از اداره كار مربوطه 
ــند تا بازرسان سركشي  درخواست بازرسي داشته باش
كنند و مشكلات مرتفع گردد.  معاوني در بخش ديگري 
از سخنان خود مي گويد: قانون در حوزه ضمانت اجرايي 
ــي مرتبط با محيط كار، نهادهاي  قوانين و مقررات ايمن
نظارتي را تحت عنوان بازرسي كار در نظر گرفته و در واقع 
بازرسي كار، سيستمي  به منظور اجراي خط مشي كاري 
و نظارت بر آن از طريق وضع قوانين و استانداردها است و 
از اين  رو مي بايست بازرسان كار از استقلال در نظام اداري 

ــكل  ــند تا اختيارات و وظايف خود را به ش برخوردار باش
ــووليت اداري و فارغ از فشارهاي  منصفانه همگام با  مس
غيرمرتبط انجام دهند. او مي افزايد: بدون شك بازرسي 
كار در قالب نهاد ناظر بر اجراي قانون كار و الزام كننده ايجاد 
شرايط ايمني در محيط هاي كاري با ارايه عملكرد  قانوني 
و مطابق با استانداردهاي ايمني و بهداشت كار مي تواند 
اثرگذاري مناسبي در راستاي بازدارندگي كارفرمايان از 
عمل نكردن به  تعهدات قانوني در خصوص ايجاد شرايط 
ايمني كار داشته باشد كه تداوم و استمرار اين روند، كاهش 
آمار حوادث ناشي از كار و  آسيب هاي اجتماعي، اقتصادي 

و جاني را به دنبال خواهد داشت.

وزارتكارآمارمرگرا
كمترازنصفبرآوردكرده!

به گزارش ايلنا به نظر مي رسد اصلي ترين متولي روابط 
كار و ايمني، وزارت كار و معاون روابط كار اين وزارتخانه، 
اين گزاره ها و اين اعداد را قبول ندارند؛ يازدهم ارديبهشت 
ماه، »مسعود قادي پاشا« معاون پزشكي و آزمايشگاهي 
سازمان پزشكي قانوني كشور درباره آمار متوفيان ناشي 
ــال ۱۴۰۱ گفت: در مجموع ۱۹۰۰  از حوادث كار در س
نفر در سال ۱۴۰۱ در حوادث ناشي از كار، جان خود را از 

دست دادند. اما فقط يك ماه بعد، رعيتي فرد )معاون روابط 
كار وزارت كار(، آمار مرگ ناشي از حوادث كار را كمتر از 
نصف آمار پزشكي قانوني اعلام مي كند؛ اين مقام مسوول 
در نهم خرداد ماه، مي گويد: نسبت به سال قبل ۱۳ تا ۱۴ 
درصد حوادث ناشي از كار كاهش پيدا كرده است. سال 
گذشته  ۷۱۱ نفر از كارگران مشمول قانون كار در حوادث 
ناشي از كار جان خود را از دست داده اند. معاونت روابط كار 
وزارت كار در آمار دادن، نصف فوتي هاي حادثه كار در سال 
گذشته را جا مي اندازد! اما ادعاهاي غيرواقعي و غيرمنطبق 
با واقعيت به همينجا ختم نمي شود؛ يك ماه و چند روز 
بعدتر، در يازدهم تيرماه، معاون روابط كار وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي گفت: آمار حوادث كارگري در كشور 
نسبت به ميانگين جهاني پايين تر است اما با اين وجود بايد 

در تقويت ايمني محيط كار اهتمام بيشتري به كار برد.

چطورآمارحوادثكارپاييناست؟!
چطور چنين ادعايي مطرح مي شود؛ »ميانگين آمار جهاني 
ــتانداردها چيست؟ آنچه  حوادث كار« چقدر است، اس
اهميت دارد، استانداردهاي جهاني است، آيا استانداردهاي 
جهاني مي گويند مرگ ۵.۲ نفر در هر روز بر اثر حادثه كار 
در كشوري با هشتاد و چند ميليون نفر جمعيت و با داشتن 

حدود ۱۴ ميليون كارگر شاغل، طبيعي و پايين است؟! 
ــوري مثل ژاپن، آمار مرگ و مير ناشي از  پس چرا در كش
حوادث كار نزديك به صفر است! احسان سهرابي )عضو 
كارگري اسبق شوراي عالي حفاظت فني( ضمن رد ادعاي 
معاون روابط كار وزارت كار، مي گويد: چطور ادعا مي كنند 
حوادث كار ايران از ميانگين جهاني پايين تر است؟ با ميزان 
حوادث كار در كل جهان قياس كرده اند يا با استانداردهاي 
ــازمان بين المللي كار؟ وقتي در مورد حوادث كار در  س
كشور، داده هاي يكدست و متقن نداريم و بيش از هزار نفر 
اختلاف بين داده هاي وزارتخانه و پزشكي قانوني است، 

چطور مدعي قياس با نرخ ميانگين جهاني هستند؟
ــزان حوادث كار  ــور ما مي او با قاطعيت مي گويد: در كش
ــتانداردهاي جهاني و از  ــي از آن، از اس و مرگ و مير ناش
داده هاي مشابه در كشورهاي مترقي و صنعتي »بسيار 
ــت و گواه آن نيز مرگ بيش از ۵ كارگر در  ــتر« اس بيش
هر روز است. متاسفانه فقط به دنبال اعدادسازي و تهيه 
خوراك براي رسانه ها هستند تا بگويند كارمان را بلديم! 
بدون سند و مدرك، عددِ غيرواقعي مي دهند يا ادعا مطرح 
مي كنند! آقاي رعيتي فرد لطف بفرمايند و سري به اخبار 
ــود چطور نرخ حوادث كار در  رسانه ها بزنند تا معلوم ش

ايران پايين است!

گزارش

يادداشت

خبر

مرگهاييبهخاطرهيچ

راهاندازينخستينپايگاهعملياتياورژانسهوايي

ــرايط اقتصادي،  وقتي ش
اجتماعي و حتي سياسي 
به سمتي پيش مي رود كه 
مردم با فشار مضاعف مواجه 
ــراي رهايي از  ــوند ب مي ش
ــارها ممكن است  اين فش
ــت به هر كاري بزنند.  دس
اين روزها وقتي آمار مرگ 
و مير افراد به دليل استفاده از مشروبات الكلي تقلبي 
خبرساز مي شود نشان مي دهد تا چه حد مردم تحت 
ــاله اينجاست كه دولتمردان تنها  فشار هستند. مس
ــت به ماجرا نگاه مي كنند در حالي  از دريچه سياس
كه مسائل اجتماعي و اقتصادي بسيار مهم هستند. 
نبايد فرض كنيم كه تنها از يك بعد مي توان كشور را 
ــت  اداره كرد و در بقيه ابعاد ماجرا خود به خود درس
مي شود. متاسفانه اين روزها با افزايش بيماري هاي 
روحي و رواني در جامعه مواجه ايم.  با افزايش بزه هاي 
ــي كه به خاطر هيچ  اجتماعي و اين مرگ و ميرهاي
رخ مي دهد همه و همه دست به دست هم داده اند تا 
هشدار دهنده بحراني عظيم در جامعه باشند. مساله 
مهم اينجاست كه جامعه شناسان، روانشناسان و حتي 
مددكاران اجتماعي چه زماني براي حل بحران هاي 
ــا چه اندازه  ــوال قرار گرفته اند، ت اجتماعي مورد س
ــوولان به حضور اين افراد در سطح كلان جامعه  مس
توجه داشته اند. باز همان مساله شايسته سالاري كه 
ــفانه هيچ وقت در كشور ما اجرايي نشده است.  متاس
ــكلات را از دريچه سياسي  ما نمي توانيم تمامي مش
ــد اجتماعي و رواني آن را به  و امنيتي نگاه كنيم و بع
دست فراموشي بسپاريم. چه چيزي باعث مي شود 

ــتفاده از الكل روي آورده اند  تا تعداد افرادي كه به اس
تا اين اندازه زياد شود.  از سوي ديگر چه چيزي باعث 
ــودجو بدون در نظر  ــري افراد س مي شود تا يك س
گرفتن جان انسان ها الكل تقلبي را به آنها بفروشند و 
باعث مرگ اين افراد شوند. اگر خوب به شرايط حاكم 
نگاه كنيم مي بينيم كه فشارهاي اجتماعي، رواني و 
ــتر از روز قبل بنيان خانواده ها  اقتصادي هر روز بيش
ــت كه مسوولان  را هدف قرار داده و اين در حالي اس
سعي مي كنند طرح افزايش جمعيت را اجرايي كنند. 
شرايط چقدر براي اجرايي شدن چنين طرح هايي 
در جامعه مهيا است، اگر بخواهيم با واقعيت مواجه 
شويم بايد بگوييم هيچ! ما نمي توانيم با شعار و آمار و 
ارقام هاي اشتباه كاري كنيم كه سبك زندگي افراد 
تغيير كند. اگر مي خواهيم سبك زندگي افراد را تغيير 
بدهيم و از بحران سالمندي جمعيت به سلامت عبور 
ــاخت هاي مناسب اين كار را فراهم  كنيم بايد زيرس
ــرايط اقتصادي  ــم و مهم ترين آن هم بهبود ش كني
است . يعني برخورداري خانواده از يك رفاه نسبي كه 
بتواند به واسطه آن براي آينده خود برنامه ريزي كند. 
در غير اين صورت با جلوگيري از فروش محصولات 
ــگيري از بارداري و ... راه به جايي نخواهيم برد.  پيش
ــد  در واقع تا زماني كه جان افراد داراي اهميت نباش
ــي جمعيت فكر كنيم. جمعيت  نمي توانيم به جوان
ــطه مصرف الكل تقلبي جان خود  جواني كه به واس
را از دست مي دهد، جمعيت جواني كه اسير اعتياد 
ــود آن هم به دليل  و مصرف انواع روانگردان ها مي ش
شرايط نامناسب اقتصادي و اجتماعي چطور مي تواند 
پويايي جامعه را تضمين كند. اين سوالي است كه قبل 

از هر كاري مسوولان بايد به آن پاسخ بدهند.

سرپرست اورژانس استان تهران گفت: نخستين 
پايگاه عملياتي آموزشي اورژانس هوايي كشور با 
قابليت تعمير و نگهداري بالگرد راه اندازي مي شود 
ــه در اورژانس  ــاي غيرنظامي ك ــه بالگرده و هم
ــيانه تعميرات،  ــور هستند در اين آش هوايي كش
نگهداري و پشتيباني مي شوند. محمد اسماعيل 
ــات اورژانس هوايي در تهران  توكلي درباره خدم
ــي  ــتين پايگاه عملياتي آموزش و راه اندازي نخس
ــور اظهارداشت: با راه اندازي  اورژانس هوايي كش
ــي از گرانقيمت ترين  ــگاه اورژانس هوايي يك پاي
خدمات درماني در دنيا به صورت كاملا رايگان در 
اختيار مردم قرار خواهد گرفت. او ادامه داد: پايگاه 
اورژانس هوايي با امكان تعمير و نگهداري بالگرد 
در بوستان ولايت براي خدمات دهي به شهروندان 
قرار دارد. سرپرست اورژانس استان تهران با اشاره 
ــتفاده از بالگرد BK۱۱۷ در پايگاه اورژانس  به اس
هوايي كشور، افزود: اكنون در كشور ۵۲ ايستگاه 

ــي و ۲ فروند بالگرد بال ثابت وجود  اورژانس هواي
دارد كه يكي از اين بالگردها در استان تهران مستقر 
است و از نسل بالگردهاي BK۱۱۷ هشت فروند 
ــت كه از اين تعداد اكنون ۲  در كشور موجود اس
ــتان تهران استقرار دارد و در  فروند در آشيانه اس
كنار بالگرد نيروي انتظامي و هواپيماي بال ثابت 
كه در استان تهران داريم، براي خدمت رساني در 

اختيار مردم قرار دارد.

مصطفياقلیما

رويخطخبر

الزامپزشكانومراكزپزشكي
بهعقدقراردادبابيمهها

مديركل نظارت بر خدمات بيمه سلامت سازمان 
بيمه سلامت ايران، با اشاره به قانون »الزام عقد 
قرارداد پزشكان و موسسات پزشكي با بيمه ها«، 
از مكاتبه با سازمان نظام پزشكي و دانشگاه هاي 
ــاني به كليه  ــكي در جهت اطلاع رس علوم پزش
پزشكان و مراكز پزشكي غيرطرف قرارداد خبر 
ــش توضيح داد: طبق  داد. دكتر كيوان تاج بخ
ــال  جز ۵ بند »ك« تبصره ۱۷ قانون بودجه س
۱۴۰۱ و بند »ل« تبصره ۱۷ قانون بودجه سال 
۱۴۰۲ همه مراكز سلامت )اعم از مطب پزشكان، 
داروخانه ها، بيمارستان ها، درمانگاه ها و...( ملزم 
ــده اند كه اقدام به عقد قرارداد با سازمان هاي  ش
بيمه گر پايه كنند و در صورت عدم عقد قرارداد، 
ــدور پروانه، مانند  مراجع صاحب صلاحيت ص
سازمان نظام پزشكي، وزارت بهداشت، سازمان 
غذا و دارو و... مي توانند صدور يا تمديد پروانه ها را 
انجام ندهند. اين قانون از سال گذشته ابلاغ شده و 
لازم الاجرا است. او در خصوص اقدامات سازمان 
بيمه سلامت در اين رابطه، بيان كرد: با توجه به 
تكاليف قانوني خود، بخشنامه اي به كليه ادارات 
كل استاني ابلاغ كرديم تا ليست مراكز غير طرف 
قرارداد را با توجه به بازديدهاي ميداني احصا كنند 
و علاوه بر آن كليه مراكز را با فراخوان جهت عقد 
ــا دعوت كنند. اقدام مهم ديگر  قرارداد با بيمه ه
ــازمان نظام پزشكي و دانشگاه هاي  مكاتبه با س
ــاني به كليه  ــكي در جهت اطلاع رس علوم پزش
ــت. تاج بخش افزود:  مراكز غيرطرف قرارداد اس
ــخصي، حدود  تاكنون حدود ۲۰ هزار مطب ش
۱۳ هزار داروخانه، ۹۵۳ بيمارستان و ۵۵ مركز 
درمان ناباروري در كل كشور اقدام به عقد قرارداد 
با سازمان بيمه سلامت كرده اند و آمار عقد قرارداد 

از سال گذشته رشد چشمگيري داشته است.
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